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 فاجعه حذف تعاوني ها 
در برنامه هفتم توسعه

 احتمال احياي برجام پس 
از گزارش مثبت آژانس

 سرمايه گذاران واقعي 
را دريابيم

 بازار 
درگير حواشي 

كريدورهاي تنفسي ايران 
تنگ تر مي شوند

انتش��ار برنامه هفتم توس��عه، 
نيت واقعي دولت در خصوص 
بخش تعاون را نشان داد و آشكار 
كرد؛ در بندبن��د برنامه هفتم 
توسعه، هيچ نشاني از »تعاون« 
در اقتصاد كش��ور وجود ندارد؛ 
امري كه نشان مي دهد، دولت 
هيچ سهم و نقشي به تعاوني ها 
در برنامه هاي بلندمدت نداده و باوري هم به مفهومي ذيل 
عنوان »تعاوني ها« در ساختار اقتصادي كشور ندارد. اين نوع 
عملكرد دولت در خصوص تعاوني ها چند معني مختلف را به 

ذهن متبادر مي كند كه همگي باعث نگراني است: 
1( اين راهبرد و رويكرد دولت در برنامه هفتم، نس��بت به 
بخش تعاون نش��ان مي دهد كه دولت اساسا اعتقادي به 
اصل 44 قانون اساس��ي كه بخش مهمي از اقتصاد ايران 
اس��ت ندارد. در واقع دولت برنامه هايش را بدون توجه به 
اسناد بالادستي و برنامه هاي بلندمدت مي نويسد. دولت 
همچنان بر اقتصاد دولتي، اقتصاد رانتي و اقتصاد خصولتي 

پافشاري دارد.
2( دومين موضوع كه مايه نگراني است آن است كه دولت 
به دنبال توزيع عادلانه منابع در كش��ور نيس��ت. يكي از 
راهبردهاي مهم در توزيع منابع، مشاركت مردم در اقتصاد 
است. مش��اركت بخش خصوصي و بخش تعاوني در اين 
زمينه مهم اس��ت. در اقتصاد اي��ران بخش خصوصي به 
معناي واقعي كلمه وجود ندارد و برخي افراد از طريق روابط 
خارج از متن، وابستگي و... ساختارهاي خصولتي را شكل 
داده اند. در بخش تعاون هم كه اقشار محروم و دهك هاي 
پايين و متوسط جامعه مي توانند مشاركت كنند، دولت 
محدوديت هايي ايجاد كرده، بي توجه است و برنامه ريزي 

خاصي ارايه نكرده است.
3( دولت سيزدهم مردم را از توزيع منابع و تحقق عدالت در 
حوزه تعاوني ها محروم كرده است.وقتي راهبردهاي جدي 
براي توزيع منابع و امكانات كشور وجود نداشته باشد، بخش 
بزرگي از جمعيت كشور كه وابستگي به حكومت نداشته 
و مناسبات ارتباطي خاصي با افراد و جريانات با نفوذ ندارند 
از مواهب و نعمت هاي كشور محروم مي شوند. موضوعي 
كه طي سال هاي اخير در بخش هاي مختلف نمود جدي 
يافته و نشانه هاي آن در گسترش فقر، ضعيف شدن سطح 
معيشتي خانوارها و كاهش درآمد حقوق بگيران و آحاد 

جامعه قابل رويت است.
4( چند اعتراض جدي در خصوص برنامه هفتم را بايد 
متوجه دولت كرد، ابتدا اينكه دولت خودش بازدارنده و 
مانع مهم توسعه تعاوني ها در كشور است. با وجود اينكه 
س��ال ها تبليغ مي ش��ود كه چرا علي رغم هدف گذاري 
برنامه پنجم براي افزايش س��هم تعاوني ها به 25درصد 
اقتصادي كش��ور، هنوز گام هاي ج��دي در اين زمينه 
برداشته نشده است، بايد اعتراف كرد كه... دولت برنامه و 
رويكرد جدي براي بهبود شاخص هاي تعاوني در كشور 
ادامه در صفحه 8 ندارد و يكي از...  

روز گذشته همزمان با برگزاري 
نشس��ت ش��وراي ح��كام، 
گفت وگويي از رافائل گروسي 
درباره موضوع هسته اي ايران 
منتشر ش��د كه بازخوردهاي 
قابل توجهي در فضاي داخلي 
و بين المللي پيدا كرد. گروسي 
در اين مصاحبه اشاره كرده بود 
كه بسياري از ابهامات آژانس در خصوص پرونده هسته اي 
ايران برطرف شده و دامنه نظارت هاي مورد نظر افزايش 
يافته اس��ت. واقع آن است كه ايران طي ماه هاي اخير نوع 
خاصي از سياست انعطاف را در پيش گرفته و تبعات اين 
انعطاف در فضاي كلي پرونده هسته اي نمايان شده است. با 
توجه به اينكه هنوز در روز نخست تشكيل شوراي حكام قرار 
داريم، مقامات ايران نگران هستند كه نكند قطعنامه اي عليه 
كشور صادر شود. بنابراين گام هايي براي افزايش اطمينان 
آژانس برداشته شد تا فضا به نفع ايران تغيير يابد. يكي از 
ابهامات باقي مانده در اين ميان آن است كه ايران اعلام كرده، 
فيلم ها را پس از نصب دوربين هاي آژانس در نطنز و فردو تا 
زماني كه صلاح بداند به آژانس ارسال نمي كند. اين موضوع 
ممكن است كمي نگراني در مسير حل معادلات فيمابين 
ايران و آژانس ايجاد كند، چرا كه اين س��ايت ها بخشي از 
نگراني هاي آژانس در خصوص غني سازي هاي بالاي 60 

درصد در ايران بوده است. 
به هر حال مي توان پيش بيني كرد با رضايت نسبي آژانس 
از ايران، قطعنامه اي عليه ايران صادر نشود و مهم تر از آن، 
پرونده ايران به ش��وراي امنيت ن��رود. همه اميدواريم كه 
گزارش آژانس در مورد ايران در آينده نزديك باعث شود 
مكانيسم ماشه اساسا مطرح نش��ود، ضمن اينكه زمينه 
براي دس��تيابي به يك نقطه مشترك فراهم شود. در اين 
برهه موضوعي ديگري هم مطرح شده و آن اينكه آيا ايران 
موافقتنامه موقت با غرب را امضا كن��د يا نه؟ من همواره 
اعلام كردم كه امضاي اين موافقتنامه موقت به نفع ايران 
است. اين موافقتنامه به ايجاد يك فضاي مثبت ميان ايران 
و غرب كمك مي كند. بايد بدانيم كه دس��تيابي به همه 
محتويات قرارداد 2015 در شرايط فعلي ممكن نيست و 
بايد زمان بيشتري براي دستيابي به اين مطالبه تخصيص 
داده ش��ود. دليل اين موضع هم فشار زياد كنگره بر روي 
بايدن و مشكلات اقتصادي امريكا است، امريكا با تورم 9 
درصدي مواجه است. اگر همين امروز دولت امريكا تعهد 
كند كه هزينه اي در داخل و خارج ايجاد نكند، دو سال و نيم 
زمان مي برد تا مجموعه درآمد ناخالص داخلي اش، صرف 
بدهي هاي امريكا شود. با توجه به اينكه حل مشكلات مالي 
يكي از وظايف اصلي مجلس امريكاس��ت، كنگره راضي 
نيست كه بايدن موافقت كاملي با احياي برجام داشته باشد. 
از س��وي ديگر، ايرانيان مقيم غرب هم فشار زايدالوصفي 
روي مقامات اروپايي و امريكايي وارد مي سازند تا با ايران 
توافق نكنند. ايران بايد به گونه اي رفتار كند كه هم تحركات 
ادامه در صفحه 6 گروه هاي مخالف در... 

يكي از اصلي ترين چالش هايي 
كه در تمام سال هاي گذشته 
در اقتصاد اي��ران مطرح بوده، 
بحث نق��ش دولت در اقتصاد 
اس��ت. جداي از تصدي گري 
اقتصادي دولت و نقش پررنگ 
شركت هاي دولتي در اقتصاد 
ايران، نحوه سياست گذاري و 
تدوين برنامه هاي اقتصادي نيز از سوي دولت اهميت 
فراوان��ي دارد، زيرا مي تواند به چالش��ي ب��راي فعالان 
اقتصادي واقعي تبديل شود و در اين بين سياست هاي 
مالياتي نيز يكي از مهم ترين مس��ائل تاثيرگذار در اين 
بخش به شمار مي رود. كارمندهاي ما به شكل دقيق و بر 
اساس قوانين كشور، ماليات خود را پرداخت مي كنند، 
واحدهاي توليدي نيز با توجه به اطلاعات ثبت شده هر 
ساله اظهارنامه پر كرده و بر اساس آن ماليات مي دهند 
اما بخش هاي غيرشفاف و حوزه هايي كه اطلاعات آن 
به طور كامل ثبت نش��ده، عملا هيچ مالياتي پرداخت 
نمي كنند و اين موضوع كام��لا برخلاف قاعده عدالت 
مالياتي است. اين رقم هاي بزرگ قاچاق كالا در كشور، 
از س��ويي بازار كالاهاي داخل��ي را تهديد مي كنند و از 
طرف ديگ��ر از پرداخت هر نوع ع��وارض و مالياتي نيز 
معاف هستند. ما بايد راهي پيدا كنيم كه اين پول هاي 
كلان به شكل شفاف رصد شوند و افراد مجبور شوند كه 
عوارض و ماليات مربوط به آن را پرداخت كنند. اين در 
حالي است كه ما توليدكننده را مجبور به پرداخت تمام 
عوارض و ماليات مي كنيم اما با قاچاقچي ها هيچ كاري 
نداريم. بحث شفافيت در نحوه استفاده از منابع مالياتي 
نيز اهميت فراواني دارد. در اين ترديدي نيست كه وقتي 
افراد ماليات مي دهند، در نهايت اين پول به نفع آنها و در 
راستاي ارايه خدمات به آنها استفاده مي شود اما ما بايد 
نحوه هزينه كرد اين پول را مشخص كنيم تا ماليات دهنده 

هزينه ناكارآمدي دولت را پراخت نكند.
سرمايه ذاتا پديده اي اس��ت كه آماده فرار است. يعني 
در صورتي كه صاحب س��رمايه احساس خطر كند يا 
ورود به يك عرصه جديد تا حدي ريس��ك داشته باشد 
كه مشخص نباشد كار به كجا خواهد رسيد، سرمايه از 
آن حوزه خارج مي ش��ود. حال اگر ما در سراسر اقتصاد 
كشور اين بي اطميناني را ايجاد كنيم، سرمايه از كشور 
خارج مي شود. ما بايد اين س��وال را از خود بپرسيم كه 
چه بس��تري ايجاد كرده ايم كه سرمايه گذاران ترجيح 
مي دهند پول خود را به خارج از كش��ور منتقل كنند و 
ريس��ك ورود به فضايي جديد را بپذيرند اما در ايران به 
كار خود ادامه ندهند. ما بايد اين مسير را اصلاح كنيم. 
ورود دولت به تمامي بخش ها باعث شده سرمايه گذاران 
دولتي در بسياري از موارد عملا امكان حضور پيدا نكنند 
و نتيجه اين اتفاق طولاني م��دت، پايين ماندن قدرت 
بخش خصوصي واقعي براي حضور در عرصه هاي بزرگ 

بوده است.

مس��وولان در س��طح دولت، 
مجلس يا اركان بازار س��رمايه 
قانونا نمي توانند درب��اره بازار 
س��رمايه و ايجاد جو مثبت يا 
منف��ي اظهارنظر كنن��د. اين 
اظهارنظرها بعضا موجب تزلزل 
در اعتمادسازي س��هامداران 
مي شود. حساسيت فعالان بازار 
به اينگونه اظهارنظرها بيشتر از اثرات سود و زياني آنها است. 
براي هفته آينده بازار منف��ي و با حجم اندك پيش بيني 
مي ش��ود. همچنين اگر بخواهيم اث��رات پيش بيني ها و 
خبرها بر بازار سرمايه را بررسي كنيم سوال پيش مي آيد 
كه چرا س��هام ريالي و غير صادرات محور دست به اصلاح 
مي زنند. موضوع برجام يك شوك خبري موثر به حساب 
مي آيد اما رتبه اثرگذاري آن كمتر از ساير عوامل است؛ يكي 
از متغيرهاي اصلي به شرايط كنوني در بازارهاي موازي به 
خصوص خودرو برمي گردد. از نيمه دوم ارديبهش��ت ماه 
كه دو شركت بزرگ خودروسازي با فراخوان هاي عمومي 
پيش فروش هاي جديد خ��ود را بعد از تعقيب و گريزهاي 
طولاني براي عرضه در بورس اعلام كردند، وضعيت بازار 

سرمايه تحت تاثير قرار گرفت.
مقام هاي مسوول با اظهارنظرهاي گاه و بي گاه در خصوص 
بازار س��رمايه به القاي بيش��تر نگراني ها دامن مي زنند. 
پالس هاي منفي سبب مي شود عده اي كه از اسفند وارد 
بازار ش��دند به دليل رش��دي كه داشتند سعي كنند به 
س��رعت پول خود را از بازار خارج كنند.هيچ كجاي دنيا 
يك مقام دولتي درباره بازار سرمايه صحبت نمي كند و 
اگر چنين اتفاقي رخ دهد بلافاصله نهادهاي ناظر در اروپا 
و امريكا آن ش��خص را هر كه باشد مورد بازخواست قرار 
مي دهند كه چرا غيرتخصصي اظهارنظر مي كند. حتي 
ايلان ماس��ك براي يك توئيت درباره بازار سرمايه يك 
عدد قابل توجهي جريمه شد.سازمان بورس نبايد مدام 
موضع گيري در جايگاه عرضه و تقاضا داشته باشد. سال 
99 الزام به خريد براي صندوق هاي با درآمد ثابت شد كه 
با ريزش بورس ريزش كرد و حالا نيز به وضعيت ديگري 
اين ماجرا تكرار شد. در حقيقت تاثير القاي ترس در بازار 
سرمايه هدايت نقدينگي به سمت خودرو است كه شايد 
بد نباشد منابع در آنجا قفل باشد تا گردش پول كمتري 
رخ دهد. در نهايت اينكه اين عوامل بسيار مهم تر از موضوع 
برجام و قيمت دلار است كه حتي با خبرهاي مثبت هم 

درصد كمي تغييركرده است.
 همچنين اين شائبه براي فعالان اقتصادي مطرح است 
كه اگر 1۸ ميليارد دلار مذكور در راس��تاي بهره وري 
منابع، صرف زيرس��اخت هاي اقتصادي نشود تا چه 
زماني اخبار درماني مي تواند بازارها را وادار به واكنش 
مثبت و ش��وك رواني كن��د. به عن��وان مثال فرض 
كنيد شركتي صنعتي به مدت يك سال وارد مرحله 
شكوفايي شود اما بعد از آن رفته رفته عملكردي رو به 
ادامه در صفحه 4 افول به نمايش بگذارد.  

تركي��ه حكمران��ي كريدورها 
را در اولوي��ت قرار داده اس��ت. 
عراق كنفرانس كريدور مسير 
توسعه را با شركت نمايندگان 
10 كش��ور منطقه برگ��زار و 
عملي��ات اجرايي اتص��ال اين 
كش��ور با محوريت ريل و جاده 
به اروپا از طري��ق تركيه را آغاز 
كرد. كريدوري به ظاهر براي اتصال شبكه ريلي و آزادراهي 
تركيه به عراق و خليج فارس، اما با هدف اتصال اروپا و تركيه 
به عربس��تان و شبكه اتحاد ريل كشورهاي عربي حاشيه 
جنوب��ي خليج فارس.  همچنين اين كش��ور در مرزهاي 
ش��مالي ايران، به زنگزو چش��م دارد و ترنس خزر مابين 
آذربايجان و تركمنستان و قزاقستان. بر اساس برآوردها 
۸0 درصد تجارت دريايي خزر شرقي و غربي است . تعداد 
ناوگان كش��تيراني ايران در خزر حدود 50 فروند است و 
ن��اوگان آذربايجان حدود 250 فرون��د . اين يعني 3 برابر 
ناوگان ايراني در درياي مازندران. بي شك در افزايش ناوگان 
دريايي آذربايجان، تركيه نقش مستقيمي دارد.  علاوه بر 
اين تركيه مي تواند از طريق كريدور مسير توسعه، عراق را 
شريك زميني و دريايي چين كند، مسيري تازه از چين، 
آسياي ميانه، درياي مازندران، آذربايجان، تركيه، عراق، 
ديواري ب��ه درازاي ديوار چين دور ايران و دور كردن ايران 
از مس��ير تجاري راه و ابريش��م نوين چين . عراق با اتصال 
ريلي تركيه به خليج فارس و شبكه اتحاد ريل عربي موافق 
است اما با اتصال ايران به سوريه و سواحل مديترانه از طريق 
شلمچه مخالف.   جنبش به اصطلاح اصيل منطقه كه با 
حمايت قطر و پاكستان سربرآورد و با پشتيباني لجستيك 
ماشين جنگي بازمانده امريكا براي ناامني مرزهاي شرقي 
خيز برداشته است. به نظر جنگ آب است اما شايد اتصال 
آسياي ميانه به پاكستان از طريق افغانستان هدف باشد. 
بعيد است پش��تيبانان جنبش به اصطلاح اصيل منطقه 
اجازه اتصال ريلي ايران به مزارش��ريف و تاجيكس��تان را 
بدهند، آنها چشم به بازار آسياي ميانه از طريق پاكستان را 
دارند.اين هر سه يعني دور شدن ايران از نقش آفريني در 
كريدورهاي منطقه اي شرق. خبر خوب اينكه وزير راه ايران 
در كنفرانس اتحاد ريل امارات از توانمندي هاي مهندسي 
ايران و فرصت هاي ايران براي سرمايه گذاري سرمايه گذاران 
گفت ام��ا آنچه كمتر بر آن تاكيد ك��رد ضرورت حضور و 
مشاركت ايران و اتصال ريلي كشور به اتحاد ريل كشورهاي 
عربي حاشيه خليج فارس بود.  عراق با اتصال ريلي تركيه به 
خليج فارس و شبكه اتحاد ريل عربي موافق است اما با اتصال 
ايران به سوريه و سواحل مديترانه از طريق شلمچه مخالف. 
بيش از 4 دهه است بر اتصال ريلي شلمچه به بصره برنامه 
داريم اما به نظر مي رسد تاكيد بر كرمانشاه بغداد از طريق 
خسروي خانقين يا اتصال ريلي سنندج به سليمانيه از مرز 
باشماق و از آن طريق سوريه و درياي مديترانه مفيدتر باشد 
. در نگاه خوش بينانه شايد دليل مخالفت عراق با خط آهن 
ادامه در صفحه 3 شلمچه بصره، كاستن از... 

عبدالكريم محققفردين آقابزرگيعباس آرگونعلي بيگدليحميد حاج اسماعيلي

يادداشت-5

مصوبه شوراي اقتصاد در 
راستاي افزايش مصرف بنزين!

 چندين س��ال اس��ت كه روند 
افزايش��ي مص��رف بنزين در 
كش��ور موجب نگراني شديد 
ش��ده و متوليان دولتي نسبت 
به اين موضوع به طور مس��تمر 

»هشدار« مي دهند.
مصرف بالاي بنزي��ن به غير از 
ضرر به اقتصاد مل��ي، و نياز به 
واردات به جاي صادرات اين محصول، به علت كيفيت پايين 
بنزين توليدي، موجب آلايندگي شديد و خسارت جدي به 

سلامت مردم گرديده است.
تاكسي و وانت فرسوده تنها ۷ درصد ناوگان تهران را تشكيل 
مي دهند اما س��هم آلايندگي آنها 3۸ درصد بوده كه رقم 

بسيار قابل توجهي است.
برخي معتقدند صرفا با افزايش قيمت بنزين، ميزان مصرف 

آن را مي توان مهار كرد.
ولي چند راه حل اصولي عبارتند از: 

- توليد خودرو با كيفيت و كم مصرف در داخل يا واردات 
- جمع آوري خودروهاي فرسوده

-  گازسوز كردن خودروها، 
همه اين روش ها مي بايست با اولويت تاكسي ها و مسافربرها 

صورت گيرد.
در رابطه با گاز سوز كردن خودروها جوهري، رييس انجمن 

صنفي سي ان جي معتقد است: 
]در بخش تقاضا بايد به اين سمت برويم كه جذابيت قيمت 
سي ان جي را براي مصرف كننده بيشتر كنيم؛ تبديل رايگان 
خودروها، تعويض راي��گان مخزن خودروهايي كه نياز به 
تعويض مخزن دارند بايد در ح��وزه تقاضا در اولويت قرار 
بگيرد و واردات خودروهاي دوگانه سوز با كيفيت خارجي 
با تعرفه پايين انجام شود و در بخش عرضه نيز بايد كارمزد 
منصفانه اي به جايگاهداران پرداخت شود تا بتوانيم به سمت 

توسعه حركت كنيم.
خودروسازان نيز در توليد خودروهاي دوگانه سوز باكيفيت 
كوتاهي كرده اند و قراردادي كه بي��ن وزارت نفت و ايران 
خودرو مبني بر توليد 45 هزار خودروي دوگانه سوز امضا 
ش��ده، هيچ خروجي نداشته است و ش��اهد هستيم در 
سياست فروش خودروس��ازان داخلي، خودروي دوگانه 

سوز وجود ندارد.[
گازسوز كردن خودروها مورد توجه جدي وزارت نفت بوده و 
به همين منظور مصوبه اي از شوراي اقتصاد اخذ شده است.

طرح حماي��ت از توليد خودروهاي دوگانه س��وز، تبديل 
كارخانه اي خودروهاي بنزيني به CNG سوز و كمك به 
احداث جايگاه هاي هوشمند عرضه سوخت CNG( در 

جلسه مورخ 1400/3/29 شوراي اقتصاد تصويب گرديد.
در اين طرح تصريح ش��ده با هدف كاهش مصرف بنزين، 
تاكسي، تاكسي ون مسافربرشخصي، وانت ها در اولويت 
گازسوز شدن قرارگيرند. طبق گزارش توجيهي وزارت نفت 
در خرداد 1400، با اجراي اين طرح، 2 ميليارد ليتر بنزين 
ادامه در صفحه 6 صرفه جويي شده و... 

رضا پاكدامن

 رهبر انقلاب به مردم و جوانان 
براي ادامه راه امام با دو  عامل پيشران تحول توصيه كردند

صفحه 7    

تقويت ايمان و اميد 
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 كمترين ميزان استخدام نيروي كار در ساخت و ساز 
طي دو سال گذشته، در ارديبهشت ماه ثبت شد

 دولت براي افزايش درآمدهاي مالياتي 
چه در سر دارد

صفحه 2    صفحه 5    

 ركورد بيكاري
 در صنعت ساختمان شكست

طي دو ماه گذشته برخي خودروها بين ۱۰۰ تا ۳۰۰ ميليون تومان افت قيمت داشته اند

سه عامل ريزش قيمت خودرو
تع�ادل | روند صع��ودي قيمت خودرو تا اواس��ط 
ارديبهشت ماه ادامه داشت؛ همين مساله سياست گذار 
خودروي��ي را به فكر انداخت تا ب��ا اجراي مرحله دوم 
فروش خودرو در سامانه يكپارچه و جلوگيري از درج 
قيمت در پلتفرم هاي انتشار دهنده آگهي به نوعي مانع 
افزايش قيمت بازار خودرو شود. با اين اقدامات مدتي 
است قيمت انواع خودروها در بازار در سراشيبي قرار 

دارد. به طوري كه بررس��ي قيمت برخي خودروهاي 
داخلي در بازار نش��ان مي دهد، طي دو ماه گذش��ته 
بين 100 تا 300 ميليون تومان افت قيمت داشته اند. 
كارشناسان مي گويند: »بلاتكليفي قيمت محصولات 
مونتاژي، قوت گرفتن ورود كاركرده ها و همچنين دور 
دوم فروش خودرو در سامانه يكپارچه« از جمله دلايل 

افت قيمت همراه با ركود معاملات به شمار مي آيند. 

سال گذشته قيمت خودرو با تنش هاي بسياري همراه 
بود و كمتر خريداري مي توانس��ت از كارخانه يا بازار 
خودروي مورد نياز خود را خريداري كند. از يك طرف 
خودروساز بر طبل افزايش قيمت ها مي كوبيد و ازطرف 
ديگر وزارت صم��ت از برنامه هاي خود براي مديريت 

قيمت ها در بازار صحبت مي كرد.
بلاتكليف��ي بازار در نهايت باعث ش��د تا طرح فروش 

خودرو توسط س��امانه يكپارچه در اسفند ماه 1401 
اجرايي شود و به نوعي بخشي از تقاضاي بازار به سمت 
خريد خودرو از اين سامانه رفت اما با آغاز سال 1402 
پيش بيني كاهش قيمت ها در بازار محقق نشد و حتي 
با اع��لام قيمت هاي جديد ان��واع خودروهاي داخلي 
توسط دولت جرقه جديدتري براي رشد قيمت ها در 

بازار خودرو زده شد.  

تعادل | وزراي كش��ورهاي عضو ائت��لاف اوپك پلاس 
)يكشنبه 14 خردادماه( در وين ديدار كردند و درباره آينده 
توليد نفت اين كشورها تصميم گيري كردند. سي وپنجمين 
نشست وزارتي اوپك و غير اوپك )اوپك پلاس( نيز با حضور 
سران هيات هاي نمايندگي كشورهاي عضو اوپك و غير 

اوپك، دبيركل اوپك و نمايندگان رسانه ها برگزار شد.
به گزارش خبرنگار »تعادل«، نشست 1۸6 وزيران نفت و 

انرژي اوپك در محل دبيرخانه دايمي اين سازمان در وين و 
 ،)Antonio Oburo Ondo( به رياست آنتونيو اوبرو اوندو
وزير صنعت، معدن و انرژي گينه استوايي برگزار شد. جواد 
اوجي، وزير نفت جمهوري اسلامي ايران كه قرار بود براي 
حضور در اين دو نشست به وين سفر كند، به دليل كسالت 
و مشغله كاري سفر برايش امكانپذير نشد از اين رو هيات 
صفحه 3 را بخوانيد ايراني به...  

 گزارش »تعادل« از سي وپنجمين نشست وزارتي 
اوپك و غير اوپك   )اوپك پلاس( 

توليد۴۰ ميليون و ۴۶۰ هزار بشكه نفت در سال ۲۰۲۴ توسط اوپكي ها

ادامه رويكرد محتاطانه اوپكي ها 

مديرعامل انجمن بلاك چين ايران: تا زماني كه ارزهاي ديجيتال 
در قانون شناسايي نشوند، نمي توان از آن ماليات گرفت

 يك بام و دو هواي 
ماليات از رمزارزها

به دنبال تصويب طرح ماليات بر عايدي س��رمايه در 
مجلس كه از ارزهاي ديجيتال نيز در آنها نام برده شده 
است، برخي از كارشناسان بخش مربوط به اخذ ماليات 
از معاملات دارايي هاي ديجيتال در اين طرح را محل 
ايراد مي دانند. پيش تر نيز شوراي نگهبان به دليل نبود 
تعريف قانوني براي رمزارزها، از يكي ديگر از طرح هاي 
مجلس، تحت عنوان طرح بانكداري، ايراد گرفته بود. 
در عين حال مديرعامل انجمن بلاكچين ايران معتقد 
اس��ت تا زماني كه قانوني براي شناسايي دارايي هاي 
ديجيتال در كشور وجود نداشته باشد، طبق مقررات، 

اخذ ماليات بر عايدي س��رمايه از اين بخش محلي از 
اعراب ندارد و دبي��ر انجمن فين تك هم مي گويد كه 
دريافت ماليات بر عايدي سرمايه از معاملات ارزهاي 
ديجيتال كاربران، عاملي براي خروج عظيم سرمايه 
از پلتفرم هاي ايراني به پلتفرم هاي خارجي مي شود. 
چندي پيش، طرحي با عنوان »ماليات بر سوداگري و 
سفته بازي« با هدف اخذ ماليات بر عايدي سرمايه در 
كشور، در مجلس به تصويب رسيد كه در يكي از مواد 
آن به ارزهاي ديجيتال هم اشاره شده بود. در اين طرح 
صفحه 6 را بخوانيد كه هنوز به...  



رهبر معظم انقلاب اسلامي امام راحل را از سرآمدان تاريخ 
ايران خواندند و با تبيين ۳ تحول بزرگي كه امام در سطح 
كشور، امت اسلامي و سطح جهان به وجود آورد، گفتند: 
»ايمان« و »اميد« امام، عامل نرم افزاري و به وجودآورنده  
اين تحولات عظيم تاريخي بود و هركسي و هر مجموعه و 
جرياني كه به »ايران، منافع ملي، بهبود اوضاع اقتصادي، 
پيشرفت كش��ور و عزت ملي« علاقه مند است، بايد همه 
سعي خود را در تقويت »ايمان« و »اميد« مردم و جامعه به 
كار گيرد. حضرت آيت الله خامنه اي در اجتماع پرشكوه، 
عظيم و پرشور مردم قدرشناس و وفادار در سي وچهارمين 
سالگرد رحلت امام خميني)ره(، همچنين امام بزرگوار را 
پرچم برافراشته رسالت هاي الهي در عصر جاهليت هاي 
مسلح قرن هاي اخير خواندند و با اشاره به نياز همه مسوولان 
و مردم به خصوص جوانان به شناخت ابعاد اين شخصيت 
عظي��م، افزودند: امام ن��ه فقط س��رآمد روزگار ما بلكه از 
سرآمدان تاريخ ايران است كه هيچكس و هيچ جرياني قادر 
به ح��ذف او از حافظه تاريخ يا تحري��فِ »موثر، طولاني و 
ماندگار« او نخواهد بود؛ چرا كه خورشيد را نمي توان پشت 
ابر پنهان كرد. ايشان با اشاره به ابعاد شگفت انگيز شخصيت 
امام در »دانش هاي ديني، ايمان و تقوا، استحكام شخصيت 
و قوت و اراده، قيام لله و سياست ورزي انقلابي، و ايجاد تحول 
در نظام بش��ري«، افزودند: جميع اين ابعاد در هيچ يك از 
سرآمدان تاريخ ايران ديده نمي شود؛ به همين علت امامِ 
يگانه ما، هميشه زنده خواهد بود و چهره درخشان خود را 
با صداي رسا به همه معرفي خواهد كرد. رهبر انقلاب در 
تبيين تحولات بي سابقه اي كه امام در ايران، امت اسلامي 
و جهان ايجاد كرد، گفتن��د: امام با به وجودآوردن انقلاب 
اس��لامي و پيروزي آن به دس��ت مردم، ساخت سياسي 
سلطنتي را به مردم سالاري، حكومتي دست نشانده و ذليل 
را به نظامي مستقل و متكي بر عزت ملي، رژيمي ضد دين 
را به نظامي اسلامي، استبداد را به آزادي و بي هويتي را به 
هويت ملي تبديل كرد و يك ملت چشم دوخته به دست 
اجانب را به ني��روي معجزه آفرين »ما مي توانيم« مجهز 
ساخت كه برطرف كننده همه مش��كلات حال و آينده 
خواهد بود. حضرت آيت الله خامنه اي در تشريح ابعاد تحول 
امام در سطح امت اسلامي، به ايجاد بيداري اسلامي، تحرك 
و آمادگي نسبي در امت اسلامي و تبديل مساله فلسطين 
به موضوع اول جهان اسلام اشاره كردند و گفتند: امام در 
كالبد افسرده ملت فلسطين جان دميد و اكنون روز جهاني 
قدس نه تنها در ايران بلكه در پايتخت كش��ورهاي غير 
اسلامي هم به صحنه حمايت از مظلومان فلسطيني تبديل 
شده است. خروج از انفعال در مقابل مادي گري و جلب توجه 
ملت ها به معنويت، محور اصلي تحول امام در سطح جهان 
بود كه رهبر انقلاب با اش��اره به آن، گفتند: آن شخصيت 
عظيم، رنگ معنوي را در دنيا احيا كرد كه هجوم شديد مراكز 
سياسي و رسانه اي س��لطه گران به مسائل و موضوعات 
معنوي و تلاش مبتذل آنها براي ترويج مادي گري، واكنشي 
در مقابل اين تحول است. سخنان رهبر انقلاب در جمع 
انبوه بي شمار مردم در حرم مطهر امام خميني، با بررسي 
عوامل س��خت افزاري و نرم اف��زاري كمك كننده به امام 
بزرگوار در روند تحول آفريني ه��اي تاريخي ادامه يافت. 
حضرت آيت الله خامنه اي، صفحات كاغذ و نوارهاي ضبط 
صوت را تنها عوامل سخت افزاري امام براي رساندن پيام ها 
و سخنان شان به مردم برشمردند و تأكيد كردند: آنچه امام 
را به آن فعاليت هاي معجزه آسا قادر ساخت، دو عامل مهم 
نرم افزاري يعني »ايمان« و »اميد« بود. ايشان با اشاره به 
سخنان استاد شهيد مطهري بعد از ملاقات با امام خميني 
در پاريس، افزودند: مطهري كه خود كوه ايمان بود، در امام 
چهار ايمان مشاهده كرد: ايمان »به هدف، به راه، به مردم و 
بالاتر از همه، ايمان به خدا«. رهبر انقلاب ايمان به خداوند 

را در مسير امام يعني مبارزه با دشمنان خدا، به معناي ايمان 
و اعتماد به وعده هاي الهي دانس��تند و با استناد به آيات 
متعدد قرآن مجيد، افزودند: پروردگار وعده داده است كه 
هركس او را ياري كند، از نصرتش برخوردار شود؛ وعده داده 
كه گام هاي مومنان را ثابت و مس��تحكم گرداند، مدافع 
مومنان باش��د و حق و هرچيزي را كه به نفع مردم است، 
ماندگار سازد و باطل را همچون كف روي آب، دچار زوال و 
نيستي كند. ايشان با فاصله گذاري ميان اسلامي كه امام به 
آن مومن بود با اس��لام س��رمايه داري و اس��لام التقاطي 
روشنفكرانِ بي اطلاع، افزودند: امام به اسلام كتاب و سنت 
هم��راه با اجتهاد متقن و فهم درس��ت، ايمان داش��ت و 
برداشت هاي به اصطلاح روشنفكران مدعي اما بي خبر از 
اس��لام را قاطعانه رد مي كرد؛ همانطور كه با اسلام افراد 
متحجر مخالف بود كه با برداشتي سطحي احكام سياسي، 
حكومتي و اجتماعي اسلام را رد و بي مسووليتي را ترويج 
مي كنند. رهبر انقلاب درباره بُعد ديگري از ايمان امام يعني 
»ايمان به مردم«، گفتند: امام با درك عميق آيات الهي، به 
انگيزه ها و عمل مردم از جمله به راي آنها، اعتماد و اعتقاد 
عميق قلبي داش��ت و در مقابل برخ��ي اظهار نگراني ها 
مي گفت »من مردم را بهتر و بيشتر از شما مي شناسم«. 
ايشان، وفاداري ملت به راه امام، بردباري و ايمان خانواده هاي 
ش��هدا، مجاهدات جوانان و اجتماع��ات عظيم مردم در 
بزرگداشت دين و مسائل ديني و انقلابي را نشان دهنده 
صحت و عمق شناخت امام از ملت دانستند و افزودند: تعبير 
»جمهوري« در نام حكومت يعني جمهوري اسلامي، ناشي 
از اعتماد و اعتقاد امام بزرگوار به مردم است. حضرت آيت الله 
خامنه اي در بيان نمونه اي از عمق تفكرِ مبنايي امام خميني 
به جمهوريت، گفتند: امام )رض( همان گونه كه در اواخر 
عمر تصريح كردند به اولين رييس جمهور راي نداده بود، اما 
چون براي مردم اعتبار قائل بود، حكم همان رييس جمهور 
را تنفيذ كرد. رهبر انقلاب در تبيين »اميد« به عنوان دومين 
عامل نرم افزاري در چندين دهه فعاليت تحول آفرين امام 
گفتند: »اميد« عنصر دائم و موتور حركت امام عظيم الشأن 
بود؛ به گونه اي كه در دهه ۲۰ از قيام لله سخن مي گفت، در 
دهه چهل عملا وارد ميدان قيام شد و در دهه ۶۰، در دل 
توفان هاي مهيب نظامي-امنيتي و سياسي، خم به ابرو 
نياورد. حضرت آيت الله خامنه اي، اميد دايم امام و پرهيز 
هميشگي ايش��ان از يأس را ناش��ي و متكي بر ايمان آن 

شخصيت جاودانه برشمردند و گفتند: امام همان گونه كه 
خود مي فرمود، هيچگاه دچار نااميدي نشد و معتقد بود 
وقتي ملت چيزي بخواند، حتما محقق مي شود. ايشان با 
اشاره به تأثير متقابل و فزاينده ايمان روشن و اميد حقيقي 
بر يكديگر، افزودند: اميد با حركت همراه است و با تنبلي 
نمي سازد و كساني كه براي رسيدن به سرمنزل مقصود، به 
بي تحركي و نشستن روي مي آوردند در احاديث مذمت 
شده اند. رهبر انقلاب پس از برشمردن ابعاد ايمان و اميد 
امام، آحاد ملت به خصوص جوانان خوش روحيه و پُر تلاش 
كشور را به عمل به درس هاي امام بزرگوار براي پيمودن راه 
طولاني و انجام كارهاي بزرگ پيشِ رو فراخواندند و گفتند: 
بدون ترديد مهم ترين درس و توصيه ايشان به ما، ادامه دادن 
راه او، نگهباني از ميراث او و دنبال كردن تحول سه گانه اي 
اس��ت كه در سطح كشور، امت و جهان ايجاد كرد. ايشان 
اقتضائات و ابزارهاي لازم براي دنبال كردن راه و هدف امام 
را متفاوت از شيوه هاي ۴۰ سال قبل دانستند و در عين حال 
افزودند: البته جبهه بندي ها عوض نشده و امروز هم مانند 
ديروز، جبهه اس��تكبار، جبهه صهيونيس��ت ها و جبهه 
زورگويان متجاوز در مقابل ملت ايران صف كش��يده اند. 
حضرت آيت الله خامنه اي افزودند: البته تفاوت جبهه بندي 
امروز با ديروز اين است كه ملت ايران قوي تر و آنها ضعيف تر 
شده اند. رهبر انقلاب از فراموش كردن اين جبهه بندي به 
دره اي خطرناك در مقابل ملت ياد كردند و با تأكيد بر اينكه 
هر گاه اين جبهه بندي را فراموش كرديم ضربه خورديم، 
گفتند: تحول آفريني هاي امام بزرگوار، دشمنان سرسخت، 
پر بغض و كينه، جنايتكار و متجاوزي دارد كه ملت ايران 
براي مقابله با آنها بايد به همان نرم افزار امام بزرگوار يعني 
ايمان و اميد مجهز باشد.  حضرت آيت الله خامنه اي خطاب 
ب��ه م��ردم، جوان��ان، نخب��گان، هس��ته هاي انقلابي و 
مجموعه هاي سياسي گفتند: هر كسي كه دوستدار ايران 
و منافع ملي و بهبود اوضاع اقتص��ادي، و به دنبال اصلاح 
مشكلات رنج آور اقتصادي و معيشتي، و در پي جايگاه با 
عزت ايران در نظم جهاني پيشِ رو است، بايد براي ترويج و 
زنده ماندن ايمان و اميد در كشور تلاش كند.  ايشان با اشاره 
به اين واقعي��ت كه بر خلاف خيال اش��تباه برخي افراد، 
»دشمني هاي استكبار و صهيونيسم جهاني با ملت ايران، 
بر اثر عقب نشيني هاي موضعي كمرنگ يا محو نمي شود« 
خاطرنشان كردند: در موارد متعددي عقب نشيني هاي ما 

موجب شد آنها جلو آمدند و بيشتر متعرّض شدند؛ چرا كه 
هدف اصلي آنها بازگرداندن ايران به دوران قبل از انقلاب 
يعني دوران وابستگي و بي هويتي است. حضرت آيت الله 
خامنه اي در اين زمينه افزودند: در برخي دولت هاي اين 
چند دهه، افرادي معتقد به عقب نشيني و امتياز دادن بودند 
اما در يكي از اين دولت ها، همان كشوري كه در مقابل آن 
عقب نش��يني ك��رده بوديم، ب��راي رييس جمه��ور ما 
كيفرخواست صادر كرد و او را به دادگاه غيابي كشاند يا در 
دولت ديگري كه گويا متأسفانه به امريكايي ها كمك هم 
شده بود، آنها ايران را محور شرارت ناميدند. ايشان هدف 
اصلي تلاش دشمنان را »تضعيف ايمان مردم و خاموش 
كردن ش��عله اميد در دل ها« برشمردند و گفتند: حفظ 
استقلال و عزت و منافع ملي، وابسته به حفظ ايمان و اميد 
است و در اين چند دهه، دستگاه هاي عنود و لجوج استكبار 
و دس��تگاه هاي امنيتي و سياس��ي و مالي آنها هر كاري 
توانستند براي تضعيف ايمان و اميد انجام دادند كه در موارد 
معدودي هم پيشرفت كردند اما در اغلب موارد به توفيق 
الهي مغلوب و منكوب ملت ايران شدند. حضرت آيت الله 
خامنه اي، آخرين حلقه از سلسله تلاش هاي دشمنان البته 
تا امروز را، اغتشاش��ات پاييز گذشته خواندند و در تبيين 
اج��زاي ش��كل دهنده آن گفتن��د: طراح��ي جامع اين 
اغتشاشات در اتاق هاي فكر كشورهاي غربي انجام، و اجراي 
آن با پش��تيباني مالي، تسليحاتي و رس��انه اي گسترده 
دستگاه هاي امنيتي غرب و پادويي عناصر خائن و مزدورانِ 
پشت كرده به وطن و عوامل سياست هاي خصمانه عليه 
ايران همراه شد. البته تركيبي از معدودي مغرض و تعداد 
بيشتري افراد غافل و احساساتي و كم عمق، و جمعي هم از 
اراذل و اوباش، پياده نظام اين حركت در داخل كشور بودند. 
رهبر انقلاب با برشمردن برخي اقدامات عميقاً خصمانه 
غربي ها در اين اغتشاشات همچون آموزش صريح ساخت 
بمب دس��تي در رس��انه هاي خارجي، ترويج شعارهاي 
تجزيه طلبانه و حركات مسلحانه، عكس يادگاري گرفتن 
سياستمداران ارش��د برخي دولت هاي غربي با مزدوران 
به ظاهر ايراني و ش��كنجه و به شهادت رساندن دانشجو و 
طلبه و عناصر انتظامي و بسيجي به دست پياده نظام دشمن 
گفتند: آنها فكر مي كردند كار جمهوري اسلامي تمام شده 
و مي توانند ملت ايران را به خدمت اهداف خود بگيرند اما 
احمق ها باز هم اش��تباه كردن��د و باز هم مل��ت ايران را 

نش��ناختند. ايش��ان هوش��ياري مردم در بي اعتنايي به 
فراخوان هاي بدخواه��ان ايران و نقش آفريني متعهدانه 
جوانان در خيابان ها و دانشگاه ها از جمله وظيفه شناسي 
بسيج دانشجويي و بسيج اقش��ار را باعث ناكامي دشمن 
خواندند و در عين حال تأكيد كردند: نقشه دشمن باطل 
شد اما اين هشدار به همه داده شد كه نبايد از كيد دشمن 
غفلت كرد. حضرت آيت الله خامنه اي در تبيين شگردهاي 
جبهه مقابل براي نااميدسازي جوانان، گفتند: سعي آنها 
اين است كه با به رخ كشيدن مشكلات معيشتي و تورم و 
گراني، جوان ايراني را نااميد كنند در حالي كه اولاً همه اين 
مشكلات قابل رفع است و به توفيق الهي برطرف خواهد 
شد. ثانياً مشاهده مشكلات بايد موجب افزايش انگيزه براي 
يافتن راه هاي رفع آنها و كمك به افرادي  شود كه در ميدان 
براي ح��ل آنها تلاش مي كنند. ثالثاً در كنار مش��كلات، 
پديده هاي اميدآفرينِ بسيار و پُرشماري در كشور وجود 
دارد كه بدخواهان نمي خواهند اين پديده ها ديده شوند. 
ايشان، پيشرفت هاي كشور در عرصه هاي علم و فناوري، 
زيرساخت هاي رو به رشد صنعتي و كشاورزي و حمل و 
نقل، تربيت نيروي انساني، فعاليت هاي عمراني در مناطق 
محروم و دوردست كشور، پيشرفت در سياست بين المللي، 
عزت ملي و در اقتدار نظامي و دفاعي كشور را از جمله حقايق 
اميدبخش و نويددهنده آينده روش��ن خواندند و گفتند: 
دشمن مي خواهد اين حقايق از ياد برود و جوان ايراني از 
آنها مطلع نشود. رهبر انقلاب با انتقاد از برخي افراد به علت 
خدش��ه كردن در مقوله اميد و اميدواري و متهم كردن 
ديگران به بي اطلاعي از واقعيت ها گفتند: آنها مي گويند 
شما از واقعيت ها خبر نداريد در حالي كه واقعيت مورد نظر 
آنها همين مشكلات اقتصادي و معيشتي است كه همه از 
آن خبر دارند و در رنج هس��تند. اقدام برخي ها در اشارات 
مكرر ب��ه وجود افراد بدون پايبندي ب��ه دين و انقلاب در 
لايه هاي اجتماعي، ش��گرد ديگري براي كشتن اميد در 
دل ها بود كه رهبر انقلاب با اشاره به آن گفتند: اين مساله 
مخصوص امروز نيست و حتي در دهه ۶۰ هم كه جبهه ها 
مملو از جوانان مومن بود، افرادي در تهران و شهرهاي بزرگ 
نه تنها بي خيال و بي مس��ووليت بودند بلكه كشور را هم 
مس��خره مي كردند كه ش��رح حال  رزمندگان و روايت 
احساس دلتنگي آنها در زمان بازگشت به شهرهاي بزرگ، 
به علت همين مساله بود. حضرت آيت الله خامنه اي گفتند: 
امروز هم افرادي هس��تند كه به اسلام و انقلاب و حتي به 
تعهد ايراني پايبند نيستند، اما اينها ملت ايران نيستند؛ 
همچنانكه در مدينه النبي هم عده اي بودند كه قرآن از آنها 
به منافقين يا مُرجِفون يعني شايعه پراكنان و ترس و ترديد 
پراكنان ياد مي كند. حضرت آيت الله خامنه اي، گسترش 
هزاران هسته مقاومت در مساجد و هيات هاي سراسر كشور 
و برخاس��تن جوانان مدافع حرم و امني��ت از آنها، وجود 
دانش��جويان و طلبه هاي ب��ا بصيرت و اس��توار، فعالان 
سخت كوش جهاد تبيين و گروه هاي كمك مومنانه را نقاط 
اميدآفرين ديگ��ري در حركت پر افتخار ملت و جوانان با 
وجود انبوه لغزشگاه ها دانستند و افزودند: فعالان حوزوي و 
دانشگاهي و صاحبان جايگاه هاي اجتماعي و مورد توجه 
مردم، با رفع شب هات و خنثي كردن شيوه هاي بدخواهان 
براي بدبين كردن جوانان به مسوولان و به حركت سياسي 
و اقتصادي كشور و همچنين بدبين كردن افراد به يكديگر، 

در تقويت ايمان و اميد مردم تلاش كنند.
»بدبين كردن مردم به انتخابات« يكي ديگر از شيوه هاي 
يأس آفريني دش��من بود كه رهبر انقلاب با اش��اره به آن 
گفتند: درباره انتخابات در آينده صحبت خواهم كرد اما 
انتخابات امسال انتخابات بسيار مهمي است كه از هم اكنون 
دشمن توپخانه خود را براي تخريب آن فعال كرده، آن هم 

در حالي كه ۹ ماه با انتخابات فاصله داريم.
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تاكيد بر لزوم تبيين خدمات 
نظام و انقلاب اسلامي

رييس جمهور توجه دادن مردم و افكار عمومي به ويژه 
نسل جوان به نقطه تحول و كانوني 15 خرداد را يكي از 
وظايف ستاد كنگره ملي بزرگداشت 15 خرداد عنوان 
كرد و اظهار داشت: برگزاري كنگره براي اين روز تاريخي 
مهم بوده، اما بخش اصلي آن آگاهي دادن مردم نسبت 
به اصل واقعه 15 خرداد است. سيد ابراهيم رييسي در 
ديدار اعضاي كنگره ملي بزرگداشت شصتمين سالروز 
قيام تاريخي 15 خرداد، يكي از كاركردهاي مهم اين 
كنگره را يادآوري ظلم و جنايات رژيم پهلوي و همچنين 
بيان خدمات و دستاوردهاي انقلاب اسلامي براي مردم 
دانست و بر ضرورت تبيين خدمات و اقدامات صورت 
گرفته به ن��ام نظام و انقلاب اس��لامي، از تريبون هاي 
مختلف تاكيد كرد. وي انگيزه حضور مردم ورامين در 
واقعه تاريخي 15 خرداد را اميد به تغيير به نفع اسلام و 
مردم ايران دانس��ت و افزود: آن روزي كه مردم ورامين 
حركت خود را آغ��از كردند، در مقابل خود، رژيم تا بن 
دندان مسلح پهلوي را مي ديدند، اما با اميد و اميدواري 
به تغيير حاضر به جانفشاني در اين راه شدند. وي عمق 
و فحواي پيام ام��ام خميني )ره( درب��اره 15 خرداد و 
فلسفه اعلام عزاي عمومي اين روز براي هميشه تاريخ را 
معطوف كردن توجهات به اين حركت تاريخي در نهضت 
اس��لامي عنوان كرد و اظهار داش��ت: مبنا و اصل پيام 
امام)ره( نمادسازي از اين روز تاريخي و زنده نگهداشتن 
آن به عنوان نقطه تحول و حركت به سمت تغيير و وقوع 
انقلاب اسلامي بوده است كه بايد هماره مورد توجه باقي 
بماند. رييس جمهور توجه دادن مردم و افكار عمومي به 
ويژه نسل جوان به اين نقطه تحول و كانوني را يكي ديگر 
از وظايف ستاد كنگره ملي بزرگداشت 15 خرداد عنوان 
كرد و اظهار داشت: برگزاري كنگره براي اين روز تاريخي 
مهم است، اما بخش اصلي آن آگاهي دادن مردم نسبت 
به اصل واقعه 15 خرداد اس��ت كه بايد با اس��تفاده از 
ظرفي��ت دانش آموزان، دانش��جويان و فرهيختگان 
ورامين براي ماندگار كردن اين روز تاريخي و زنده نگه 
داشتن راه و ياد شهداي اين روز محتواسازي صورت 
گيرد. رييس جمهور در بخش ديگري از سخنان خود 
به مطالبات مردم پيش��وا، ورامي��ن و قرچك به ويژه 
در زمينه احداث مترو، رفع مش��كلات شهرك آژند و 
سبحان در اين منطقه و مشكل آب كشاورزي دشت 
ورامين اشاره و بر ضرورت تسريع در اجراي مصوبات 

سفر استاني دولت به اين منطقه تاكيد كرد.

توضيح كنعاني درباره بازگشايي 
سفارتخانه ايران در عربستان

سخنگوي وزارت امور خارجه گفت: سفارت جمهوري 
اس��لامي ايران در رياض و سركنسولگري جمهوري 
اس��لامي ايران در جده، 1۶ و 1۷ خ��رداد ماه 1۴۰۲ 
به صورت رسمي بازگشايي مي ش��ود. ناصر كنعاني 
سخنگوي وزارت امور خارجه در خصوص بازگشايي 
سفارتخانه، سركنسولگري و نمايندگي كشورمان در 
سازمان همكاري اسلامي در عربستان سعودي، اظهار 
داشت: در تكميل روند اجراي توافقات دوجانبه ميان 
جمهوري اس��لامي ايران و عربستان سعودي براي از 
سرگيري روابط دو كشور، سفارت جمهوري اسلامي 
ايران در رياض، سركنس��ولگري جمهوري اسلامي 
ايران در ج��ده و نمايندكي دايم ايران نزد س��ازمان 
همكاري اس��لامي طي روزهاي سه شنبه 1۶ خرداد 
و چهارش��نبه 1۷ خردادماه 1۴۰۲ به صورت رسمي 
بازگشايي خواهند شد. سخنگوي وزارت امور خارجه 
افزود: س��فارت جمهوري اس��لامي ايران در رياض و 
سركنسولگري جمهوري اسلامي ايران در جده قبل 
از عزيمت حجاج ايراني فعاليت عملي خود را در جهت 
تسهيل امور حجاج بيت الله الحرام آغاز كرده و اكنون 
نمايندگي هاي مذكور با حضور مسوولان وزارت امور 

خارجه دو كشور رسما بازگشايي مي شوند.

جمهوري اسلامي بزرگ ترين 
ميراث امام راحل است

يادگار امام گفت: جمهوري اسلامي يك كالبد مقدسي 
اس��ت كه در قالب قانون اساسي شكل گرفته متشكل 
از دو قيد بس��يار مهم اس��ت، يكي آحاد مردم اس��ت. 
حجت الاس��لام والمسلمين سيدحس��ن خميني در 
مراسم سالروز ارتحال امام خميني )ره( در حرم بنيانگذار 
انقلاب اس��لامي با گراميداش��ت ياد و خاطره ايشان و 
ش��هداي انقلاب اس��لامي، اظهار كرد: سال گذشته 
رهبري فرزانه  انقلاب تعبيري داشتند كه كلمه قصاري 
بود كه مي تواند نقشه راهي براي مردم و آينده نظام باشد. 
ايش��ان فرمودند امام جان و روح انقلاب اسلامي است. 
اين يكي از زيباترين تعابير درباره امام و نظام برآمده از 
مجاهدت هاي عمر طولاني امام و زحمات طاقت فرساي 
مردم و تلاش بي وقفه روحانيت شيعه و مجاهدت هاي 
مستضعفين جهان را اين جمله بيان مي كند. وي افزود: 
جمهوري اسلامي نه يك كلمه كم و نه يك كلمه بيش 
بزرگ ترين ميراث امام راحل است. جمهوري اسلامي 
يك كالبد مقدسي است كه در قالب قانون اساسي شكل 
گرفته متشكل از دو قيد بسيار مهم است، يكي آحاد مردم 
است. يادگار امام با اشاره به توجه امام راحل به نقش مردم 
و بيداري دل هاي آنان، اظهار كرد: امام راحل فقط و فقط 
به بيداري دل هاي مردم توجه داشت و انقلابي پديد آورد 
كه بي ترديد مردمي ترين انقلاب جهان است. جمهوري 
اسلامي يك نظامي اس��ت كه برآمده از خواسته هاي 
مردم است و حفظ جمهوريت را بايد نصب العين خود 
قرار دهيم. سيدحسن خميني با اشاره به تاكيد رهبري 
انقلاب به حفظ سلامت و امنيت و رقابت و مشاركت در 
انتخابات، تاكيد كرد: ركن دوم اين نظام اسلام است و 
امام يك فقيه هم بود. فقه ما بن مايه اين نظام است اما 
امام هم به نقش زمان و مكان در اجتهاد بود نه يك فقه 
خش��ك و درجازننده. فقه پويا كه توان حل مشكلات 
جامعه را دارد مورد تاكيد ام��ام بود. وي ادامه داد: يكي 
ديگر از اصول اساسي جمهوري اسلامي عزتي است كه 

در قالب استقلال سياسي كشور وجود دارد. 
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حركت به سمت عدالت اقتصادي يا قطع نفس هاي بخش خصوصي؟
در دوراني كه مشخص نيست ميزان فروش نفت ايران چه 
قدر است و درآمد حاصل از نفت به فروش رفته چگونه و كجا 
دريافت شده و هزينه مي شود، قطعا دولت راهي جز توسعه 
درآمدهاي پايدار داخلي ندارد و در اين چارچوب، ماليات 

قطعا يكي از اصلي ترين گزينه هاي موجود است.
در اقتص��اد ايران هرچند ماليات عمري نس��بتا طولاني 
دارد اما در عرصه عمل هيچگاه به عنوان ابزار اصلي مالي 
دولت شناخته نشده است. در شرايطي كه در بسياري از 
كشورهاي توسعه يافته، سهم ماليات از درآمدهاي دولت 
به بيش از 5۰ درصد رس��يده، در ايران هنوز چالش هاي 
قابل توجهي در مسير شناسايي و احذ ماليات وجود دارد و 
همين موضوع يك بي عدالتي بزرگ اقتصادي را نيز دامن 
زده است. در شرايطي كه كارمندان و كارگران رسمي، هر ماه 
در فيش حقوقي خود، ماليات درآمدشان را به شكل دقيق 
و كامل پرداخت مي كنند، در رابطه با مشاغل آزاد، حرف 
و حديث ه��اي زيادي وجود دارد و از فرار مالياتي گرفته تا 
پنهان كاري در خود اظهاري همگي نشان از آن دارند كه 
دولت حتي از ماليات گرفتن از اصنافي مانند وكلا و پزشكان 

نيز مشكلاتي قابل توجه دارد. 
در كنار آن در سال هاي گذش��ته بحث ماليات ستاني از 
خانه ها و خودروهاي لوكس نيز مطرح شده و حتي دولت 
ماليات گرفتن از سلبريتي ها را نيز در دستور كار قرار داده 
است. آمارهايي كه سازمان امور مالياتي ارايه كرده نشان 
مي دهد كه عملا بخش مهمي از درآمد پيش بيني شده 
از خان��ه و خودروهاي لوكس محقق نش��ده و در رابطه با 
سلبريتي ها نيز هنوز شناسايي محل بحث است. سخنگوي 
سازمان امور مالياتي توضيحاتي را درمورد نحوه شناسايي و 
اخذ ماليات از سلبريتي ها ارايه كرده است. مهدي موحدي 
بكنظر با بي��ان اينكه اراده كلي به صورت مس��تقل براي 
شناسايي سلبريتي ها و اخذ ماليات از آنها تشكيل نشده 
اس��ت، عنوان كرد: وظيفه بررسي سلبريتي ها يا افرادي 

كه در فضاي مجازي داراي فعاليت هس��تند به اداره كل 
مؤديان متوسط سپرده شده اس��ت. وي به اين سوال كه 
نحوه شناسايي سلبريتي ها به چه صورت است، پاسخ داد: 
الگوريتم ها و فرمول هاي مختلفي براي شناسايي وجود 
دارد كه قرار اس��ت به سازمان براي شناسايي كمك كند. 
درواقع صرفا يك فرمول نيست و شامل اطلاعات مختلفي 
مي شود كه بعضا از طريق پليس فتا به دست آمده است. 
از سوي ديگر صاحبان صفحات شناسايي شده و اسامي 
آنها استخراج مي شود، پس از آن اسامي با كد ملي انطباق 
داده خواهد شد و حساب هاي بانكي آنها بررسي مي شود. 
به گفته سخنگوي س��ازمان امور مالياتي، هنوز گزارشي 
در مورد ميزان ماليات اخذ ش��ده از س��لبريتي ها وجود 
ندارد. داوود منظور، رييس س��ابق س��ازمان امور مالياتي 
در آخرين نشس��ت خبري خود از راه اندازي يك اداره كل 
براي ماليات س��لبريتي ها خبر داده و اعلام كرده بود كه 
سلبريتي ها مانند ساير مؤديان ما هستند و بر اساس ميزان 
درآمدي كه دارند مشمول ماليات مي شوند. اداره كلي در 
تهران فقط براي ماليات سلبريتي ها راه اندازي شده و همه 
قراردادهاي اين افراد را بررس��ي و شناسايي مي كنند. در 
چنين شرايطي، ماليات سهم مهمي از برنامه هفتم توسعه 
را نيز به خود اختصاص داده و كارشناسان از برنامه ريزي 
بزرگ دولت در اين ح��وزه مي گويند. عضو هيات علمي 
دانش��گاه علامه، درباره ويژگي هاي برنامه هفتم توسعه 
نيز اظه��ار كرد: مهم ترين ويژگي ك��ه در تمام مدل هاي 
برنامه نويسي در كشور از گذش��ته بوده و در برنامه هفتم 
نيز مي توان آن را مش��اهده كرد اين است كه مي خواهيم 
همه خوبي ها را با هم داشته باشيم. البته در سياست هاي 
كلي ابلاغي توسط مقام معظم رهبري اين مساله مديريت 
و كنترل شد اما دوباره نهايتاً در برنامه نهايي دوباره قدري 
از دس��ت در رفت اين ويژگي اين است كه در برنامه ريزي 
نويسي عمدتاً دوست داريم همه خوبي ها و نكات مثبت 

را با هم داشته باش��يم و علاقه داريم كه هر ضعفي در هر 
حوزه اي داريم مي خواهي��م با هم آنها را برطرف كنيم اما 
درست تر اين است كه روي بخشي از اين مسائل با توجه به 
محدوديت منابع تمركز كنيم و نهايتاً در برنامه هاي بعدي 
به باقيمانده آنها بپردازيم. اين عضو هيات علمي دانشگاه 
علامه طباطبايي گفت: برنامه هفتم توس��عه داراي همه 
ويژگي هاي مثبت اس��ت و اتفاقا از اين حيث كه همه اين 
برنامه پر از ويژگي ها و نكات مثبت و خوب است مي تواند 
نگران كننده هم باشد. در واقع به نظر من بهتر اين است كه 
اعلام كنيم در كشور بايد به عنوان مثال 1۸۰ اتفاق خوب رخ 
دهد اما مي خواهيم در برنامه هفتم توسعه 1۰ مورد از آنها 
را كه اهميت بيشتري دارد محقق كنيم و بقيه آن را به بعدا 
موكول كنيم و در برنامه هاي ديگر مورد تاكيد قرار دهيم به 
عبارت ديگر آگاهانه از 1۷۰ مورد از آنها عبور كنيم. مهديار 
اسماعيلي درباره تاكيد بر كاهش وابستگي به درآمدهاي 
نفتي با تكيه بر افزايش درآمدهاي مالياتي در برنامه هفتم 
توسعه اعلام كرد: همواره مساله ماليات در كشور با توجه 
به درآمدهاي نفتي دستخوش تغييرات شده است يعني 
هرگاه درآمدهاي نفتي كمتر شده، ماليات را بيشتر مورد 
توجه قرار داده ايم و مدل هاي جديدي براي ماليات ستاني 
وضع كرديم اما زماني كه شرايط مان بهبود پيدا كرد از ادامه 
مسير باز مانده ايم اينكه طي سال هاي برنامه هفتم مي توانيم 
به اين نكته يعني كاهش وابستگي به درآمدهاي نفتي با 
تكيه بر افزايش درآمدهاي مالياتي برسيم كاملًا درست 
است و قابليت دسترسي و دس��تيابي دارد. از سوي ديگر 
مكانيسم هاي قانوني براي آن مانند قانون ماليات بر عايدي 
سرمايه نيز وجود دارد كه مي توانيم از آن استفاده كنيم تا 
شرايط ماليات ستاني در كشور را بهبود ببخشيم. اما اگر 
توافق نظري بين همه مسوولان و متوليان حوزه اقتصادي 
در كشور وجود داشته باشد مي توانيم به اين هدف در برنامه 
هفتم توسعه برسيم. وي درباره بدهي ها و ناترازي هاي دولت 

در بخش هاي مختلف مالي، بانكي و ... با تاكيد بر درآمدها 
و دارايي هاي حاصل از اجراي طرح مولدس��ازي در برنامه 
هفتم توسعه، اظهاركرد: منشأ اين موضوع كه بايد براي حل 
ناترازي هاي بزرگ، نقطه درآمدي بزرگي خارج از آن چيزي 
كه تاكنون در بودجه ها ديده شده، پيش بيني كنيم، معاون 
اول رييس جمهور بود كه مسووليت مهمش نيز حل اين 
مشكل است و بارها به اين موضوع اشاره كردند كه براي حل 
اين ناترازي بزرگ بايد كارهاي بزرگي تاكنون انجام نداده ايم، 
انجام دهيم. اين مساله حرف كاملًا درستي است و مسلماً 
در صورت تحقق، يكي از بزرگ ترين مشكلات كشور را حل 
كرده ايم. اين كارشناس مسائل اقتصادي با بيان اينكه حتي 
اگر به رشد اقتصادي ۳۰ درصدي هم برسيم، نمي توانيم 
همه ناترازي هاي كشور را حل و فصل كنيم، گفت: معاون 
اول رييس جمهور نگاهش به مس��اله مولدسازي را بارها 
توضيح داده است اما اينكه عزم در بين سران كشور به وجود 
بيايد نيز اهميت بسيار زيادي دارد. يكي از نكاتي كه معاون 
اول رييس جمهور به اين موضوع اشاره كرده اين است كه به 
عنوان مثال ميادين نفتي و گازي مشتركي داريم كه ايران 
از آن بهره نمي برد و كشورهاي ديگر در حال بهره برداري از 
آن هستند، در اين زمينه مي توانيم آن را تبديل به شركتي 
مانند آرامكو كنيم و دارايي آن را در بورس ارزش گذاري و 
عرضه كنيم و از محل درآمد آن شركت هزينه هاي خودمان 
را مي توانيم پوشش دهيم. اگر توافق نظري بين مسوولان 
كشور روي اين شكل از مولدسازي به وجود بيايد، گام بسيار 
بزرگي در راستاي حل اين مشكل بزرگ در كشور برداشتيم 
و مي توانيم قدم هاي بزرگ ديگري نيز برداريم. اين رويكرد 
در حالي از س��وي حاميان دولت دنبال مي شود كه حتي 
نمايندگان مجلس نيز نسبت به افزايش بي رويه انتظارات 
مالياتي و فشار بر بخش خصوصي نظر مثبتي ندارند. رحيم 
زارع، عضو كميسيون برنامه و بودجه و محاسبه مجلس 
شوراي اس��لامي در خصوص نارضايتي بخش خصوصي 

از توزيع ارز دولتي گفت: خيل��ي از قوانيني را در حمايت 
از بخش خصوصي در نظر گرفتيم، مخصوصاً در خصوص 
تهيه ارز دولتي. ولي متاسفانه آن چيزي كه در كشور اجرا 
شد به اين شكل رقم خورد كه دولت رقيب بخش خصوصي 
شده است. وي در ادامه توضيح داد: الان هم ارز توليدكننده 
خصوصي را محدود كردند و هم ش��رايط تهي��ه اين ارز را 
سخت تر كرده اند. ارز دولتي به توليدكنندگان و صنايعي 
تعلق مي گيرد كه دولت حامي آنها است. اين تصميمات 
غلط نظام بانك مركزي است كه ما تذكر هم داديم. چون اين 
شرايط يعني هيچ تحولي در حوزه اقتصاد ايجاد نمي شود. 
زارع اشاره كرد: در دنيا آن چيزي كه باعث پيشرفت شده از 
بخش خصوصي بوده است. اميدواريم بانك مركزي بخش 
خصوصي را دريابد. متاس��فانه هم��ه از بخش خصوصي 
طلبكار هستند و بخش خصوصي را مقصر شرايط مطرح 
مي كنند. در صورتي كه سياست فعلي در خصوص تامين 
ارز كاملًا غلط است. كاملًا رانتي ارز دولتي اختصاص داده 
مي شود و اين مشكل بزرگي است. سخنگوي كميسيون 
تلفيق در خصوص برنامه هفتم توسعه اظهار داشت: براي ۶ 
ماهه اول سال برنامه ششم توسعه را تمديد كرديم. براساس 
آن و سياس��ت هاي كلي برنامه هفتم، بودجه به حالت دو 
وجهي نوشته شده است. به نظرم اين اتفاق هم افزايي ايجاد 
نمي كند. برنامه هفتم هم با اين روند كلي كه پيش مي رود، 
احتمالاً خيلي دير به مجلس مي رسد. بررسي برنامه هفتم 
بازه زماني بيشتري از بودجه نياز خواهد داشت. شايد برنامه 
به سه ماهه چهارم پاياني سال برسد. اميدواريم دولت هر 
چ��ه زودتر برنامه هفتم را ارايه كند و در مجلس بررس��ي 
كنيم. حداقل در شش ماهه دوم سال موارد كلي برنامه كه 
بر بودجه تاثير دارد، اجرايي شود. بايد ديد كه در نهايت آيا 
حركت به سمت درآمدهاي پايدار به نفع دولت و اقتصاد 
ايران تمام مي شود يا فشار و محدوديت ها خود به چالشي 

جديد در اين بخش بدل خواهند شد. 



تعادل |
وزراي كشورهاي عضو ائتلاف اوپك پلاس )يكشنبه ۱۴ 
خردادماه( در وين ديدار كردند و درباره آينده توليد نفت 
اين كشورها تصميم گيري كردند. سي وپنجمين نشست 
وزارتي اوپك و غير اوپك )اوپك پلاس( نيز با حضور سران 
هيات هاي نمايندگي كشورهاي عضو اوپك و غير اوپك، 

دبيركل اوپك و نمايندگان رسانه ها برگزار شد.
به گزارش خبرنگار »تعادل«، نشس��ت ۱۸۶ وزيران نفت 
و انرژي اوپك در محل دبيرخانه دايمي اين س��ازمان در 
 Antonio Oburo( وين و به رياست آنتونيو اوبرو اوندو
Ondo(، وزير صنعت، معدن و انرژي گينه استوايي برگزار 
ش��د. جواد اوجي، وزير نفت جمهوري اسلامي ايران كه 
قرار بود براي حضور در اين دو نشس��ت به وين سفر كند، 
به دليل كسالت و مشغله كاري سفر برايش امكانپذير نشد 
از اين رو هيات ايراني به سرپرستي امير حسين زماني نيا، 
نماينده ايران در هيات عامل اوپك در نشست ۱۸۶ اوپك 

و سي وپنجمين نشست وزارتي اوپك پلاس شركت كرد.
وزيران نف��ت و ان��رژي اوپك پلاس در قال��ب توافقنامه 
هم��كاري )Declaration of Cooperation( در 
سي وچهارمين نشست وزارتي خود )۱۳ آذرماه ۱۴۰۱( كه 
به صورت ويديوكنفرانس برگزار شده بود با توجه به شرايط 
بازار نفت تصميم گرفته بودند بر توافق پنجم اكتبر )۱۳ مهر 
۱۴۰۱( مبني بر كاهش توليد روزانه ۲ ميليون بشكه اي تا 
پايان سال ۲۰۲۳ ميلادي پايبند بمانند. آخرين ملاقات 
حضوري اين وزرا در اكتبر ۲۰۲۲ برگزار شد. در آن زمان، 
كشورهاي اوپك پلاس توافق كردند كه از ماه نوامبر همان 
س��ال توليد نفت خود را به ميزان دو ميليون بشكه در روز 
كاهش دهند. همزمان با اين كاهش، در ۲ آوريل، تعدادي از 
كشورهاي اوپك پلاس كاهش توليد داوطلبانه خود را از ماه 
مي تا پايان سال ۲۰۲۳ اعلام كردند. حجم كل كاهش توليد 
داوطلبانه نفت، از جمله روسيه، ۱.۶۶ ميليون بشكه در روز 
برآورد شده است. پس از اين تصميم ۱۳ فروردين ماه ۱۴۰۲ 
بعضي از اعضاي اوپك پلاس به طور ناگهاني و يك روز پيش 
از برگزاري چهل وهشتمين نشست كارگروه وزارتي نظارت 
بر توافق اوپك پلاس )JMMC( تصميم گرفتند به طور 
داوطلبانه عرضه نفت خام خود را از يكم ماه مه ۲۰۲۳ )۱۱ 
ارديبهشت ماه( تا پايان سال در مجموع روزانه يك ميليون 

و ۶۶۰ هزار بشكه ديگر كاهش دهند.

     ت�داوم كاهش عرض�ه روزان�ه ۳.۶۶ ميليون 
بشكه اي اوپك پلاس تا پايان ۲۰۲۳

۲۳ كشور عضو اوپك پلاس در سي وپنجمين نشست اين 
ائتلاف تصميم گرفتند بر كاهش عرض��ه مصوب روزانه 
۲ ميليون بشكه اي و كاهش عرضه داوطلبانه روزانه يك 
ميليون و ۶۶۰ هزار بشكه اي پايبند بمانند و مجموع توليد 
آنها در سال ۲۰۲۴ در مجموع ۴۰ ميليون و ۴۶۳ هزار بشكه 
در روز باشد. وزيران نفت و انرژي ائتلاف توليدكنندگان عضو 
سازمان كشورهاي صادركننده نفت )اوپك( و غيراوپك 
)اوپك پلاس( )يكشنبه، ۱۴ خردادماه( در سي وپنجمين 
نشست خود در محل دبيرخانه اوپك در وين تصميم گرفتند 
كاهش عرضه مصوب كنوني روزانه ۲ ميليون بش��كه اي 
و كاهش عرضه داوطلبانه روزانه يك ميليون و ۶۶۰ هزار 
بشكه اي را كه از يكم ماه مه از سوي برخي اعضا آغاز شد، 
ادامه دهند. اعضاي اوپك پلاس همچنين تصميم گرفتند 
كه مجموع عرضه نفت توليدكنندگان حاضر در توافقنامه 
همكاري از يكم ژانويه ۲۰۲۴ تا ۳۱ دس��امبر ۲۰۲۴ )كل 
س��ال ۲۰۲۴ ميلادي( به ۴۰ ميليون و ۴۶۳ هزار بشكه 
در روز برسانند. جمهوري اسلامي ايران هم اكنون در كنار 

كشورهاي ليبي و ونزوئلا به دليل تحريم از توافق كاهش 
عرضه نفت اوپك پلاس مستثني اس��ت. اوپك پلاس در 
واكنش به فروپاش��ي تقاضا در اوج بحران شيوع ويروس 
كوويد-۱۹، توليد خود را از ماه مه سال ۲۰۲۰، ۹ ميليون و 
۷۰۰ هزار بشكه در روز معادل حدود ۱۰ درصد از تقاضاي 
جهاني محدود كرده بود، اما پس از آن زمان با بهبود تقاضا، 
محدوديت عرضه را به مرور تسهيل كرد. اعضاي اين ائتلاف 
تصميم گرفتند سي وششمين نشست وزارتي اوپك پلاس 
۲۶ نوامبر ۲۰۲۳ )يكشنبه، پنجم آذرماه ۱۴۰۲( امسال 

برگزار شود.

     بيانيه پاياني سي وپنجمين 
نشست وزيران اوپك و غيراوپك

وزيران نفت و ان��رژي اوپك پلاس با انتش��ار بيانيه اي در 
س��ي وپنجمين نشس��ت خود با هدف بهبود ثبات بازار 
نفت ضمن تأكيد بر تداوم توافقنامه همكاري و منش��ور 
همكاري اوپك  و غير اوپك تصميم گرفتند با ادامه و تعديل 
كاهش هاي اعمال شده دركل س��ال ۲۰۲۴ ميلادي در 

مجموع ۴۰ ميليون و ۴۶۰ هزار بشكه نفت توليد كنند.
به گزارش دبيرخانه سازمان كشورهاي صادركننده نفت 
)اوپك(، س��ي وپنجمين نشس��ت وزيران نفت و انرژي 

توليدكنندگان عضو اوپك و غيراوپك در وين برگزار شد.
با توجه به تعهد مستمر كشورهاي عضو اوپك و غيراوپك 
حاضر در توافقنامه همكاري )DoC( به منظور حفظ ثبات و 
هدايت بازار نفت براي بلندمدت همسو با رويكرد محتاطانه، 

فعالانه و پيشگيرانه ازسوي اعضا، اعضا تصميم گرفتند: 
۱. چهارچوب توافقنامه همكاري امضا شده در دهم دسامبر 
۲۰۱۶ )شنبه، ۲۰ آذر ۱۳۹۵( و تأييد شده در نشست هاي 
بعدي و در عين حال منشور همكاري اوپك و غيراوپك كه 
دوم ژوئيه ۲۰۱۹ )سه شنبه، ۱۱ تيرماه ۱۳۹۸( امضا شد، 

بار ديگر موردتأكيد قرار گرفت.
۲. مجموع توليد نفت خام كشورهاي عضو اوپك و غيراوپك 
حاض��ر در توافقنامه همكاري از يكم ژانويه س��ال ۲۰۲۴ 

ميلادي تا ۳۱ دس��امبر ۲۰۲۴ به ۴۰ ميليون و ۴۶۰ هزار 
بشكه در روز برسد.

۳. تأكيد شد كميته وزارتي نظارت بر توافق اوپك پلاس 
)JMMC( به دقت شرايط بازارهاي جهاني نفت، مقدار 
توليد و س��طح پايبندي اعضا به سهميه هاي توليد نفت 
تعيين شده در قالب توافقنامه همكاري را با كمك كميته 
فني مشترك )JTC( و دبيرخانه اوپك زيرنظر داشته باشند. 
افزون بر اين مقرر شد نشست كميته وزارتي نظارت بر توافق 

اوپك پلاس هر دو ماه يك بار برگزار شود.
۴. نشست وزيران نفت و انرژي اوپك و غيراوپك هر ۶ ماه 
يك بار مطابق نشست هاي عادي برنامه ريزي شده اوپك 

برگزار مي شود.
۵. تغيير زمان برگزاري نشست هاي كميته وزارتي نظارت 
بر توافق اوپك پلاس )JMMC( از ماهانه به هر دو ماه يك 
بار و دادن اختيار به اين كميته براي تشخيص درباره لزوم 
برگزاري نشس��ت هاي اضافه يا درخواست براي نشست 
وزارتي اوپك پلاس با هدف بررسي تحولات بازارهاي جهاني 

نفت خام از ديگر تصميم هاي امروز بود.
۶. در اين نشس��ت تأكيد ش��د نظارت بر پايبندي كامل 
به س��هميه توليد بايد بر اس��اس اطلاعات منابع ثانويه و 
روش شناسي اعمال شده براي كشورهاي عضو اوپك باشد.

۷. در اين نشس��ت همچنين بر اهميت حياتي پايبندي 
كامل به س��هميه توليد اعضا و سازوكار جبران تخطي ها 
مطابق جدول تهيه شده و در عين حال سهميه هاي توليد 

كنوني تأكيد شد.
۸. در پايان مقرر شد سي وششمين نشست مشترك وزيران 
نفت و انرژي كشورهاي عضو اوپك و غيراوپك موسوم به 
ائتلاف اوپك پلاس ۲۶ نوامبر ۲۰۲۳ )يكشنبه، پنجم آذرماه 

۱۴۰۲( برگزار شود.

     معاون نخست وزير روسيه: كاملًا به تعهد خود 
براي كاهش توليد نفت پايبنديم

الكس��اندر نواك، معاون نخست وزير روسيه ضمن تاكيد 

بر تعهد اين كش��ور به كاهش توليد گفت با توجه به ۵۰۰ 
هزار بشكه در روز كاهش توليد داوطلبانه اي كه قبلًا اعلام 
كرده، هدف توليد روسيه حدود ۹.۳ ميليون بشكه در روز 

خواهد بود.
 به گزارش رويترز، الكساندر نواك، معاون نخست وزير روسيه 
در روز يكشنبه و به دنبال اجلاس ائتلاف اوپك پلاس گفت 

كشورش به تعهد خود براي كاهش توليد پايبند است.
 ائت��لاف اوپك پ��لاس كه از س��ازمان كش��ورهاي 
صادركننده نفت و متحدانش به رهبري روسيه تشكيل 
شده در روز يكشنبه و پس از مذاكراتي ۷ ساعته اعلام 
كرد از ۲۰۲۴ هدف كلي توليد خ��ود را ۱.۴ ميليون 
بشكه در روز ديگر پايين مي آورد. وي گفت كل كاهش 
توليدي كه اوپك پلاس از اكتبر ۲۰۲۲ برعهده گرفته 
به ۳.۶۶ ميليون بشكه در روز مي رسد و هدف آن ثبات 

بازار جهاني نفت است.
البته بخشي از اين كاهش توليد واقعي نخواهد بود، چون 
اوپك پلاس هدف توليد روسيه، نيجريه و آنگولا را پايين 

آورده تا بتوانند همگام با سطح فعلي توليد پيش بروند.
 نواك همچنين گفت روسيه سطح توليد نفت خام خود را 
از اول ژانويه سال آينده ميلادي به ۹.۸۲۸ ميليون بشكه 
در روز مي رساند و با توجه به ۵۰۰ هزار بشكه در روز كاهش 
توليد داوطلبانه اي كه قبلًا اعلام كرده، هدف توليد آن حدود 

۹.۳ ميليون بشكه در روز خواهد بود.
 معاون نخست وزير روسيه اظهار داشت بازار نفت تا حدي 
متعادل ش��ده و تقاضا رو به افزايش است. اما اوپك پلاس 
سياست هاي بانك هاي مركزي دنيا از جمله فدرال رزرو 
امريكا را براي افزايش نرخ بهره زيرنظر دارد تا نشانه هايي 
از وضعي��ت اقتصاد دنيا و تأثير آن بر مصرف س��وخت به 

دست آورد.
 وي گفت افزايش و كاهش نرخ بهره بر س��رمايه گذاري و 

تقاضا براي نفت و محصولات نفتي تأثير مي گذارد.
 نواك تأكيد كرد اوپك پلاس مي تواند تصميمات خود را در 

صورت لزوم تغيير دهد.
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دليل ماندن كارت هاي 
سوخت در پست چيست؟

طي چند روز گذشته خبري مبني بر باقي ماندن حجم 
زيادي از كارت هاي سوخت در شركت ملي پست منتشر 
شد كه معاون فني و بازرگاني شركت ملي پست مي گويد 
چند موضوع در اين زمينه موثر بوده اس��ت و مي توان 
به نشاني اشتباه و مس��اله پرداخت اشاره كرد. محمد 
احمدي- معاون فني و بازرگاني شركت ملي پست- در 
گفت وگو با ايسنا، درباره علت باقي ماندن حجم زيادي 
از كارت هاي سوخت در شركت پست، توضيح داد: ما در 
حوزه كارت سوخت چند موضوع داريم كه اولين آن اين 
است كه از نظر فرآيندي يك الي دو ايراد وجود دارد؛ اول 
اينكه مشخصا بس��ياري از آدرس هايي كه بايد بر روي 
كارت سوخت نوشته ش��ود، داراي ايراد هستند و عملا 

امكان توزيع درست مرسولات براي ما فراهم نمي شود.
وي افزود: دوستان سامانه هوشمند كارت سوخت هم 
به اين موضوع آگاه هستند كه چند دليل دارد؛ يكي از 
دلايل اين است كه مرس��ولات بر اساس ارتباطات وب 
سرويس��ي با پس��ت ديتاي آنها از بانك اطلاعاتي و كد 
استاندارد پست گرفته نمي ش��ود، اين موضوع اگر كه 
در فرآيند ساير مرس��ولات انجام شود، بخش عمده اي 
از خطاهاي اصلاح نش��اني خود به خود حل مي شود. 
بنابراين تعدادي از مرس��ولات به دليل عدم ارتباط وب 
سرويسي داراي نشاني اشتباه هستند.  احمدي گفت: 
اين اتفاق به دليل اينكه كارت س��وخت به دليل وجود 
برخي مش��كلات، توليد متوازني در طول سال ندارد، 
بنابراين درخواست و سفارشها الان گرفته مي شود و بعد 
دو الي سه ماه متوقف مي شود و سپس حجم زيادي از 
درخواست ها را توليد مي كنند. سال گذشته تقريبا از ماه 
شهريور به بعد تا نزديك دي ماه، پست عدد پاييني كارت 
سوخت را تحويل گرفت. در بعضي ماه ها ميزانش كم بوده 
اما به طور مثال در ماه هاي بهمن و اسفند اين اعداد به ۷۰۰ 
هزار تا مرسوله هم مي رسيد؛ بنابراين اين بحث، دو تا ايراد 
ايجاد مي كند. معاون فني و بازرگاني شركت ملي پست در 
ادامه سخنانش تشريح كرد: اولا چون تعدادي از نشاني ها 
ايراد دارند، يك دفعه حجم تعداد مرسولات داراي نشاني 
اشكال دار در سيستم ما افزايش پيدا مي كند و نكته دوم 
هم اين اس��ت كه چون بين زمان درخواست و توليد و 
تحويل كارت ها به پست فاصله ايجاد مي شود؛ در اين بين 
تعدادي از صاحبان كارت ها نقل مكان مي كنند، در نتيجه 
نشاني ها تغيير پيدا مي كند. او افزود: عمده دليل افزايش 
حجم مرسولات در باجه هاي معطله همين دو نكته است. 
اما چيزي كه بيشتر حائز اهميت است اين است كه چند 
چالش ديگر هم اضافه شد كه مي توان به افزايش قيمت 
كارت سوخت اشاره كرد. مبلغي كه بابت كارت سوخت 
دريافت مي شد، ۱۰ هزار تومان بود كه بر اساس مصوبه اي 
كه اواخر سال گذشته اتفاق افتاد، ۱۰۰ هزار تومان شد، 
بنابراين يكي از مسائلي كه ما با آن رو به رو شديم، همين 
موضوع بود چراكه چالش مردم به عنوان مصرف كننده 
در مواجهه با هم��كاران ما بود. وي تصري��ح كرد: ما به 
همين دليل جلسات مستمري را با مجموعه پروژه كارت 
هوشمند سوخت و متوليان ديگر داشتيم كه اين موضوع 
س��بب افزايش حجم مرس��ولات در باجه هاي معطله 
مي شود و بايد راهكارهاي اجرايي و عملياتي پيش بيني 
شود كه البته راه حل هايي پيش بيني شد كه مي توان به 
موضوع اصلاح فرآيند ثبت نشاني از مبدا اشاره كرد.او 
ادامه داد: درواقع سامانه هاي ما ابتدا وقتي كه خودروهاي 
نو شماره درحال صادر شدن كارت سوختشان از مبدا 
هستند يا كس��اني كه به دنبال ثبت نام كارت سوخت 
المثني هستند، قبل از اينكه نشاني براساس اظهارات فرد 
گرفته شود، بايد از روي پايگاه اطلاع رساني پست نشاني ها 
اصلاح شوند يا حتي در مواردي كه خود اظهاري وجود 
دارد، از سرويس هويت سنجي مكاني شركت ملي پست 
استفاده شود تا ما مطمئنا بدانيم كه مصرف كنندگان در 
نشاني كه اظهار مي كنند حضور دارند. احمدي با بيان 
اينكه درخواست دوم اين بود كه هويت سنجي مكاني 
و نش��اني صحيح افراد انجام ش��ود، ادامه داد: موضوع 
ديگر هم پرداخت است كه فرآيند توزيع كارت سوخت 
را ب��ه يك چالش تبديل كرده اس��ت يا حتي زماني كه 
به باجه ه��اي معطله مراجعه مي كنند، به دليل همين 
موضوع پرداخت زمان بيشتري طول مي كشد بنابراين 
صف ايجاد مي شود و درنهايت نارضايتي آن دامن پست 
را مي گيرد. او افزود: خواهشمان اين است كه اين مبلغ 
به صورت پيش دريافت باشد كه چالش مشابه كمتري 
براي ما داشته باشد همچنين درخواست كرديم با توجه 
به اينكه ما دسترسي به شماره صاحبان مرسولات نداريم 
لطفا به گيرندگان پيامي مبني بر اينكه كارت سوخت در 
دفاتر مانده و جهت دريافت آن اقدام كنند، ارسال شود. 
معاون فني و بازرگاني شركت ملي پست در پايان گفت: 
اين اتفاق هم بايد از سوي سامانه هوشمند كارت سوخت 

يا ساير دستگاه هاي متولي مديريت شود.

گزارش»تعادل«ازسيوپنجميننشستوزارتياوپكوغيراوپك)اوپكپلاس(

توليد۴۰ميليونو۴۶۰هزاربشكهنفتدرسال۲۰۲۴توسطاوپكيها
رويكرد محتاطانه اوپكي ها ادامه دارد 

هشدار ناتراز شدن مصرف و توليد بنزين

آژانسبينالملليانرژي:
ظرفيتجهانيجديدتجديدپذيرهاامساليكسومرشدميكند

مديرعامل شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي با هشدار 
نسبت به ناتراز شدن توليد و مصرف بنزين در كشور گفت: 
مصرف بنزين در دو ماهه ابتدايي امسال نسبت به مدت 

مشابه سال قبل رشد ۱۲.۵ درصدي داشته است.
به گزارش ايس��نا، علي اكبر نژادعلي با اشاره به ضرورت 
مديريت مصرف با بيان اينكه از ابتداي سال تاكنون مصرف 
بنزين حدود ۱۲ و نيم درصد بيشتر از سال گذشته بوده 
است، اظهار كرد: تقريبا در شرايط هم ترازي هستيم اما 
با كوچك ترين مشكلي به شرايط ناترازي خواهيم رسيد، 
موضوع قابل توجه اين اس��ت كه مصرف سوخت مانند 
انرژي هاي ديگر در كشور در مقايسه با ساير كشورها خيلي 
بيشتر است و اين مي طلبد كه اطلاع رساني ويژه به مردم 

كشور صورت بگيرد.
وي افزود: همچنين در ارتب��اط با بحث توليد خودروها 
و خارج كردن خودروهاي فرس��وده از سرويس نيز بايد 

اتفاقاتي بيفتد تا ما شرايط هم ترازي را به سمت و سويي 
ببريم كه در اصل تراز مثب��ت پيدا كنيم. در حال حاضر 
توليد نسبت به مصرف با شرايط موجود اعداد و ارقام نشان 
مي دهد كه هرچقدر توليد كنيم بايد به همان ميزان هم 
مصرف كنيم و در اصل اگر توليد در دوره هايي كاهش يابد 
عملا چون مصرف كاهش نمي يابد و اين دغدغه ما است.

به گفته وي در حال حاضر تقريبا براساس آماري كه براي 
توزيع كارت هوشمند سوخت در كشور براي خودروها 
انجام داديم، بالغ بر ۳۰ ميليون كارت سوخت در اختيار 
مردم قرار داديم كه در ازاي آن خودرويي وجود دارد كه 
خيلي ها مربوط به خودروهاي توليد نسل قديم است و 
خودروهاي توليد نسل جديد نيز كه قرار است وارد بازار 
شود نيز شرايط مصرف آنها نسبت به خودروهاي جهاني 
به مراتب بيشتر بوده، اين بيشتر مصرف كردن سوخت 
نيازمند اين اس��ت كه ما بياييم و خودروهاي فرسوده را 

كم كم از چرخه خارج كنيم و فرآيند توليد در كش��ور را 
گسترش دهيم.

مديرعامل شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي با بيان 
اينكه تقريبا پالايشگاه هاي ده گانه داخل كشور داريم، 
ساخت پالايشگاه در كشور نيز به سادگي نيست و رشد 
مصرف نيز به گونه اي است كه به طور مثال اكنون نسبت 
به سال گذشته تقريبا ۱۲ و نيم درصد رشد مصرف داريم، 
اكنون كه دو ماه و نيم بيشتر از سال نمي گذرد و هنوز به 
تابستان نرسيديم، در همين چند روز اخير ركورد مصرف 
امس��ال تقريبا شكسته ش��د و بالغ بر ۱۲۷ ميليون ليتر 
مصرف ما افزايش يافت؛ اين رشد نامتقارن داخل كشور 

مي تواند شرايط را به سمت ناترازي بنزين هم برساند.
وي ادامه داد: بالاخره اگر شروع ساخت پالايشگاه امروز 
آغاز شود، س��اخت آن چندين و چند سال طول خواهد 
كشيد و با توجه به شرايط خاص خودش سخت است و 

امكان پذير نيست كه ما بتوانيم با توليد و گسترش اين 
بخش افزايش مصرف را مهار كنيم، عدد ۱۲ و نيم درصد 
رشد در ماه هاي اوليه سال حتي در فصل اول رشد بسيار 

بزرگي است كه بايد مديريت كرد.
نژادعلي با بيان اينكه بايد شدت مصرف انرژي كشور كم 
ش��ود، كم ش��دن مصرف انرژي به واسطه اطلاع رساني 
ويژه به مردم حاصل مي شود، گفت: مردم ايران هر زمان 
به آنها اطلاع رس��اني شد و با صداقت به آنها بيان شد كه 
در هر حوزه مشكلي وجود دارد كمك كردند و اين رشد 
مصرف انرژي را مي توانيم از مردم كمك بخواهيم. هنوز 
به آن درجه اي كه بايد اطلاع رساني ويژه صورت بگيرد كه 
در مصرف انرژي و مصرف بنزين مديريت و بهينه مصرف 
كنند، اين اطلاع رس��اني انجام نشده است. رسانه ها هم 
تاثيرگذار هستند و با اطلاع رساني گسترده مي شود اين 

اتفاق خوب را رقم زد.

آژانس بين الملل��ي انرژي )IEA( اعلام كرد ظرفيت 
جديد نيروي تجديدپذير در س��طح جهاني در سايه 
سياست هاي دولتي قوي تر و نگراني ها پيرامون امنيت 

انرژي، امسال يك سوم رشد مي كند.
به گزارش ايسنا، آژانس بين المللي انرژي در گزارش 
»بازار انرژي تجديدپذير« اعلام كرد ظرفيت جديد 
تجديدپذيرها در س��طح جهاني، امس��ال به ميزان 
۱۰۷ گيگاوات رشد خواهد كرد كه بزرگ ترين رشد 
ظرفيت تاكنون خواهد بود و به بيش از ۴۴۰ گيگاوات 
خواهد رس��يد. انتظار مي رود س��ال آينده ظرفيت 
جهاني برق تجديدپذير، به ۴۵۰۰ گيگابايت رش��د 
كند كه معادل مجم��وع توليد نيروي چين و امريكا 

با يكديگر است.
فاتح بيرول، مدير اجراي��ي آژانس بين المللي انرژي 
اظهار كرد: خورش��يدي و بادي، پرچمدار توس��عه 
س��ريع اقتصاد انرژي جهاني جديد هستند. امسال 
جهان ميزان بالاي كم س��ابقه اي از ظرفيت نيروي 
تجديدپذير را به سيستم هاي برق اضافه خواهد كرد 
كه بيش از مجموع ظرفيت آلمان و اسپانيا به اتفاق 

يكديگر خواهد بود.
در اروپا، رشد انرژي تجديدپذير در قلب واكنش اين 
بلوك به بحران انرژي پس از آغاز جنگ اوكراين قرار 
دارد. تدابير سياست جديد همچنين به رشد ظرفيت 
قابل توجه در امريكا و هند طي دو سال آينده كمك 

خواهد كرد.
آژانس بين المللي انرژي اعلام ك��رد: انتظار مي رود 
چي��ن در حدود ۵۵ درصد از رش��د جهاني ظرفيت 
ني��روي تجديدپذير در س��ال هاي ۲۰۲۳ و ۲۰۲۴ 

سهيم باشد.
طبق گزارش آژانس بين المللي انرژي، رشد ظرفيت 
فتوولتاييك خورش��يدي، دو س��وم از رشد امسال 
ظرفيت تجديدپذيرها را تش��كيل مي دهد و انتظار 
مي رود روند رشد آن در سال ۲۰۲۴ ادامه پيدا كند.

قيمت بالاي برق هم عامل رشد سريع تر فتوولتاييك 
خورش��يدي پش��ت بامي بوده اس��ت. پيش بيني 
مي شود ظرفيت جديد نيروي بادي در سال ۲۰۲۳ 

بر مبناي سال به سال، تقريبا ۷۰ درصد رشد كند كه 
به دليل تكميل پروژه هاي��ي خواهد بود كه به دليل 
محدوديت هاي كرونايي در چين و مس��ائل زنجيره 

تامين در امريكا و اروپا به تاخير افتاده بودند.
با اين حال، رشد بيشتر در سال ۲۰۲۴ به اين بستگي 
خواهد داش��ت كه آيا دولت ه��ا مي توانند حمايت 
سياستي بيش��تري را براي پرداختن به چالش ها در 
خصوص مجوزدهي و طراحي مناقصه هاي ظرفيت 

فراهم كنند.
بر اس��اس گزارش رويترز، سرمايه گذاري بيشتر در 
ارتقاي ش��بكه ها براي يكپارچه كردن حجم بالاتر 
تجديدپذيرها در سيستم هاي برق نيز ضروري است.

تحليل

رویداد

قيمت نفت تحت تاثير اعلام 
عربستان براي كاهش توليد 

قيمت هر بشكه نفت برنت درياي شمال ديروز )دوشنبه 
۱۵ خرداد ماه( با ۸۶ سنت معادل ۱،۳۱درصد افزايش 

به ۷۶ دلار و ۹۹ سنت رسيد.
 به گزارش رويترز، قيمت نفت در روز دوش��نبه پس از 
اينكه عربستان به عنوان بزرگ ترين صادركننده نفت 
دنيا متعهد شد توليد خود را ۱ ميليون بشكه ديگر از ماه 
ژوئيه پايين بياورد، بيش از ۱ درصد افزايش يافت. اين 
اقدام عربستان برخلاف چالش هاي اقتصادي صورت 

مي گيرد كه بازارها را راكد كرده است.
 قيمت هر بش��كه نفت برنت درياي شمال ديروزبا ۸۶ 
س��نت معادل ۱،۳۱درصد افزايش ب��ه ۷۶ دلار و ۹۹ 
سنت رسيد. نفت وست تگزاس اينترمديت امريكا هم 
با ۹۳ سنت معادل ۱.۳۰ درصد افزايش، ۷۲ دلار و ۶۷ 

سنت معامله مي شود.
 وزارت انرژي عربستان در روز يكشنبه اعلام كرد توليد 
نفت اين كشور از حدود ۱۰ ميليون بشكه در روز در ماه 
مه تا ۹ ميليون بشكه در روز در ژوييه كاهش خواهد يافت. 
اين بزرگ ترين كاهش توليد عربستان طي سال هاي 

گذشته است.
به علاوه، س��ازمان كش��ورهاي صادركنن��ده نفت و 
متحدانش در ائت��لاف اوپك پلاس متعهد ش��ده اند 
كاهش توليد خ��ود را در ۲۰۲۴ هم ادام��ه دهند تا از 
قيمت نفت حمايت شود.  اوپك پلاس حدود ۴۰ درصد 
از نفت خام دنيا را توليد مي كند و ۳.۶۶ ميليون بشكه 
در روز توليد خود را پايين آورده كه معادل ۳.۶ درصد از 
تقاضاي جهاني است.  تحليلگران عقيده دارند عرضه نفت 
در نيمه دوم سال جاري ميلادي محدودتر خواهد شد.

 شركت مشاوره ريستاد انرژي اعلام كرد كاهش توليد 
اضافي عربستان باعث مي شود كس��ري بازار در ژوئيه 
تا ۳ ميليون بش��كه در روز افزاي��ش يابد و قيمت نفت 
در هفته هاي آين��ده افزايش ياب��د.  تحليلگران بانك 
سرمايه گذاري گلدمن ساكس مي گويند اجلاس اوپك 
پلاس براي بازارهاي نفت مثبت بوده و مي تواند قيمت 
نفت برنت را تا پايان س��ال جاري مي��لادي بين ۱ تا ۶ 
دلار در هر بشكه افزايش دهد و بستگي به اين دارد كه 
عربستان چقدر بتواند سطح توليد خود را طي ۶ ماه آينده 
روي ۹ ميليون بشكه حفظ كند.  البته بسياري از اين 
كاهش توليدها تأثير چنداني نخواهد داشت، چون اوپك 
پلاس هدف توليد روسيه، نيجريه و آنگولا را پايين آورده 
تا بتوانند همگام با سطح توليد واقعي خود پيش برود.  از 
طرف ديگر امارات مي تواند توليد خود را حدود ۲۰۰ هزار 
بشكه در روز افزايش داده و به ۳.۲۲ ميليون بشكه در روز 
برساند.  در آن سوي دنيا، تعداد چاه هاي نفت فعال امريكا 
۱۵ حلقه در هفته گذشته پايين آمده و به ۵۵۵ رسيده 

است، يعني پايين ترين رقم از آوريل ۲۰۲۲.

برق ادارات پرمصرف قطع مي شود
س��خنگوي صنعت برق گفت: همه بخش هاي اداري 
كه نسبت به رعايت مديريت مصرف برق در ايام اوج بار 

بي توجه باشند با قطع برق روبرو خواهند شد.
به گزارش تس��نيم، مصطفي رجبي مش��هدي افزود: 
بخش اداري كه در مديريت مصرف توجه لازم را نداشته 
و با قطع برق روبرو ش��ده تنها در صورتي وصل مجدد 
برق خواهد شد كه بالاترين مقام مسوول تعهد رعايت 

مصرف را به دهد.
وي ادامه داد: علاوه بر اين اسامي دستگاه هاي اجرايي 
كه رعايت مصرف را نداش��ته باش��ند به هيات وزيران 

اعلام خواهد شد.
سخنگوي صنعت برق خاطرنش��ان كرد: تجربه سال 
گذشته نشان مي دهد برخي دستگاه هاي اجرايي در 
شروع برنامه مديريت مصرف دقت لازم را نداشته باشند؛ 

اما باگذشت زمان همكاري بيشتر خواهد شد.
رجبي مش��هدي ابراز امي��دواري كرد: امس��ال همه 
بخش هاي اداري از همان ابتدا رعايت مديريت مصرف 
را داشته باشند تا با برخوردهاي شركت هاي توزيع در 

سراسر كشور روبرو نشوند.
مصرف برق بخش اداري به صورت سالانه چيزي حدود 
۱۴ هزار ميليون كيلووات ساعت است و دوران اوج بار 

مصرف برق اين بخش به ۳ هزار مگاوات مي رسد.
امس��ال مقرر اس��ت بخش اداري نق��ش پررنگي در 

صرفه جويي مصرف برق داشته باشند .
بر اساس مصوبه هيات دولت بخش اداري موظف است 
از ۱۵ خرداد امس��ال س��اعت كاري خود را از ۶ صبح تا 

۱۳ تغيير دهد.
براي اساس همه اداره هاي دولتي ملزم به خاموش كردن 
سيستم هاي سرمايشي در ايام غير ساعت كاري هستند 
كه اين موضوع تا ۶۰ درصد صرفه جويي در بخش اداري 
به همراه خواهد داشت، چراكه چيزي حدود ۶۰ درصد 
مصرف برق اداره به سيستم هاي سرمايشي اختصاص 
دارد و انتظار مي رود با روش��ن كردن اين سيستم ها در 
زمان مناسب و خاموش كردن آنها قبل از پايان ساعت 
اداري نقش مديريت مصرف ب��رق اداره ها در پايداري 

شبكه برق به شكل چشمگيري افزايش يابد.
همچنين در س��اعت كاري امس��ال و بر اس��اس 
برنامه ريزي هاي صورت گرفته اداره ها قرار اس��ت 
از طري��ق روش هاي مختل��ف صرفه جويي ميزان 
مصرف برق خود را نسبت به س��ال گذشته تا ۳۰ 

درصد كاهش دهند.

ادامه از صفحه اول

كريدورهاي تنفسي ايران تنگ تر 
مي شوند

 اهميت بندر فاو باشد بندري كه عراق سرمايه گذاري ۱۷ 
ميليارد دلاري خود را براي توسعه آن به كار گرفته است 
كه در اين صورت مي توان اهميت بصره در اتصال ريلي و 
زميني ايران به اتحاد ريل كشورهاي عربي و آفريقا را براي 
مسوولان عراقي تبيين كرد. بصره پلي باشد براي اتصال 
ريلي شرق و غرب آسيا. افزون بر اين قلمرو ايران فرهنگي 
به خصوص شمال افغانستان، آسياي ميانه و ميان رودان 
و اقليم كردستان مي تواند بستر مناسبي براي بازبيني و 
بازتعريف كريدورها باشد كه در يادداشتي ديگر مفصل تر 
به آن مي پردازم. افزون بر اين اتصال ريلي جاده اي تنگه 
هرمز به اتحاد ريل به جاي طرح هاي بلند پروازانه تونل 
زيردريايي ۲۰۰ كيلومتري بوشهر به قطر نيز مي تواند 

در باز آفريني نقش ايران در كريدورها تاثيرگذار باشد.
آنچه ضروري و مهم است باور به حكمراني كريدورها براي 
توسعه ايران و بازبيني سياست هاي توسعه مسير هاي 

كريدوري ايران است.



بازار سرمايه اين روزها بيش از گذشته تحت تاثير اخبار 
مختلف است و هر خبري مي تواند شرايط بازار سرمايه را 
تغيير دهد. بازار سرمايه در هفته هاي اخير بازدهي منفي 
را كسب و كام سهامداران را تلخ كرد؛ اما با اين شرايط بازار 
س��هام همچنان ارزنده است و مي تواند شرايط مناسبي 

براي سودآوري و خريد باشد.
در معاملات روز شنبه، 13 خرداد 1402، شاخص بورس 
تهران 8 هزار و 634 واحد نس��بت به روز كاري گذشته 
رشد كرد و تا س��طح 2 ميليون و 279 هزار و 676 واحد 
بالا آمد. شاخص كل هم وزن بورس نيز با افزايش 5 هزار 
و 789 واحدي در رقم 771 هزار و 298 واحدي ايستاد. 
شاخص كل فرابورس نيز با افزايش 188 واحدي به رقم 
28 هزار و 813 واحد رسيد. همچنين شاخص هم وزن 
فرابورس با رش��د هزار و 370 واحد به سطح 140 هزار و 

998 واحد رسيد.
در اولي��ن روز كاري هفت��ه و پي��ش از تعطيلات ارزش 
معاملات كل بازار سهام به 10 هزار و 862 ميليارد تومان 
رس��يد. ارزش معاملات اوراق بدهي در بازار ثانويه هزار 
و 308 ميليارد توم��ان بود كه 12 درص��د از ارزش كل 

معاملات بازار را در اين روز شامل مي شود.
ارزش معاملات خرد نيز با كاهش 28 درصدي به نسبت 
روز معاملاتي قبل به رقم 6 ه��زار و 560 ميليارد تومان 
رسيد كه كمترين رقم از ابتداي سال تاكنون است. پيش 
از اين در روز معاملاتي 22 اسفند ارزش معاملات خرد از 

اين سطح پايين تر بود. 

   رقابت بازار با اخبار
 يكي از مهم ترين اخباري كه اي��ن روزها مي تواند روي 
بازار س��رمايه تاثير بگذارد كاهش نرخ س��ود بين بانكي 
است، در اين هفته نرخ سود بين بانكي در هفته منتهي به 
10 خردادماه با كاهش نسبت به هفته قبل از آن 23.65 

درصد شد.
هيچ بانكي بيشتر از نرخ سود بانكي به افرادي كه پول خود 
را در بانك سپرده گذاري مي كنند سود نمي دهد مگر در 
ش��رايط خاص. به عنوان مثال فرض كنيد كه نرخ سود 
بين بانكي 20 درصد باشد در اين صورت بانك ها با سود 
20 درصد از يكديگر اعتبار مي گيرند و به سپرده گذاران 
خُرد بيشتر از 20 درصد سود نمي دهد چون مي تواند نياز 
خود را با ن��رخ 20 درصد تأمين كند به همين دليل نرخ 
سود سپرده هميشه كمتر از نرخ سود بين بانكي است و 
هرچه نرخ سود بين بانكي كاهش يابد، نرخ سود سپرده 
نيز كاهش مي يابد. در كل كاهش نرخ سود بين بانكي اگر 
با برنامه علمي پيش رود و منجر به ورود برنامه ريزي شده 
نقدينگي به بازارهاي مولد باشد اقدام بسيار تأثيرگذاري 
است تا مردم به س��رمايه گذاري با ريسك و مولد عادت 
كنند.با كاهش نرخ سود بين بانكي و به دنبال آن كاهش 
نرخ سود س��پرده، انگيزه سپرده گذاري در بانك كاهش 
مي يابد و اين نقدينگي از بانك خارج و به ساير بازارهاي 
موازي منتقل خواهد شد؛ در اين صورت، اگر نقدينگي 
خارج ش��ده از بانك ها كنترل نش��ود و برنام��ه اي براي 
مديريت آن وجود نداشته باش��د، مي تواند تعادل ساير 
بازارها را به هم بزند. در اين صورت مسوولان مي توانند با 
اخذ ماليات بر بازارهاي موازي غيرمولد اين نقدينگي را به 
بازار مولدي چون بازار سرمايه هدايت كند. نكته قابل تأمل 
آن است كه براي هدايت اين نقدينگي به بازار سرمايه هم 
بايد سنجيده شده عمل كرد؛ در غير اين صورت مشكلات 

عديده 99 در بازار سرمايه مجدداً تكرار خواهد شد.
همچنين نرخ سود بين بانكي به صورت غير مستقيم و با 
اثرگذاري رواني، بر بازارهاي مالي و اقتصاد كشور اثرگذار 

است به طوري كه اگر روند نزولي داشته باشد انتظارات 
تورمي را تعديل مي كند و اگر اين نرخ به صورت دستوري 
و بدون توجه به عرضه و تقاضاي بانك ها پايين آمده باشد 
اثرات منفي را بر بازار سهام مي گذارد زيرا كاهش بيش از 
حد آن به تضعيف بانك ها و در نتيجه گروه نمادهاي بانكي 
منجر مي شود اما كاهش آن اگر به صورت واقعي باشد اثر 

مثبتي فقط در كوتاه مدت بر روي بازار سهام مي گذارد.
خبر بعدي كه اين روزها مي تواند موجب تغيير وضعيت 
در بازارسرمايه شود نمايشگاه صنعت مالي )بورس، بانك 
و بيمه( است كه از امروز سه شنبه شروع به كار مي كند. 
هرس��اله در زمان برگزاري اين نمايش��گاه بورس تكاني 
مي خورد و كارشناسان عقيده دارند امسال نيز با شروع 

نمايشگاه شاهد تغيير وضعيت در بازار سرمايه است.
مهشيد داداش زاده، فعال بازار سرمايه درخصوص تاثير 
نمايشگاه روي بورس گفت: با توجه به اينكه از سال 99 به 
بعد بورس تهران روند اصلاحي را پشت سرمي گذاشت، 
استقبال به بازار س��رمايه در اين سال ها كاهش يافت تا 
اينك��ه در روزهاي پاياني 1401 ي��ك رالي صعودي در 
بورس تهران آغاز شد و با وجود اصلاحات هفته هاي اخير 
نيز همچنان امكان نوس��ان گيري و يافتن فرصت هاي 
خريد مناس��ب در بازار وجود دارد و همين موجب اقبال 

سرمايه گذاران به اين بازار شده است.
وي ادام��ه داد: با توجه به اين موارد برگزاري نمايش��گاه 
بورس، بانك و بيمه در اين ش��رايط اتفاق مباركي است. 
تمامي نهادهاي مالي با حداكثر امكانات در اين نمايشگاه 
ش��ركت كرده اند و پتانسيل هاي بس��ياري وجود دارد 
كه س��رمايه گذاران با انواع ابزارهاي مالي غيرمستقيم 
و همچني��ن كاربرد هوش مصنوع��ي در بازارهاي مالي 

آشنايي پيدا كنند.
داداش زاده تاكيد كرد: بسياري از فعالان بازار سرمايه نيز 
براي ارتباط نزديك با س��رمايه گذاران در اين نمايشگاه 
حض��ور خواهند يافت و موفقيت اين روي��داد در گروی 
تشويق مردم به سرمايه گذاري غيرمستقيم در اين بازار 
بوده و لازم است اين رويداد مالي آموزش هاي اساسي و 

مهم را در رابطه مسائل روز براي سرمايه گذاران مختلف 
داشته باشد.

نيما ميرزايي، كارش��ناس بازارسرمايه نيز معتقد است: 
صنعت مالي حوزه هاي بزرگ و متعددي دارد كه به طور 
مثال تنها بخش بازار سرمايه آن مي تواند از بسياري جهات 
يكي از بزرگ ترين صنوف كاري در ايران باشد كه در عين 
حال از تش��كيلات سازماندهي ش��ده صنفي و اقدامات 

متناسب با آن منتفع نشده است.
ميرزايي ادامه مي دهد: گردش بالاي كس��ب و كارهاي 
متن��وع و مرتبط با حوزه بورس، تع��داد 40 ميليون كد 
سهامداري فعال، قدمت 5 دهه فعاليت آن و حجم بسيار 
بالاي گردش اطلاع��ات در آن لزوم برگزاري ايونت هاي 
تخصصي اش را دو چندان مي كند.از نگاه كلان تر مساله 
اقتصاد چالش اول كشور بوده و ايجاد بستر معرفي كسب 
و كار هاي مختلف در آن و بررسي نقاط ضعف و قوت در 
ذيل آن مي تواند موجب بهبود فضاي معيشيتي مردم و 

افرايش آگاهي عمومي گردد.
اين كارشناس بازار س��رمايه تاكيد مي كند: يكي ديگر 
از چالش ه��اي حوزه صنعت مالي عدم رش��د كافي زير 
ساخت ها متناسب با افزايش تعداد ذي نفعان و شكل گيري 
رقابت جدي در اين بخش اس��ت كه برگزاري نمايشگاه 
صنعت مالي مي تواند فضاي حرفه اي براي معرفي و تقويت 

دستارودهاي فني آن باشد.

   روزهاي خوش بورس فرا مي رسد؟
برخي شرايط و ابهامات در هفته هاي گذشته باعث شده 
بود كه فروش��ندگان همچنان رفتن را به ماندن ترجيح 
دهن��د. صعودي قدرتمن��دي كه از ابتداي اس��فند ماه 
سال گذشته شروع ش��د توانست بخش قابل توجهي از 
جاماندگي بازار سهام نسبت به بازارهاي موازي را جبران 
كند و قيمت بسياري از نمادها رشد خوبي را تجربه كردند 
و از آنجا كه همواره صعودها با اصلاحات مقطعي همراه 
هستند، پيش بيني مي شد كه بورس تهران نيز به مرور 
اين روند اصلاحي را طي كند. ابهاماتي از جمله مشخص 

نبودن خط مشي سياست گذاري اقتصادي در كشور، نرخ 
خوراك صنايع، تلاطم سياس��ت گذاري در بورس كالا، 
تداوم سياست هاي كنترلي و دستوري و... نيز هركدام به 
شكلي مانع از تداوم روند صعودي قدرتمند بورس مي شود.

بر اساس گزارش فرداي اقتصاد؛ طي هفته هاي گذشته، 
بازارهاي جهاني اغلب ش��اهد روزهاي س��ختي بودند و 
كاموديتي ها اكثر به صورت روزانه با كاهش قيمت هاي 
خود كار را براي بورس تهران نيز سخت تر مي كردند. اين 
موضوع دلايل مختلفي داشت كه عمده آنها به افزايش 
انتظار براي تداوم سياس��ت هاي انقباضي فدرال رزرو، 
نگراني بابت سقف بدهي امريكا و همچنين آمار ضعيفي 
بود كه از اقتصاد چين منتشر مي شد. با اين حال اما به نظر 
مي رس��د كه اكنون شرايط كمي تغيير كرده باشد و روز 
گذشته شاهد رشد نسبتا خوبي در قيمت كاموديتي ها 
بوديم به طوري ك��ه در زمان نگارش اين گزارش، طلا به 
1980 دلار رسيده، نفت بار ديگر به بالاي 75 دلار افزايش 
يافته و مس نيز با رشد نسبتا خوبي نزديك به 8400 دلار 
نوسان مي كند. از اين رو مي توان انتظار داشت كه بورس 
فردا به خصوص در گروه ه��اي بزرگ و كاموديتي محور 

بتواند با تقاضاي بهتري همراه شود.
مهم ترين محرك رشد بازارها، كاهش ارزش دلار به دليل 
تغيير انتظارات از تصميم فدرال رزرو بود. چند روز پيش 
بود كه بالا ماندن تورم و سخنان مقامات فدرال رزرو انتظار 
افزايش نرخ بهره در نشست دو هفته بعد را به حدود 70 
درصد رس��انده بود اما امروز آمارهاي ضعيف تر از انتظار 
بخش صنعتي امري��كا و اظهارات دو مق��ام فدرال رزرو 
درباره احتمال توقف سياست انقباضي، اين احتمال را به 
25 درصد كاهش داده است. از سمت ديگر ريسك عدم 
مصالحه بين كاخ س��فيد و كنگره نيز به حداقل رسيده. 
در شب چهارش��نبه، مجلس نمايندگان با حداكثر آرا با 
پيشنهاد تعليق افزايش سقف 31.5 تريليون دلاري سقف 
بدهي دولت امريكا تا س��ال 2025 موافق كرد. احتمالا 
اين پيشنهاد جمعه ش��ب در مجلس سنا كه در اختيار 

دموكرات هاست تاييد شود.

اخباررويداد

ادامه از صفحه اول
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ساعت معاملات بورس 
تغيير نكرد

به منظ��ور مديريت مصرف انرژي در ايام تابس��تان، 
س��اعت كاري دس��تگاه هاي اجراي��ي از 16 خرداد 
ماه تغيير مي كند اما اين مس��اله تاثيري در ساعت 
معاملات بازار سرمايه نداش��ته و رويه جاري تداوم 

پيدا خواهد كرد.
طبق آخرين تصميم گيري ه��ا به منظور كاهش بار 
مصرف برق از نيمه خرداد تا نيمه شهريورماه ساعت 
كاري دستگاه هاي اجرايي، بانك ها و ساير نهادهاي 
عمومي بدون استثنا از 6 صبح آغاز مي شود و قاعده 
شناوري ساعت شروع به كار در شهر تهران نيز لغو شده 
است اما ساعت معاملات در بازار سرمايه دست خوش 
تغيير نخواهد ش��د و معامله گران مي توانند مطابق 
رويه س��ابق در بازارهاي مختل��ف فعاليت كنند. بنا 
بر اين گزارش؛ بازار س��هام ايران از روز سه شنبه 16 
 خرداد 1402 مطابق س��نوات گذش��ته )از ساعت

 8:45 ال��ي 12:30( فع��ال خواهد ب��ود و هيچ گونه 
 تغيي��ري در س��اعت انج��ام معام��لات ص��ورت

 نخواهد گرفت.

مشاركت در افزايش  سرمايه ها 
افزايش مي يابد

بازارسرمايه| ابوالقاس��م آقادوست مديرعامل 
س��بدگردان س��هم آش��نا در رابط��ه ب��ا تاثيرات 
پذيره نويسي الكترونيكي حق تقدم در بازار سرمايه، 
اظهار كرد: باتوجه به آنكه اكنون بيش��تر مس��ائل 
مربوط به بازارسرمايه به سمت فرآيند الكترونيك در 
حال حركت است، اجراي اين طرح مي تواند تبعات 
مثبتي را همچون كاهش هزينه ها و صرفه جويي در 

زمان به دنبال آورد.
وي افزود: اكنون بس��ياري از سهامداران نسبت به 
پذيره نويسي الكترونيكي حق تقدم اطلاعات كافي 
ندارند. در همين راستا، يكي از وظايف حائز اهميت 
سازمان بورس و شركت س��پرده گذاري مركزي، 
اطلاع رساني مناس��ب و آموزش به سرمايه گذاران 
است. مديرعامل سبدگردان سهم آشنا تصريح كرد: 
از جمله مشكلاتي كه ناشران با بحث پذيره نويسي 
الكترونيكي حق تقدم مواجه هستند، مي توان به 
زيرساخت هاي الكترونيكي، فضاي اينترنت و ساير 
موارد اشاره كرد. آقا دوست بيان كرد: الكترونيكي 
شدن حق تقدم ها مي تواند موجب كاهش تكميل 
فرآيند اداري واريزي وجه شود، از سوي ديگر ناشران 
به واسطه اين فرآيند الكترونيكي مي توانند اطلاعات 
سهامداران را با جزييات بيشتري در اختيار داشته 
باشند. وي گفت: اقدامات سازمان بورس در راستاي 
سهولت در فرآيند افزايش سرمايه و امكان استفاده 
از حق تقدم ها به صورت الكترونيك، مي تواند منجر 
به ترغيب سهامداران به منظور مشاركت در فرآيند 

افزايش سرمايه ها شود.
مديرعامل سبدگردان سهم آشنا در پايان گفت: هر 
تصميم مناسبي كه منجر به كاهش فرآيند اداري 
براي ناشران و سهامدران ش��ود، به مرور مي تواند 
توسعه بازار سرمايه و ورود نقدينگي را به دنبال آورد.

هزينه وام مسكن چقدر شد؟
قيم��ت ه��ر ب��رگ وام مس��كن )تس��ه( نس��بت به 
ح��دود ي��ك م��اه قب��ل روندي كاهش��ي داش��ته و 
متاهل ه��اي س��اكن ته��ران ب��راي اخ��ذ اي��ن وام 
 باي��د ح��دود 82 ميلي��ون توم��ان پرداخ��ت كنند.

هر برگ اوراق وام مسكن )تسه( در خرداد سال 1400، با 
قيمت 66 هزار و 400 تومان قيمت دارد. هر برگ اوراق 
تسهيلات مسكن در تير سال 1400 با قيمت 85 هزار 
تومان، در مرداد با قيمت 89 هزار تومان و در ش��هريور 

نيز با قيمت 88 هزار و 500 تومان داد و ستد مي شود.
اين اوراق در ماه مهر سال 1400 معادل 86 هزار و 400 
تومان، در آبان ماه سال 1400 معادل 83 هزار و و 800 

تومان و در آذر نيز 82 هزار و 900 تومان قيمت دارد.
اوراق تسهيلات مسكن در دي  و بهمن سال 1400 نيز با 
قيمت هاي 83 هزار و 600 تومان و 81 هزار و 400 تومان 
معامله مي شود. اين اوراق در س��ال 1401 معادل 85 
هزار و 200 و در سال 1402 نيز 85 هزار و 900 تومان 
قيمت داشته كه اين گزارش بر اساس قيمت سال 1402 

نوشته شده است.
بر اين اساس، مجردهاي ساكن تهران مي توانند تا 280 
ميليون تومان تسهيلات دريافت كنند كه شامل 200 
ميليون تومان تسهيلات خريد مسكن و 80 ميليون 
تومان وام جعاله مي شود؛ لذا براي دريافت 200 ميليون 
تومان وام بايد 400 برگه تسهيلات مسكن خريداري 
كنند كه هزينه اين تعداد با اوراق 85 هزار و 900 توماني، 
34 ميليون و 360 هزار تومان مي شود. همچنين با در 
نظر گرفتن 80 ميليون توم��ان وام جعاله كه براي آن 
بايد 160 ورق به مبل��غ 13 ميليون و 744 هزار تومان 
خريداري كنن��د، مجموع هزينه خري��د اوراق به 48 

ميليون و 104هزار تومان مي رسد.
زوج هاي تهراني نيز بر همين اساس مي توانند تا سقف 
480 ميليون تومان شامل 200 ميليون تومان تسهيلات 
خريد مسكن براي هر نفر و 80 ميليون تومان وام جعاله 
دريافت كنند؛ بنابراين زوجين بايد 800 برگه تسهيلات 
مسكن خريداري كنند كه هزينه آن 68 ميليون و 720 
هزار تومان مي ش��ود كه همراه ب��ا هزينه 13 ميليون 
و 744 ه��زار توماني وام جعاله كه ب��راي آن بايد 160 
ورق تسهيلات مس��كن خريداري كنند، در مجموع 
 بايد 82 ميلي��ون و 464 هزار توم��ان پرداخت كنند.

سقف اين تس��هيلات براي مراكز استان و شهرهاي با 
جمعيت بيش از 200 هزار نفر براي مجردها به 160 و 
براي زوجين به 320 ميليون تومان رسيده است. با توجه 
به اينكه مجردها بايد 320 و متاهل هاي س��اكن اين 
شهرها نيز بايد 640 برگه تسهيلات مسكن خريداري 
كنند، مجردها بايد 27 ميليون و 488 و متاهل ها نيز 

54ميليون و976 هزار تومان پرداخت كنند.

چگونه ريسك سرمايه گذاري 
در بورس را كاهش دهيم؟

ايرنا| حامد س��تاك، كارشناس بازار سرمايه به 
نوسانات اخير معاملات بورس و عوامل تاثيرگذار 
بر آن اشاره و اظهار كرد: بازارهاي سرمايه گذاري 
به صورت كلي و بازارهاي مالي به صورت خاص 
هميش��ه متاثر از رفتارهاي هيجاني فعالان بازار 
هستند. وي افزود: بازار س��رمايه از ابتداي سال 
جاري و تا چند وقت گذش��ته رشد به نسبت پر 
ش��تاب را تجربه ك��رد و در ادام��ه معاملات اين 
بازار، شاهد ركوردش��كني هاي پياپي در حجم 
معاملات و شاخص بورس بوديم. اين كارشناس 
بازار س��رمايه خاطرنش��ان ك��رد: در اين مواقع 
بازارها با كوچك ترين بهانه اي به سمت نوسانات 
پرش��تاب پيش مي روند و در ادامه س��هامداران 
به س��رعت اق��دام به شناس��ايي س��ود در بازار 
مي كنند كه اين امر در ايجاد نوس��انات و افت و 
خيزهاي بازار تاثيرگذار خواهد بود. ستاك اظهار 
داش��ت: در كنار اين عامل، ترس س��هامداران از 
روند معاملات بورس در س��ال 99 باعث ش��د تا 
س��هامداران با ايجاد كوچك تري��ن اصلاحي در 
بازار به سمت فروش س��هام و خروج از اين بازار 
پيش بروند، از طرفي تحت تاثير ريزش ش��ديد 
 بازار در 2 س��ال گذش��ته زمينه افزايش عرضه 

در بازار فراهم شد. 
وي با اش��اره به نوسانات بازار سهام و روند نزولي 
و صعودي، ادامه داد: وج��ود چنين روزهايي در 
بازار سرمايه عادي اس��ت و فعالان بازار سرمايه 
انتظار دارند بازار هر چه س��ريع تر روند منطقي 
به خود بگيرد تا بتوان بازار را با پيش بيني  پذيري 

بهتر دنبال كرد. 
كارشناس بازار سرمايه بيان كرد: احساسات در 
بازار سرمايه به صورت مقطعي دنبال خواهد شد 
كه اين امر باعث ايجاد نوس��انات شديد مي شود 
اما روند نوسانات پرهيجان نمي تواند در بلندمدت 

در بازار ادامه داشته باشد.
ستاك با تاكيد بر اينكه فعالان بازار توانايي قبول 
روند پرهيجان بازار را ندارند، گفت: بازار س��هام 
از بس��تر لازم براي هيجان هميشگي برخوردار 
نيس��ت، بازار بايد روند منطقي داش��ته باشد تا 
فعالان ب��ازار بتوانند با نگاه بلندمدت خود در آن 
ب��ازار به فعاليت بپردازن��د. وي ادامه داد: به نظر 
نمي رسد نوسان شاخص بورس بتواند به صورت 
بلندمدت در بازار ادامه داشته باشد، بلكه شاخص 
بايد هر چه سريع تر به روند اصلي خود بازگردد. 
كارشناس بازار س��رمايه با بيان اينكه بازار سهام 
داراي سه حركت صعودي، نزولي و خنثي است، 
گفت: شاخص بورس هميشه با يك وقفه زماني 
با س��اير بازارها همسو مي ش��ود، حرفه اي هاي 
بازار تمايل چنداني به رشد پرشتاب بازار ندارند 
و مايل هس��تند تا روند صعودي شاخص بورس 
به صورت منطقي و تدريجي باش��د. ستاك روند 
معاملات بورس در آينده را مورد پيش بيني قرار 
داد و گفت: بازار س��رمايه، بازاري جدا و تفكيك 
شده از بازارهاي موازي و رقيب نيست، بلكه شاهد 
هستيم كه همه بازارها از جمله بازار ارز، كالاهاي 
اساس��ي و خودرو به واس��طه حجم نقدينگي و 
تورمي كه در كش��ور وجود داش��ته رشد كرده و 
قيمت بالاتري را تجربه كردند كه بورس هم بايد 
همگام با ساير بازارها رش��د كند. وي با تاكيد بر 
اينكه بازار سهام هميشه با تاخير خود را همگام 
با ديگر بازارها مي كند و رشدي را تجربه خواهد 
كرد، گف��ت: اثرات بازاره��ا در صورت هاي مالي 
شركت هاي حاضر در بورس متبلور مي شود كه 
در اين زمينه ضمن تاثيرپذيري بازار از اين اتفاق، 

شاهد رشد شاخص بورس در بازار خواهيم بود.
اين فعال بورس توصيه كرد: سرمايه گذاراني كه 
در بازار فعال هس��تند بايد نسبت به اين موضوع 
آگاه باشند كه بايد براي سرمايه گذاري مستقيم 
در بازار از وقت و دانش كافي برخوردار باشند؛ در 
غير اين صورت بهتر است به صورت غيرمستقيم 
در بازار فعال باش��ند زيرا س��هامداران به دليل 
مديريت اين صندوق ها از طري��ق افراد خبره از 
رشد بازار منتفع مي ش��وند و تا حدودي ريسك 
معاملات خود را در اين بازار پوشش خواهند داد.

اين كارش��ناس ب��ازار س��رمايه معتقد اس��ت، 
س��هامداران نبايد در بورس گرفت��ار هيجانات 
ش��وند، بلكه بايد به اين بازار مانند س��اير بازارها 

نگاه بلندمدت داشته باشند.
س��تاك با بيان اينكه ريزشي كه شاخص بورس 
در اين مدت تجربه كرد متفاوت با ريزش 2 سال 
گذشته بود، گفت: اكنون شرايط سال 99 در بازار 
حاكم نيست، قيمت ارز و ديگر عوامل تاثيرگذار 
بر بازار با 2 سال گذشته متفاوت بوده و از جنس 

يكديگر نيستند.

بازار درگير حواشي 
در چنين وضعيتي كه چشم انداز روابط سياسي 
ايران با كش��ورهاي همس��ايه، اروپا و امريكا در 
ابهام قرار دارد، قدر مس��لم آزادسازي پول هاي 
بلوك��ه  ش��ده نمي تواند به ط��ور قابل توجهي در 
اقتصاد و وضعيت معيشتي مردم گشايش ايجاد 
كند. اگرچه عدم  وصول مطالبات ميليارد دلاري 
اثرات منفي در اقتصاد بر جا گذاش��ته اما منش��أ 
اصلي تداوم رش��د قيمت ارز به عدم  تطابق رشد 
نقدينگي و توليد ناخالص ملي باز مي گردد. رشد 
2 درصدي اقتصاد در 30 س��ال گذشته درحالي 
به ثبت رسيده كه ميزان حجم نقدينگي طي اين 

مدت با افزايش 25 درصدي همراه بود.

»تعادل«بررسيميكند

وزنه سنگين اخبار روي بورس

تصويب ساختار تاسيس »صندوق هاي سرمايه گذاري بازنشستگي تكميلي«
بر اساس ابلاغيه مركز نظارت بر صندوق هاي سرمايه گذاري 
سازمان بورس، س��اختار كلي تاس��يس »صندوق هاي 
سرمايه گذاري بازنشستگي تكميلي« مطرح و مورد موافقت 
و تصويب هيات مديره س��ازمان بورس و اوراق بهادار قرار 
گرفت. با توجه به سهامي بودن صندوق هاي سرمايه گذاري 
بازنشستگي تكميلي و گزارش روزانه NAV و تركيب داريي 
اين صندوق ها، ش��فافيت ركن اصلي دارايي متقاضيان 
خواهد بود. همچنين با تاسيس اين صندوق ها منابع پايدار 

و مستمر به بازار سرمايه وارد خواهد شد.
علي اكبر ايرانشاهي رييس مركز نظارت بر صندوق هاي 
سرمايه گذاري سازمان بورس در ابلاغيه اي به »نهادهاي 
مالي واجد شرايط تاسيس صندوق هاي سرمايه گذاري«، 
»س��اختار كلي صندوق هاي بازنشستگي تكميلي« را 

ابلاغ كرد.
متن كامل ابلاغيه به شرح زير است: 

بن��د ش��ماره 1، هش��تصد و هفتاد و پنجمين جلس��ه 
هيات مديره س��ازمان بورس مورخ 13 خرداد 1402، با 
موضوع ساختار صندوق س��رمايه گذاري بازنشستگي 
تكميل��ي مطرح و م��ورد موافقت قرار گرف��ت و كليات 
ساختار صندوق هاي سرمايه گذاري مذكور با شرايط زير 

به تصويب رسيد: 
صندوق سرمايه گذاري بازنشستگي تكميلي با دريافت 
مج��وز تأس��يس و فعالي��ت از س��ازمان، از مصادي��ق 
صندوق هاي س��رمايه گذاري موضوع بندهاي 19 و 20 
ماده )1( قانون بازار اوراق بهادار جمهوري اسلامي ايران و 
بند ه� ماده 1 قانون توسعه ابزارها و نهادهاي مالي جديد 
به منظور تسهيل سياست هاي اصل چهل و چهار قانون 
اساسي محسوب شده و مطابق اساسنامه و اميدنامه نمونه 

و شرايط ذيل تأسيس شده و فعاليت مي كند: 
1. حداقل سرمايه صندوق 5000 ميليارد ريال و حداقل 

تعداد سرمايه گذار 500 شخص است؛ 
2. حداقل ارزش مجموع واحدهاي سرمايه گذاري ممتاز 

100 ميليارد ريال است؛ 

3. س��رمايه ثبت ش��ده مدير صندوق س��رمايه گذاري 
بازنشستگي تكميلي يا شخص حقوقي كه مدير صندوق 
مذكور تحت كنترل وي است، بايد حداقل 1،000 ميليارد 

ريال باشد؛ 
4. ساختار صندوق مبتني بر صدور و ابطال است؛ 

5. صندوق از نظر تركيب دارايي، در س��هام، در سهام با 
ويژگي شاخصي يا »صندوق در صندوق« سهامي است؛ 
6. مدير صندوق بايد بر اساس شرايط زير سابقه تصدي 
س��مت مديريت صندوق س��رمايه گذاري در س��هام را 

داشته باشد: 
6-1. حداقل سه سال از تأسيس صندوق گذشته باشد؛ 
رعاي��ت اين بند در صورتي كه مدير صندوق بر اس��اس 
استانداردهاي حسابداري شخص تحت كنترل كارفرما 
باش��د، منوط به عدم جذب كارفرم��اي جديد در طول 
فعاليت صندوق تا س��قف مدت مقرر در اي��ن بند الزام 

آور نيست؛ 
6-2. ارزش دارايي هاي صن��دوق در بيش از 70 درصد 
روزهاي سه س��ال منتهي به درخواست بيش از 1،000 

ميليارد ريال باشد؛ 
6-3. عملكرد مدير صندوق در جمع آوري منابع و كسب 

بازدهي قابل قبول بوده باشد؛ 
7. صندوق داراي سه نوع واحد سرمايه گذاري عادي به 

شرح زير است: 
7-1. واحدهاي سرمايه گذاري عادي نوع اول: واحدهايي 
اس��ت كه طبق اعلام كارفرما به نام كارفرما و با پرداخت 
معادل يا درصدي از مبلغ صدور واحدهاي سرمايه گذاري 

عادي نوع دوم صادر مي شود؛ 
7-2. واحدهاي سرمايه گذاري عادي نوع دوم: واحدهايي 
اس��ت كه طبق اع��لام كارفرما به نام ني��روي كار صادر 

مي شود؛ 
7.3- واحدهاي سرمايه گذاري عادي نوع سوم: واحدهايي 
است كه ساير سرمايه گذاران وفق رويه پذيره نويسي صدور 
و ابطال واحدهاي سرمايه گذاري با رعايت مقررات مندرج 

در اساسنامه و اميدنامه، صندوق در زمان پذيره نويسي يا 
در زمان فعاليت صندوق مي توانند اقدام به خريد آن كنند؛ 
8. واحدهاي س��رمايه گذاري عادي نوع اول و دوم در هر 
زمان صرفاً بر اساس درخواست كارفرما قابليت ابطال دارد. 
منابع حاصل از ابطال واحدهاي سرمايه گذاري نوع اول 
در مواردي از قبيل بازنشستگي يا از كار افتادگي كلي، به 
نيروي كار و در زمان فوت نيروي كار به ورثه وي و در زمان 
اتمام همكاري مطابق رويه توافقات نيروي كار و كارفرما 
موضوع بند 15 اين مقرره به كارفرما يا تمام يا بخشي از 
آن به نيروي كار تعلق مي گي��رد. منابع حاصل از ابطال 
واحدهاي سرمايه گذاري عادي نوع دوم در مواردي از قبيل 
بازنشستگي از كارافتادگي كلي حين يا اتمام همكاري 
به نيروي كار و در زمان فوت به ورثه وي تعلق مي گيرد؛ 

9. ارزش مبن��اي واحده��اي س��رمايه گذاري صندوق 
10,000 ريال است. تتمه مبلغ مربوط به صدور واحدهاي 
س��رمايه گذاري نوع اول و دوم به حس��اب سرمايه گذار 
عودت داده نمي ش��ود و هر زمان كه تتمه مبالغ به يك 
واحد سرمايه گذاري رس��يد واحد سرمايه گذاري صادر 

خواهد شد؛ 
10. با تصويب مجمع صندوق و تأييد سازمان، صدور يا 
ابطال واحدهاي س��رمايه گذاري ممتاز حسب مورد در 
مقطع ورود كارفرماي جدي��د يا خروج كارفرماي قبلي 

امكان پذير است؛ 
11. درص��د مالكي��ت مدي��ر صن��دوق در واحده��اي 
سرمايه گذاري ممتاز صندوق از شرايط تعيين شده در 
ماده 13 دس��تورالعمل تأسيس و فعاليت صندوق هاي 

سرمايه گذاري مستثني است؛ 
12. به منظور پوش��ش ريسك نقدشوندگي صندوق در 
زمان ابطال واحدهاي سرمايه گذاري ضريب نقدينگي 
صندوق بر اساس احتمال فوت، از كارافتادگي كلي نيروي 
كار با لحاظ سن وي و همچنين احتمال خروج نيروي كار، 
مطابق شيوه مقرر در اميدنامه محاسبه شده و مطابق آن 
صندوق همواره بايد درصد مذكور از منابع خود را در قالب 

اوراق بهادار با درآمد ثابت و سپرده بانكي سرمايه گذاري 
كند اين ضريب بايد در پايان هر سال محاسبه شود؛ 

13. مدير صندوق صرفاً بر اساس درخواست هاي صدور 
و ابطال ارس��ال ش��ده توس��ط كارفرما براي واحدهاي 

سرمايه گذاري نوع اول و دوم اقدام مي كند؛ 
14. در هر صندوق يك يا چند كارفرما مي تواند مشاركت 

داشته باشد؛ 
15. در خصوص روابط بين كارفرما و نيروي كار بايد رويه 
توافقات تدوين ش��ود كه رويه مذكور بايد به تاييد مدير 
صندوق رسيده و به سازمان ارسال و نزد سازمان نگهداري 

مي شود و حداقل شامل موارد زير باشد: 
15-1. سهم نيروي كار و كارفرما جهت صدور واحدهاي 

سرمايه گذاري نوع اول و دوم؛ 
15-2. نحوه تخصيص منابع حاصل از ابطال واحدهاي 

سرمايه گذاري نوع اول در زمان اتمام همكاري
15-3. نحوه تخصيص منابع حاصل از ابطال واحدهاي 

سرمايه گذاري نوع اول و دوم در حين همكاري؛ 
15-4. اظه��ار كارفرما مبني بر رعايت قوانين و مقررات 
مرتبط و رويه ثبت ش��ده نزد سازمان در خصوص موارد 
مرتبط ب��ا رابطه همكاري از قبي��ل از كارافتادگي، كلي 
بازنشستگي اتمام همكاري و فوت در ارايه درخواستهاي 

ابطال واحدهاي سرمايه گذاري نوع اول و دوم؛ 
15-5. تعيين مرجع تفس��ير رويه توافقات نيروي كار و 

كارفرما در صورت وجود ابهام؛ 
16. مسووليت اجراي كامل رويه موضوع بند 15 اين مقرره 
با كارفرما است و در صورت نقض آن، مسووليتي بر عهده 

مدير صندوق نيست؛ 
متقاضيان محترم در صورت تمايل به تأسيس در صورت 
احراز شرايط مي توانند نسبت به دريافت فرم هاي مربوط 
از طري��ق تارنماي اين س��ازمان اق��دام و پس از تكميل 
درخواس��ت خود را به همراه مدارك و مستندات و چك 
ليست مربوطه به اين سازمان ارسال نمايند. مراتب جهت 

بهره برداري ابلاغ مي گردد.



مجيد اعزازي|
فعاليت هاي ساختماني در ارديبهش��ت ماه سال جاري 
پس از خروج ركود ناشي از تعطيلات نوروزي در فروردين 
ماه، دوباره به مدار رونق نسبي ماه هاي پاياني سال 1401 
نزديك شد. توليد مسكن و ساختمان طي سال هاي اخير 
به دليل نوس��ان هاي موجود در اقتصاد كلان به ش��دت 
آسيب ديده و كاهش يافته است، با اين حال، فعاليت هاي 
ساختماني در ارديبهشت و خرداد هر سال، به دليل تغييرات 
فصلي جان دوباره اي مي گيرد و در ماه هاي انتهايي سال نيز 
زمينه هاي اين تنفس دوباره فراهم مي شود. در واقع مي توان 
با استناد به آمارهاي سال هاي اخير گفت، صنعت نيمه جان 
ساختمان در زمستان و بهار )به استثناي فروردين( فارغ از 
تغييرات بيروني، به تكاپو مي افتد. از اين رو، براي اين تكاپو 
نمي توان علت خاصي بيان كرد، چون به هر حال، در حال و 
هواي ركودي حاكم بر بازار معاملاتي و ساخت و ساز مسكن، 
حداقل فعاليت ها تابع شرايط فصلي هستند تا مقتضيات 
اقتصادي! در عين حال، اشاره به اين نكته ضروري است كه 
ميزان تكاپوي صنعت ساختمان در ارديبهشت ماه سال 
جاري به ميزان فعاليت اين صنعت در سال هاي قبل نبوده 
اس��ت. از همين رو، به باور فعالان اين صنعت، بالا بودن و 
عدم تثبيت قيمت خريد مواد اوليه، اصلي ترين عامل در 
كاهش ميزان رشد شاخص كل در ارديبهشت سال 1402 
در مقايسه با ماه هاي مشابه در دوره هاي گذشته است و از 
مهم ترين نكات حايز اهميت در نتايج حاصل از اين دوره 
مي توان به خطر ادامه دار شدن كاهش ظرفيت يا تعطيلي 
واحدهاي توليدي و در نتيجه آن، از دست دادن ظرفيت 
اشتغال در حوزه صنعت س��اختمان اشاره كرد، چه آنكه 
مولفه »ميزان استخدام و به كارگيري نيروي انساني« براي 
سومين ماه پياپي با رقم 42.22 ركوردي جديد را به عنوان 
پايين ترين ميزان اين شاخص در دو سال گذشته به ثبت 

رسانده است.
آن گونه كه اتاق تعاون ايران با استناد به مجموع اظهارات 
فعالان ساختماني 90شركت بزرگ فعال در حوزه ساخت و 
ساز اعلام كرده است، شاخص كل ساختمان در ارديبهشت 
ماه سال 1402 با 18 واحد افزايش به رقم 52.22 رسيده كه 
نشان دهنده شروع فعاليت هاي ساختماني پس از تعطيلات 
ابتداي سال به شمار مي رود. البته از آنجا كه اين عدد بالاي 
مرز رونق و ركود )عدد50( اس��ت، مي ت��وان گفت كه در 
ارديبهشت ماه صنعت ساختمان از ركود خارج شده و به 

رونق نسبي اسفند ماه نزديك شده است.
بر اس��اس اين گ��زارش، در اين ماه افزاي��ش قابل توجه 
مولفه هاي »سرعت انجام و تحويل سفارش يا فرايند كار« 
و »مصرف حامل هاي ان��رژي« در نتيجه افزايش مولفه 
هاي»ميزان سفارشات جديد مشتريان« و »ميزان فروش 
كالاها و خدمات«، همچون ماه هاي مش��ابه در دوره هاي 
گذشته بيانگر از سرگيري مجدد فعاليت ها پس از تعطيلات 

ابتدايي سال است.

مولفه »قيمت خريد مولد اوليه يا لوازم مورد نياز« علي رغم 
كاهش ناچيز حاصل از ثبات نسبي نرخ ارز در ارديبهشت 
ماه، همچنان براي ششمين ماه پياپي بالاترين رقم در ميان 

ساير مولفه ها را به خود اختصاص داده است.
كاهش مولفه »مي��زان اس��تخدام و به كارگيري نيروي 
انساني« براي س��ومين ماه پياپي با رقم 42.22 ركوردي 
جديد را به عنوان پايين ترين ميزان اين شاخص در دو سال 

گذشته به ثبت رساند.
مولفه »انتظارات توليد در ماه آينده« با ثبت رقم 53.33 
بيانگر پيش بيني فعالان اقتصادي مبني بر عدم تغيير در 
وضعيت موجود فعاليت هاي ساختماني در خردادماه است.

از نظر فعالان اقتصادي بالا بودن و عدم تثبيت قيمت خريد 
مواد اوليه اصلي ترين عامل در كاهش ميزان رشد شاخص 
كل در ارديبهشت سال 1402 در مقايسه با ماه هاي مشابه 
در دوره هاي گذشته است و از مهم ترين نكات حايز اهميت 
در نتاي��ج حاصل از اي��ن دوره مي توان به خط��ر ادامه دار 
شدن كاهش ظرفيت يا تعطيلي واحدهاي توليدي و در 
نتيجه آن، از دست دادن ظرفيت اشتغال در حوزه صنعت 

ساختمان اشاره كرد. 
به گزارش »تعادل«، در طرح ش��امخ، از پاسخ دهندگان 
خواسته مي ش��ود به 12 پرسش مطرح شده در قالب سه 
معيار وضعيت نسبت به ماه پيش )بهتر شده، بدتر شده يا 
تغييري نكرده است( پاسخ دهند. در صورت انتخاب گزينه 
بيش��تر از ماه قبل: عدد 1، گزينه بدون تغيير: عدد 0.5 و 
گزينه كمتر از ماه قبل: عدد صفر براي آن پرس��ش ثبت 
مي شود. مجموع حاصل ضرب درصد پاسخگويان به هر 
يك از گزينه هاي در عدد همان گزينه، مبين عدد شامخ 
درآن پرسش است. در نهايت، معيار سنجش اين شاخص 
عددي بين صفر و 100 اس��ت كه به ترتيب به معناي آن 
است كه 100 درصد پاسخگويان گزينه »بدتر شده است« 

و »بهتر شده است« را انتخاب كرده اند. عدد 50 نشان دهنده 
عدم تغيير وضعيت نسبت به ماه قبل، بالاي 50 نشانه بهبود 
وضعيت نسبت به ماه قبل و زير 50 به معناي بدتر شدن 

وضعيت نسبت به ماه قبل است.

   سيگنال از بازار معاملاتي
در شرايطي كه آمارهاي رسمي از تحولات بازار مسكن در 
مراكز دولتي حبس شده اند، گزارش هاي ميداني حاكي از 
كاهش قيمت ها در بازار معاملاتي مسكن است. سيگنال نه 
چندان خوشايند از بازار معاملاتي به بازار ساخت وساز! البته 
بايد ديد اين مساله روي شامخ كل ساختمان در خرداد چه 
اثري خواهد گذاشت. با اين حال، به نظر نمي رسد، كاهش 
قيمت مواد اوليه تداوم داش��ته باش��د و منجر به كاهش 
هزينه هاي توليد مسكن ش��ود. چه آنكه توليد مسكن و 
ساختمان فرايندي دستكم 2 ساله دارد و طي اين دو سال، 
آنچه بيش از همه سازندگان را عذاب مي دهد، نوسان هاي 
قيمت در بازه هاي زماني ماهانه، هفتگي و گاه روزانه است.

 آن گونه كه برخي گزارش هاي ميداني نش��ان مي دهد، 
كاهش قيمت ها در بازارهاي ارز و خودرو در اولين گام باعث 
افت قيمت هاي پيشنهادي در مناطق شمالي پايتخت شده 

و انتظار مي رود اين موج به ساير مناطق تهران برسد.
به گزارش ايسنا، اولين مرحله از شوك ريزش قيمت ارز در 
بازار مسكن مناطق شمالي تهران بروز پيدا كرد. بررسي ها 
نشان مي دهد پس از سكته بازار ملك در پايتخت، نرخ هاي 
پيشنهادي در مناطق شمالي تهران بين 10 تا 20 درصد 

كاهش يافته است
 طولاني ش��دن فرآين��د رك��ود ف��روش آپارتمان هاي 
بزرگ متراژ و لاكچري محله هاي شمال تهران باعث شده تا 
شتاب كاهش قيمت اين نوع واحدها بيش از آپارتمان هاي 

كوچك واقع در مناطق جنوبي باشد.

در حال حاضر معاملات مسكن در تمامي مناطق تهران 
دچار ركود شده و واسطه هاي ملكي انتظار دارند در فاز دوم، 
ريزش قيمت ها به مناطق مياني همچون مناطق 5، 4 و 8 
سرايت كند؛ هرچند مقايسه نرخ هاي فروش در آگهي ها 
نسبت به ماه گذشته از كاهش تا 10 درصدي قيمت هاي 
اعلامي در مناطق متوسط حكايت دارد. با توجه به نوسان 
شديد نرخ هاي پيشنهادي در مناطق مياني شهر تهران افت 

مجدد قيمت بسيار محتمل است.
تا ماه گذش��ته قيمت هاي اعلامي در محله هاي شمالي 
پايتخت بعضا از متري 200 ميليون تومان فراتر رفته بود. 
هم اكنون نرخ ها در محدوده 150 تا 1۷0 ميليون تومان 
اس��ت. در بعضي آگهي ها بر اس��اس موقعيت و امكانات، 
نرخ هايي در كانال متري 100 ميلي��ون تومان هم ديده 
مي شود. تمايل براي فروش آپارتمان در مناطق مياني و 

شمالي تهران نيز افزايش يافته است.
از طرف ديگر قيمت هاي پيشنهادي در مناطق غربي تهران 
كه در هفته هاي ابتدايي س��ال جاري در مواردي تا بيش 
از 150 ميلي��ون تومان در هر متر مربع افزايش يافته بود، 
هم اكنون تحت تاثير افت انتظارات تورمي، كاهش يافته 
است. تعيين نرخ هاي بي قاعده در غرب تهران به گونه اي 
بود كه قيمت ها به خصوص در بخش املاك نوساز بعضا با 

محله هاي شمالي پايتخت برابري مي كرد.
مجموعه عواملي شامل برقراري ارتباط با عربستان سعودي، 
تفاهم نامه با روسيه براي س��اخت راه آهن رشت � آستارا، 
سطح خوب مناسبات با چين، سفر پادشاه عمان به ايران، 
وعده آزادسازي پول هاي بلوكه شده كه فقط يك فقره آن 
11 ميليارد دلار طلب از كشور عراق است از بهبود نسبي 

چشم انداز اقتصادي كشور خبر مي دهد.
از طرف ديگر رشد نقدينگي به عنوان عاملي كه به تورم 
دامن مي زند 9 درصد كاهش يافته است. برنامه دولت 
براي اخذ ماليات خانه هاي خالي از 15 شهريور امسال 
و ماليات بر عايدي س��رمايه كه هم اكنون در مجلس 
بررس��ي مي شود هم از عواملي اس��ت كه مي تواند به 
عرضه مسكن و ساماندهي اين بازار كمك كند. كاهش 
قيمت خودرو و سكته بازار بورس پس از رشد ماه هاي 
اخير از سيگنال هاي ديگري است كه پيام ثبات به بازار 

مسكن مخابره كرد.
واس��طه هاي ملكي مي گويند كه نرخ هاي پيشنهادي 
در مناطقي از تهران كه با مازاد عرضه مواجه شده بين 
10 تا 20 درصد كاهش پيدا كرده است. افت قيمت در 
ش��هرهاي اطراف از جمله پرديس تا بيش از 20 درصد 
نيز مي رس��د. در ش��هرهاي پرند و هشتگرد هم طبق 
گفته مشاوران املاك قيمت ها كاهش پيدا كرده است. 
البته بازار با دو معضل كمبود فايل هاي كوچك متراژ و 
عرضه مازاد واحدهاي بزرگ مواجه است كه باعث شده 
ميزان كاهش قيمت در آپارتمان هاي كوچك، كمتر از 

واحدهاي بزرگ باشد.
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پيش بيني كاهش ترافيك 
صبحگاهي در پايتخت 

مديرعامل سازمان حمل و نقل و ترافيك شهر تهران 
اعلام كرد: با تغيير ساعات كاري ادارات پيش بيني 
مي ش��ود 20 ت��ا 23 درص��د كاهش ب��ار ترافيك 

صبحگاهي داشته باشيم.
در پي مصوبه دول��ت درباره آغاز ب��ه كار ادارات از 
ساعت ۶ صبح، ساعت آغاز به كار تمام خطوط مترو 
در 4:30 صبح؛ فعاليت خطوط 9گانه بي .آر.تي به 
صورت شبانه روزي با افزايش ظرفيت سحرگاهي، 
ساير خطوط اتوبوس در 5 صبح خواهد بود و ساعت 

اجراي طرح ترافيك بدون تغيير باقي خواهد ماند.
به گزارش ايرنا، س��يد مجتبي ش��فيعي با اش��اره 
به كاه��ش همزمان تعداد س��فرهاي آموزش��ي 
دانشجويان به دليل نزديك شدن به ايام امتحانات 
گفت: پيش بيني مي ش��ود در ساعت اوج ترافيك 
صبحگاهي حدودا بين 20 تا 23 درصد، كاهش بار 
ترافيك صبحگاهي را نسبت به دوره قبل از اجراي 
طرح تغيير ساعات كاري ادارات و تعطيلي مدارس، 
شاهد باشيم كه اين ميزان درصد كاهش، به ساعات 

ديگري از روز منتقل يا حذف مي شود.
وي با تأكيد بر اينكه نگران��ي در خصوص ازدحام 
ترافيكي در س��اعت اوج صبحگاهي نسبت به ايام 
مشابه قبل كمتر اس��ت افزود: هم اكنون الزامي به 
تش��ديد ممنوعيت ها يا محدوديت هاي ترافيكي 
وجود ندارد، البته نگراني افزايش حجم در ساعات 
پاياني روز به دليل شكل گيري سفرهاي دوم خانه 

مبنا در پيك عصرگاهي وجود دارد.
ش��فيعي با مثب��ت ارزيابي كردن تاثي��ر ترافيكي 
طرح تغيير س��اعات كاري ادارات افزود: كاركنان 
دستگاه هاي دولتي و عمومي كه در گذشته اغلب 
بين ساعت هفت و نيم تا هشت صبح وارد محدوده 
طرح مي ش��دند و حدود ساعت چهار بعد از ظهر از 
محدوده طرح خارج مي ش��دند، ناچار به پرداخت 
هزينه طرح ترافي��ك در س��اعات اوج بودند كه با 
اجراي طرح مذكور، به دليل اينكه ورودشان خارج 
از س��اعات طرح و خروجشان در ساعات غير پيك 
اتفاق مي افتد، شرايط مطلوب تري به لحاظ پرداخت 
هزينه براي ايش��ان به وجود مي آي��د و اين امكان 
برايشان فراهم است كه با هزينه كمتري نسبت به 

گذشته تردد داشته باشند.
وي با تاكيد بر اينكه سياس��ت مديريت شهري بر 
تقويت اس��تفاده از حمل و نقل عمومي براي همه 
شهروندان است، افزود: با اجراي طرح تغيير ساعات 
كاري ادارات، هزينه هاي كاركنان اداري بابت طرح 
ترافيك افزايش نمي يابد چه بسا در اين ايام سه ماهه 

كاهش نيز پيدا خواهد كرد.
مديرعامل سازمان حمل و نقل و ترافيك شهر تهران 
با اشاره به اين مطلب كه در روزهاي ابتدايي اجراي 
طرح تغيير س��اعت كاري ادارات، وضعيت حجم 
ترافيك و پارامترهاي مختلف ترافيكي شهر تهران 
را پايش و كنترل مي كنيم و چنانچه نياز و ضرورتي 
براي تغيير در خصوص ساعات اجراي طرح ترافيك، 
وجود داشته باش��د، قطعا از طريق شوراي حمل و 
نقل و ترافيك شهر تهران تصميمات مقتضي اتخاذ 
خواهد شد، خاطرنش��ان كرد: به نظر مي رسد اين 
تصميم در خصوص توزيع بار ترافيكي نس��بت به 
ساعت هاي اوج، تصميم بهبود دهنده اي خواهد بود 

و شرايط را نسبت به قبل بهتر خواهد كرد.
وي با اشاره به س��اعات فعلي اجراي طرح ترافيك 
كه بي��ن ۶.30 تا 18 اس��ت و نيز با اش��اره به آمار 
جابه جايي هاي انجام شده در طول شبانه روز در شهر 
تهران، گفت: آمار روزانه جابه جايي در شهر تهران 
حدود 19 ميليون اس��ت كه از اي��ن ميزان، حدود 
43 درصد را سفرهاي شغلي و حدود 18 درصد را 

سفرهاي آموزشي به خود اختصاص مي دهد.

باغ های تهران از حالت فريز 
خارج مي شوند

عضو شوراي اسلامي شهر تهران گفت: با تصويب 
و ابلاغ لايح��ه جديد باغات، باغ��ات از حالت فريز 

خارج مي شوند.
به گزارش ايلنا، س��يد محمد آقاميري اظهار كرد: 
آراي ما در شورا مبني بر اينكه سطح اشغال در باغات 
بايد در دو طبقه باش��د، منجر به فريز شدن باغات 
شده است. وي افزود: تقريبا هيچ موردي نداريم كه 
ملكي را باغ اعلام كرده باشيم و مالك براي دريافت 
پروانه اقدام كرده باش��د و اكثريت اف��راد در ديوان 
عدالت اداري ش��كايت كرده ان��د، اما لايحه جديد 

شرايط را در اين بخش تغيير خواهد داد.
گفتني است، براساس لايحه پيشنهادي براي باغات 
تا ۷50 متر، س��طح اش��غال 40 درصد پيش بيني 

شده است.

وزارت شهرسازي: آدرس 
سكونت ٧٣ ميليون ايراني را داريم

سرپرس��ت دفتر اقتصاد مسكن وزارت شهرسازي 
اظهار كرد: اطلاعات كاملا هوشمند به دست آمده  
و اطلاعات دقيق س��كونت و اقدامات ٧٣ ميليون 
نفر ايراني در س��امانه ثبت شده است و اين هشدار 
را مي دهيم كه اگر سرپرست خانوار در اين سامانه 
نسبت به ثبت اطلاعات اقدام نكنند، مشمول جرايم 

مي شوند.
ابوالفضل نوروزي در گفت وگو با ايلنا با بيان اينكه 
٣ هزار ميليارد تومان ماليات از شناسايي خانه هاي 
خالي برآورد شده است، اظهار داشت: از شناسايي 
خانه هاي خالي به دنبال كسب درآمد نيستيم و اين 

ماليات را ماليات تنظيمي مي دانيم.
وي با اش��اره به مراجعه و ثب��ت اطلاعات مردم در 
س��امانه ملي املاك و اسكان گفت: در حال حاضر 
اطلاعات ٧٣ ميليون اشخاص حقيقي و حقوقي را 
در اختيار داريم كه اين افراد در چه موقعيتي مكاني 
اسكان دارند و زندگي مي كنند و اين اطلاعات كاملا 

بي سابقه بوده  است. 
او ادامه داد: اين اطلاعات كاملا هوشمند به دست 
آمده  و اطلاعات دقيق سكونت و اقدامات ٧٣ ميليون 
نفر ايراني در سامانه ثبت شده است و اين هشدار را 
مي دهيم كه اگر سرپرس��ت خانوار در اين سامانه 
نس��بت به ثبت اطلاعات اقدام نكنند، مش��مول 

جرايم مي شوند. 
نوروزي با اشاره به جرايم سرپرست خانوار اطلاعات 
سكونت را ثبت نمي كنند، گفت: طبق قانون تمام 
خانه هاي كش��ور خالي هس��تند مگر اينكه افراد 
اطلاع��ات آن را ثبت و خوداظه��اري كنند. اولين 
جريمه مش��مول افرادي كه اطلاعات خود را ثبت 
نمي كنند اين است كه مشمول ماليات بر خانه هاي 
خالي مي شود، دومين جريمه اين است كه تعرفه 
برق اين واحد بها بالاترين رقم احتساب مي شود و 
سومين جريمه اين است كه نمي تواند از دستگاه هاي 
اجرايي خدمات دريافت كند به طوريكه دستگاه هاي 
اجرايي نبايد به اين افراد خدمات بانكي ارايه دهند 
يا اينكه نمي توانند پاسپورت دريافت كنند يا تاريخ 

آن را تمديد كنند.
وي گفت: اگر فردي براي افتتاح حساب به بانكي 
مراجعه كرده و آدرسي را ثبت كرده و به طور كلي 
به هر دس��تگاه اجرايي مراجعه كرده و آدرس��ي 
را ثبت ك��رده تمام اين اطلاعات را از دس��تگاه ها 
درياف��ت كرده ايم كه ب��ه ٣5٠ ميلي��ون ركورد 
اطلاعات رسيديم و با تقاطع گيري اين اطلاعات 
به آدرس ٧٣ ميليون ش��خص حقيقي و حقوقي 

رسيده ايم.

كاهش 5 درصدي نرخ سود 
تسهيلات نهضت ملي مسكن

نرخ سود تسهيلات بانكي نهضت ملي مسكن از 23 
درصد به 18 درصد كاهش يافت.

اكبر نيكزاد رييس بنياد مس��كن با اعلام اين خبر 
افزود: به دس��تور رييس جمهور در شوراي پول و 
اعتبار، مصوب ش��د ميزان تسهيلات نهضت ملي 
مس��كن در تمام كش��ور به 550 ميليون تومان 

افزايش يابد.
وي افزود: تاكيد رييس جمهور بر اقس��اط پلكاني 
تسهيلات بوده است، به طوري كه قسط اول كمتر 
از 40 درص��د حداقل حقوق كارمندان و كارگران 

باشد.
در حالي رييس بنياد مسكن از كاهش 5 درصدي 
سود وام نهضت ملي مس��كن خبر داده كه مبلغ 
اقساط ماهانه اين وام در سال اول با روش پلكاني 

حدود ۷.3 ميليون تومان است.
به گزارش تس��نيم، دوره بازپرداخت تس��هيلات 
نهضت ملي مسكن بدون احتساب دوره مشاركت 
20 ساله است. در روش بازپرداخت پلكاني اقساط 
متقاضيان پروژه هاي طرح مذك��ور در دوره اول 
)س��ال اول( ماهانه حدود ۷ ميليون و 35۷ هزار 

تومان بايد پرداخت كنند.
اين اقساط در سال پنجم به 8 ميليون و 281 هزار 
تومان و در س��ال دهم به 9 ميلي��ون و ۶00 هزار 
تومان افزايش مي يابد. در سال پانزدهم بازپرداخت 
وام، اقساط ماهانه 11 ميليون و 129 هزار تومان 
خواهد بود. در نهايت در سال بيستم اقساط ماهانه 
وام نهضت ملي مس��كن 12 ميليون و 901 هزار 

تومان است.
بنابراين متقاضيان در يك دوره 20 ساله براي وام 
550 ميلي��ون توماني 2 ميليارد و 3۷2 ميليون و 
455 هزار تومان پرداخت خواهند كرد از اين رقم 
حدود ي��ك ميليارد و 822 ميليون تومان س��ود 

تسهيلات است.
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ركورد بيكاري در صنعت ساختمان شكست

اعطاي يارانه سوخت به هواپيماها منطقي نيست
عضو كميسيون صنايع مجلس شوراي اسلامي به بيان 
توضيحاتي درباره اعطاي يارانه سوخت 1.2 دهم ميليارد 

دلاري به هواپيماها و لزوم حذف اين يارانه پرداخت.
بررس��ي عملكرد دولت س��يزدهم نش��ان مي دهد كه 
هدفمن��دي و هوشمندس��ازي يارانه ه��ا از مهم ترين 
سياس��ت هايي اس��ت كه توس��ط دولتمردان پيگيري 
مي ش��ود. اص��لاح قيمت حامل ه��اي انرژي ع��لاوه بر 
واقعي سازي اقتصاد بنگاه ها و حركت آنها به سمت ارتقا 
و بهينه سازي مصرف سوخت، بس��تري براي بازتوزيع 

عادلانه يارانه انرژي را نيز فراهم مي كند.
اما ملاحظات اجتماعي و درهم تنيدگي معيشت مردم 
با س��وخت يارانه اي عمدتاً دست دولت ها را براي اصلاح 
قيمت سوخت مي بندد، ضمن اينكه تجربه تلخ آبان ماه 
سال 98 نيز ملاحظات و حساسيت هاي اصلاح قيمت در 

اين حوزه را دوچندان كرده است. به طور ميانگين روزانه 
حدود 4 تا 4.5 ميليون ليتر سوخت جت در هواپيماهاي 
مسافري مصرف مي شود كه معادل س��الانه رقم 1.۶5 
ميليارد ليتر اس��ت. در حال حاضر قيمت سوخت جت 
ليتري ۶00 تومان اس��ت درحالي كه طبق آمار بورس 
انرژي، سوخت جت با ميانگين قيمت ليتري 13.400 
توم��ان قيمت گذاري و صادر مي ش��ود. در نتيجه طبق 
محاسبات سالانه رقمي معادل 20 هزار ميليارد تومان، 
يارانه س��وخت جت به 4 درصد از پردرآمدهاي جامعه 
داده مي شود كه از ناوگان هوايي براي سفرهاي كاري و 
تفريحي خود استفاده مي كنند در حالي كه اقشار متوسط 
و ضعيف چندان بهره اي از اين يارانه ندارند. بهزاد رحيمي 
نماينده كردس��تان و عضو كميس��يون صنايع مجلس 
شوراي اسلامي در گفت وگو با مهر، درباره اعطاي سوخت 

يارانه اي ب��ه هواپيماها گفت: اص��لًا منطقي و منصفانه 
نيست كه س��الانه 1.2 دهم ميليارد دلار يارانه سوخت 
پنهان به هواپيماها بدهيم كه عمدتاً هم به مصرف اقشار 
مرفه جامعه مي رسد و اين يارانه به هدف يعني به جيب 
اقشار ضعيف جامعه نمي رود.  وي بيان كرد: اما صنعت 
هواپيمايي كشور به دليل تحريم ها با فرسودگي مواجهه 
است و دولت ناچار به حمايت از اين صنعت است و يكي 
از حمايت ه��اي دولت هم اعطاي س��وخت يارانه اي به 
هواپيماها است. اين نماينده مجلس يازدهم خاطرنشان 
كرد: ح��دود 50 درصد پروازها به كش��ورهاي خارجي 
است و در واقع به اين صورت در حال تخصيص سوخت 

به خارجي ها هستيم و ارز را از كشور خارج مي كنيم.
رحيمي با بيان اينكه اما هم اكنون امكان اينكه جلوي اين 
موضوع را بگيرم وجود ندارد بيان كرد: در فرآيند تصويب 

بودجه 1402 نيز برخي از نمايندگان پيشنهاد دادند كه 
اعطاي س��وخت يارانه اي به هواپيماها متوقف شود ولي 

رأي نياورد و به تصويب نرسيد.
عضو كميس��يون صنايع مجلس گفت: اين حمايت در 
غالب سوخت يارانه اي به صنايع حمايت كمي هم نيست 
ولي دولت در صورت حذف اين يارانه سوخت بايد تن به 
افزايش چند برابري بليط هواپيما بدهد كه باز هم شرايط 
را بدتر مي كند. بايد شرايطي را فراهم كنيم كه هزينه هاي 

سازمان هواپيمايي پايين بيايد.
رحيمي گفت: به عن��وان مثال هزينه نگهداري و هزينه 
تعمي��ر هواپيماها با چندين برابر قيم��ت در حال انجام 
است كه ناش��ي از تحريم ها است. اگر اين شرايط ترميم 
ش��ود مي توان زمينه حذف سوخت يارانه اي هواپيماها 

را به وجود آورد.

مفقودی
برگ سبز خودرو سواری پژو 207 -   مدل  1397  - رنگ سفيد روغنی 

179B0016136  :شماره موتور
NAAR03FE5JJ624117  :شماره شاسی

با شماره پلاک:  ایران 19 – 165  ق  78  
متعلق به آقای  سيد کامبيز حسينی به شماره ملی  3241475662   

مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
برگ سبز خودرو سواری هاچ بک ) هایما  S7 (  مدل  1398  - رنگ سفيد روغنی 

484QT87008531A  :شماره موتور
NAAD391Z6KY727774  :شماره شاسی

با شماره پلاک:  ایران 19 – 281  م  13  
متعلق به آقای  مهدی امجدیان به شماره ملی  3257485808   مفقود و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
برگ سبز خودرو سواری هاچ بک سایپا کوئيک  -   مدل  1399  - رنگ سفيد روغنی 

  M15/8922875:شماره موتور
NAS841100L1051149  : شماره شاسی

با شماره پلاک:  ایران 19 – 895  ن  28  
متعلق به خانم سيما  مهدی پورباشی به شماره ملی  3240858975   مفقود و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مناقصه عمومی يک مرحله ای
اداره کل بهزیستی استان چهار محال و بختياری در نظر دارددر اجرای ماده 
22 قانون مدیریت خدمات کش�وری و آئين نامه اجرایی آن ارایه خدمات 
فعاليت های مشاوره تلفنی و مشاوره حضوری و ورود اطلاعات را در اداره 
کل بهزیستی از طریق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت setadiran.irبر 
مبنای قيمت پایه از طریق مناقصه به صورت الکترونيکی با مشارکت بخش 
غير دولتی انجام دهد. لذا متقاضيان مي توانند جهت مشاهده جزئيات مورد 

مناقصه به سایت مذكور مراجعه نمایند . 
زمان انتشار در سایت:1402/03/18

مهلت دریافت اسناد مناقصه : تا تاریخ 1402/03/20 
آخرین مهلت ارسال پيشنهاد قيمت :03/30/ 1402

زمان بازگشایی : 1402/03/31 
زمان اعلام به برنده : 1402/03/31

روابط عمومی اداره کل بهزیستی استان چهارمحال و بختياری

شناسه آگهي : 1507145

نوبت اول  آگهی تحديد حدود اختصاصی 
حوزه ثبتی شهرستان رامسر

پيرو آگهی قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و 
به اس�تناد تبصره ذیل ماده 13 قانون و ماده 13 آئين نامه اخير الذکر تحدید حدود پلاک 
545 فرعی از 34 اصلی واقع در آخوند بخش 5 ثبت رامس�ر به نام کشور کاظمی  فرزند 
ابوالقاسم  نسبت به ششدانگ یک قطعه زمين مشتمل بر بنای احداثی طبق شماره رای 
140160310009002743 مورخ 1401/02/19 هيأت قانون تعيين تکليف در ساعت 11 صبح 

روز سه شنبه مورخ 1402/04/06 در محل وقوع ملک به عمل خواهد آمد.
لذا از متقاضی و مالکين مجاور و صاحبان حقوق ارتفاقی دعوت می شود در وقت مقرر در 
محل وقوع ملک حضور به هم رس�انند بدیهی است در صورت عدم حضور متقاضی و یا 
نماینده قانونی آنان طبق ماده 15 قانون ثبت ملک مورد تقاضا با حدود اظهار شده از طرف 
مجاورین تحدید خواهد شد. معترضين می توانند به استناد ماده 20 قانون ثبت و مواد 74 
و 86 آئين نامه قانون ثبت ظرف مدت 30 روز از تاریخ تنظيم صورت جلسه تحدید حدود 
اعتراض خود را کتباً به این اداره تسليم و ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسليم اعتراض به 
واحد ثبتی مبادرت به تقدیم دادخواست به مرجع قضائی نمایند در غير اینصورت با ارائه 
گواهی عدم تقدیم دادخواس�ت توس�ط متقاضی و یا نماینده قانونی وی بدون توجه به 

اعتراض واصله عمليات ثبتی با رعایت مقررات ادامه می یابد.      م الف 1507306 
تاریخ انتشار آگهی تحدید حدود 1402/03/16

امير سياه مشته ئی -  رئيس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان رامسر

مفقودی مدرک تحصيلی
بدینوس�يله اعلام می دارد مدرک فارغ التحصيلی اینجانب سميه توسلی کجانی 
فرزند عبدالحس�ين به ش�ماره ملی  1272137619  ص�ادره از اصفهان در مقطع 
کارشناسی پيوسته رشته دبيری شيمی صادره از دانشگاه فرهنگيان واحد پردیس 
شهيد صدوقی کرمانشاه به شماره مدرک 37196 / 12/ 01 مفقود گردیده و از درجه 
اعتبار ساقط می باشد. از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به دانشگاه فرهنگيان 
واحد پردیس شهيد صدوقی کرمانشاه به نشانی : کرمانشاه بلوار شهيد بهشتی جنب 

پارک شاهد  ارسال نمایند.



به دنبال تصويب طرح ماليات بر عايدي سرمايه در 
مجلس ك��ه از ارزهاي ديجيتال نيز در آنها نام برده 
شده است، برخي از كارشناس��ان بخش مربوط به 
اخ��ذ ماليات از معاملات دارايي ه��اي ديجيتال در 
اين طرح را محل ايراد مي دانند. پيش تر نيز شوراي 
نگهبان به دليل نبود تعريف قانوني براي رمزارزها، 
از يكي ديگر از طرح هاي مجلس، تحت عنوان طرح 
بانكداري، ايراد گرفته بود. در عين حال مديرعامل 
انجمن بلاكچين ايران معتقد اس��ت ت��ا زماني كه 
قانوني براي شناس��ايي دارايي ه��اي ديجيتال در 
كش��ور وجود نداش��ته باش��د، طبق مقررات، اخذ 
ماليات بر عايدي س��رمايه از اي��ن بخش محلي از 
اعراب ن��دارد و دبير انجم��ن فين تك هم مي گويد 
كه دريافت ماليات بر عايدي س��رمايه از معاملات 
ارزه��اي ديجيتال كارب��ران، عاملي ب��راي خروج 
عظيم س��رمايه از پلتفرم هاي ايراني به پلتفرم هاي 

خارجي مي شود.
چندي پيش، طرحي با عنوان »ماليات بر سوداگري 
و سفته بازي« با هدف اخذ ماليات بر عايدي سرمايه 
در كشور، در مجلس به تصويب رسيد كه در يكي از 
مواد آن به ارزهاي ديجيتال هم اشاره شده بود. در 
اين طرح كه هنوز به تأييد شوراي نگهبان نرسيده 
و در دست بررسي اين نهاد است، از »انواع رمز پول 
و رمز دارايي« به عنوان يكي از دارايي هايي نام برده 
شده كه قرار است مشمول قانون ماليات بر عايدي 
سرمايه ش��وند. با اينكه مهدي طغياني، سخنگوي 
كميس��يون اقتصادي، پيش تر تأكيد كرده اس��ت 
ك��ه در اين طرح معافيتي ب��راي رمزارزها در بحث 
پرداخت ماليات بر عايدي س��رمايه در نظر گرفته 
نشده است، برخي كارشناسان مي گويند از آنجايي 
كه ارزهاي ديجيتال تعريف قانوني مش��خصي در 
كشور ندارند، اخذ ماليات از اين دارايي ها نيز احتمالًا 
با اي��رادات قانوني مواجه خواهد ش��د. براي نمونه، 
ش��وراي نگهبان و مجمع تشخيص مصلحت نظام 
ه��ر دو پيش تر به همين خاطر ب��ه طرح بانكداري 
مجلس ايراد گرفته و درباره نبود تعريف قانوني براي 
رمزارزها و رمزپول ها به مجلس متذكر شده بودند. 

   مخالفت مجلس با پروژه ريال ديجيتال
همچنين سخنگوي كميس��يون اصل نود مجلس 
چندي پيش گفت��ه بود كه پروژه ري��ال ديجيتال 
وجاه��ت قانوني ندارد. علي خضريان، س��خنگوي 
كميس��يون اصل نود مجلس، معتقد اس��ت بانك 
مركزي اجازه استفاده از ابزارهاي مالي غيرفيزيكي 
را نداش��ته و به همين خاطر پروژه ريال ديجيتال، 
ارز ديجيت��ال ملي اي��ران، وجاه��ت قانوني ندارد. 
خضريان در گفت وگ��و با خبرنگار خبرگزاري خانه 
ملت، در تشريح نشس��ت اين كميسيون با موضوع 
بررسي طرز كار بانك مركزي و وجاهت قانوني اين 
مجموعه در اجراي پروژه ريال ديجيتال گفت: »بر 
اس��اس قانون پولي و بانكي، بان��ك مركزي اجازه 
اس��تفاده از ابزارهاي مالي غي��ر فيزيكي را ندارد و 
تنها مي توانند با در نظر گرفت��ن مصالح اقتصادي 
و پش��توانه لازم اقدام به انتشار شكل فيزيكي انواع 
مس��كوكات و اسكناس كند.« او افزود: »صرف نظر 
از اينك��ه آيا ورود به موضوع ريال ديجيتال از منظر 
اقتصادي و ب��ا در نظر گرفتن تهديدات موجود يك 
نياز براي اقتصاد كشور است يا خير، لازم است براي 

اين امر قانونگذار يعني مجلس شوراي اسلامي در 
چهارچوب ط��رح يا لايحه اعلام نظر كند. در قانون 
پولي و بانك��ي موجود هيچ جا چني��ن اجازه اي به 
بانك مركزي براي ورود به موضوع ريال ديجيتال يا 
انتشار پول غيرفيزيكي به هر نحوي داده نشده است. 
لذا كميس��يون اصل نود براي اين نكته تاکيد نمود 
كه لازم است بانك مركزي ضمن توقف روند موجود 
در زمينه ورود به عرصه ريال ديجيتال مس��تندات 
قانوني در اين زمينه را ارايه كند.« عباس آشتياني، 
مديرعامل انجمن بلاكچين ايران، در همين رابطه 
و در مصاحبه  با ارزديجيتال گفته اس��ت: »تا زماني 
كه قانوني براي شناس��ايي دارايي ه��اي ديجيتال 
در كشور وجود نداشته باش��د، طبق مقررات، اخذ 
ماليات بر عايدي س��رمايه از اي��ن بخش محلي از 
اعراب ندارد.« آش��تياني همچنين درباره پرداخت 
ماليات از سوي كسب وكارهاي فعال در اين حوزه، 
مانند صرافي هاي داخلي، اف��زود: »جداي از بحث 
ماليات بر عايدي سرمايه كه اخيراً در مجلس مطرح 
شده است، كسب وكارهاي اين حوزه از مدت ها قبل 
در بحث ماليات همكاري ك��رده و ماليات عملكرد 

خود را پرداخت كرده اند.«

   دستگاه هاي استخراج رمزارز
 بايد در سامانه جامع تجارت ثبت شوند

در اين ميان صاحبان دستگاه هاي ماينينگ مكلف 
شدند تا آخر خرداد ماه ۱۴۰۲، دستگاه هاي خود را 
در سامانه جامع تجارت ثبت كنند. طبق تصميمي 
كه به تازگي با حضور كارشناس��ان نه��اد نظارتي، 
كارشناس��ان دفتر فناوري اطلاعات وزارت صمت، 
انجمن فناوران زنجيره بلوك و سازمان نظام صنفي 
رايانه اي كش��ور گرفته ش��د، كليه دس��تگاه هاي 
استخراج ارز ديجيتال بايد در سامانه جامع تجارت 
ثبت شده و شناسه كالا و كد رهگيري دريافت كنند. 
مهلت ثبت دستگاه هاي ماينينگ در اين سامانه ۳۰ 
خرداد ماه ۱۴۰۲ تعيين ش��ده است. پس از اتمام 
اين مهل��ت برخوردهاي قضايي با متخلفان صورت 
مي گيرد. اين طرح شامل كساني است كه در زمينه 
خريد و فروش، اس��تفاده از ماينر ي��ا نگهداري در 
انبار، واردات و توليد دستگا ه هاي استخراج رمزارز 
فعاليت مي كنند و تمامي اين افراد بايد با ثبت نام در 
سامانه، كد رهگيري دريافت كنند. همچنين سالم 

يا خراب بودن دستگاه هاي استخراج اهميتي ندارد 
و تمامي دس��تگاه ها بايد ثبت شوند. اين تصميم بر 
اساس تبصره ۴ ماده ۱۸ قانون مبارزه با قاچاق كالا 
و ارز گرفته شده است. در بخش مذكور از اين قانون 
بر غيرقانوني بودن خريد، فروش، حمل و نگهداري 
كالاهاي قاچاق تاكيد ش��ده اس��ت. طبق تصميم 
اخير، دس��تگاه هايي كه قبل از تصويب اين قانون 

تهيه شده اند هم بايد در سامانه ثبت شوند.

   مصوبه اي كه ابهام و اشكال زياد دارد
هادي طحان نظيف، سخنگوي شوراي نگهبان، اخيرا 
اعلام كرد طرح ماليات بر س��وداگري و سفته بازي در 
حال بررسي است و جزييات نظر شورا بعد از اظهارنظر 
نهايي، اعلام خواهد ش��د. او با اين ح��ال تأييد كرده 
اس��ت كه »طبيعتاً مصوبه اي با اي��ن حجم و با توجه 
به اينكه احكام و بندهاي زيادي دارد، ممكن است با 
ابهامات و اشكالاتي روبرو شود.« در مجموع بايد ديد 
آيا اين بار نيز شوراي نگهبان مانند طرح بانكداري، به 
خاطر نبود تعريف قانوني ب��راي ارزهاي ديجيتال به 
مجلس ايراد خواهد گرفت يا خير. عباس آش��تياني، 
مديرعامل انجمن بلاكچين ايران، پيش از اين درباره 
تغييرات فضاي قانون گذاري حوزه ارزهاي ديجيتال 
در س��ال هاي اخير گفته بود: »قانون گذاري ارزهاي 
ديجيتال براي تمام كشورهاي جهان امري پيچيده به 
نظر مي رسد، اما چيزي كه روشن است، چابكي و متغير 
بودن اين حوزه اس��ت و به همين خاطر تنظيم گري 
اين ح��وزه در نظام مجوزدهي س��نتي نمي گنجد.« 
او مي گويد نتيج��ه تلاش هاي بخش خصوصي براي 
برق��راري ارتب��اط ب��ا دس��تگاه هاي حاكميتي طي 
سال هاي گذشته، اين ش��د كه حالا قرار است نوعي 
خودتنظيم گري در اين حوزه اتفاق بيفتد. مديرعامل 
انجمن بلاك چين ايران مشخصاً به سازوكاري اشاره 
كرده بود كه براي اعطاي اينماد به صرافي هاي داخلي 
ارز ديجيتال طراحي ش��ده اس��ت. او معتقد است با 
اين اتفاق، كسب وكارهاي بخش خصوصي در نهايت 
مي توانند نقشي پررنگ تر در تنظيم الزامات مربوط به 

حوزه كاري خود داشته باشند.

   نهادهاي فعلی توانايي 
قانونگذاري حوزه رمزارز را ندارند

همچنين رضا قرباني، رييس كميس��يون فين تك 

س��ازمان نظام صنف��ي رايانه اي ته��ران، در رابطه 
ب��ا صلاحيت نهاده��اي حاكميت��ي مختلف براي 
قانونگ��ذاري فض��اي ارزه��اي ديجيتال كش��ور 
معتقد اس��ت هيچ يك از نهاده��اي موجود توانايي 
قانونگذاري اين حوزه را ندارند و بايد يك نهاد جديد 

ويژه حوزه فناوري هاي مالي شكل بگيرد.
 او مي گوي��د ت��ا پنج يا چهار س��ال پي��ش نگاهي 
ماكسيماليس��تي در اي��ن ح��وزه وجود داش��ت و 
اس��تقبالي از تعامل با حاكميت براي قانون گذاري 
نمي ش��د، اما حال مي توانيم خيل��ي راحت درباره 
قانونگذاري اي��ن فضا صحبت كنيم. قرباني اعطاي 
اينماد به صرافي هاي فع��ال داخلي را امري مثبت 
مي داند، اما مي گويد اگر قرار باشد در اين سازوكار 
جلوي ورود كس��ب وكارهاي جديد گرفته شود، با 
چالش هايي مواجه خواهيم شد كه در ساير بخش ها 
مشابه آن ديده شده و ممكن است نوزايي در اين فضا 
از بين ب��رود. در عين حال محمد مهدي فاطميان، 
رييس انجمن فين تك ايران، اين موضوع را مطرح 
كرد كه حاكميت تا سال ۱۴۰۰ به نوعي رويكردي 
براي بستن كامل حوزه ارزهاي ديجيتال داشت، اما 
از يك بازه زماني به بعد فضا به سمت تعامل رفت. به 
گفته فاطميان، در دوران اوج بازار، روزانه تا ۱۵هزار 
ميليارد تومان پول در اين حوزه جابه جا مي ش��د و 
همين امر طبيعتاً براي حاكميت ترسناك بود؛ چون 
اين جريان مالي خارج از رصد حاكميت است و اگر 
تأمين مالي غيرقانوني در آن اتفاق بيفتد حاكميت 

نظارتي روي آن ندارد.
 او مي گوي��د مي��ل كس��ب وكارها ب��راي تعامل با 
قانونگ��ذار نيز به اين خاطر اس��ت ك��ه متوجه اين 
دغدغه ه��اي حاكميت ش��ده اند. ريي��س انجمن 
فين تك ايران با نظ��ر قرباني درباره عدم صلاحيت 
نهادهاي موجود براي قانون گذاري فضاي ارزهاي 
ديجيت��ال كش��ور مواف��ق اس��ت و مي گوي��د اگر 
كس��ب وكارهاي فعال در اين فض��ا ضوابط مربوط 
به جرايم مالي را رعايت كنند و با نهادهاي امنيتي 
براي مقابله با جرايم هماهنگ باش��ند، بعيد است 
كه مساله ديگري وجود داشته باشد و حتي نيازي 
به نوشتن سند يا ساختن يك نهاد قانونگذار جديد 

باشد.

   خروج سرمايه از پلتفرم هاي ايراني 
به خارجي

مصطفي اميري، دبير انجمن فين تك، در پاسخ به 
اين سوال كه اخذ ماليات از فضاي ارزهاي ديجيتال 
مي تواند به معني رس��ميت بخشيدن به اين حوزه 
باش��د يا خير، اين طور توضيح داد كه بس��ياري از 
ش��ركت هاي فعال در اي��ن بخش حدود ۵ س��ال 
س��ابقه مالياتي دارند و وقت��ي مجموعه اي ماليات 
پرداخت مي كند، يعني متخلف نيستند. پس يعني 
حاكميتي به نحوي فعاليت كس��ب وكارها در اين 
حوزه را پذيرفته بوده، اما در دادن امتياز شانه خالي 
كرده است. فاطميان نيز دريافت ماليات بر عايدي 
س��رمايه از معاملات ارزهاي ديجيت��ال كاربران را 
عاملي ب��راي خروج عظيم س��رمايه از پلتفرم هاي 
ايراني به پلتفرم هاي خارجي دانست. او معتقد است 
تشكل ها بايد در رابطه با مس��اله ماليات بر عايدي 
سرمايه با قانونگذار تعامل كنند تا ريسك هاي اين 

اقدام براي حاكميت مشخص شود.

دنیای فناوریادامه از صفحه اول دانش و فن6   Tue. Jun 6. 2023    2506   سهشنبه 16 خرداد 1402     17 ذی القعده 1444    سال نهم      شماره

مصوبه شوراي اقتصاد در 
راستاي افزايش مصرف بنزين!

 ۴.۵ ميليون تن آلاينده ها كاهش مي يابد .
ب��ا توجه به  اي��ن ميزان آث��ار مثبت ط��رح مزبور، 
و ش��كواييه هاي مس��تمر مس��وولان در رابطه  با 
هزينه هاي س��نگين مصرف ب��الاي بنزين، انتظار 
منطقي مي رفت كه تمركز دولت براي اجراي ضربتي 
اين طرح باشد و حتي با جابه جايي منابع و اعتبارات 

از ساير امور فرعي، به اجراي طرح شتاب بخشد.
ولي در كمال تعجب، روند معكوسي در دولت دنبال 

مي گردد. 
ش��وراي اقتصاد در جلس��ه ۱۴۰۱/۱۱/۲۳ مصوبه 
جلسه ۱۴۰۰/۳/۲9 به شرح فوق خود را اصلاح كرد.

۲ بند از مصوبه قبلي را اصلاح كرد
۱- تعداد خودروهاي تبديل بنزين سوز به CNG از 

۱۲۰6۰۰۰ دستگاه به 9۲69۱۰ دستگاه
۲-  تع��داد جايگاه ه��اي CNG از 7۰۰ به ۴۰۰ 

جايگاه كاهش يافت.
نكته جالب توجه پيشنهاد خرداد ۱۴۰۱ وزارت نفت 
به شوراي اقتصاد براي افزايش خودروهاي مشمول 

طرح به ۱.۳۵.۰۰۰ بود.
سوال: 

وقتي هم وزارت نف��ت دولت قبل و هم وزارت نفت 
دول��ت فعلي بر ض��رورت اجراي اي��ن طرح تاكيد 
داشته اند، با چه استدلالي تعداد خودروهاي مشمول 

طرح ۳۰۰ هزار دستگاه كاهش يافته است.
و قطعا در مرحله تخصيص اعتبار طبق روال مرسوم 
سازمان برنامه، با كاهش اعتبار عملا تعداد تبديل 
خودروها رل بسيار كمتر از رقم مصوب خواهد كرد.

بي توجهي خودروسازان به تعهد توليد خودرو هاي 
دوگانه س��وز و كم توجهي ش��وراي اقتصاد به اين 

موضوع، نتيجه اي نخواهد داشت، جز 
-  افزايش مصرف بنزين

- افزايش آلاينده ها 
در اين شرايط نمي بايست مردم را مجددا ملامت كرد 
و انتظار كاهش مصرف بنزين توسط مردم  داشت. 
زيرا كشور با معضل »اتلاف انرژي و سوخت« مواجه 

است و نه مصرف زياد !
پي نوشت: 

مسائل و معضلات اقتصادي مي بايست در اولويت 
تصميم گيري مس��وولان باشد و ش��وراي اقتصاد 
علي القاعده نقش محوري در اين رابطه مي بايست 

داشته باشد.
ولي در كمال تعجب اين شورا يكي از »غيرفعالترين«، 
نهاده��اي تصميم گي��ري دولت اس��ت، به طوري 
كه بندرت جلس��ه آن برگزار و چندين ماه يك بار 
مصوبه اي ص��ادر مي كند كه جهت گي��ري آن در 
آخرين مصوبه اسفند ۱۴۰۱ به شرح فوق مشخص 

است.
به نظر مي رسد در كنار حل مشكلات متعدد كشور، 
يك »ساماندهي اساسي در اداره دولت« و كاركرد 

اجزاء آن لازم باشد!

 احتمال احياي برجام پس 
از گزارش مثبت آژانس

 خارج بي اثر ش��ود و هم زمينه براي احياي برجام 
فراهم ش��ود. اما اين به اين معنا نيست كه احياي 
برجام تا زمان انتخاب رييس جمهور بعدي امريكا 
ممكن نيست. مس��اله اصلي انعطاف در مطالبات 
اس��ت، امريكا بارها اع��لام كرده كه آماده اس��ت 
تحريم هاي ذيل برجام را لغو كند، اما ايران در برخي 
برهه ها خواستار حل همه دامنه هاي تحريمي بود. 
اين مطالبه در شرايط فعلي امكان تحقق ندارد. يك 
سال بيشتر به عمر دولت بايدن باقي نمانده و ايران 
بايد به گونه اي برنامه ريزي كند كه بتواند منافع خود 
را از اين برهه هاي زماني تامين كند. دوران حساسي 
در حال گذار است و ايران بايد مراقب باشد گرفتار 
شخصيتي مانند ترامپ نشود. عبور از اين تنگه زماني 
حساس، تدبير زيادي نياز دارد؛ ايران با امضاي توافق 
موقت از يك طرف دارايي هاي مس��دودي خود از 
كره جنوبي، ع��راق و... را زنده مي كند و هم فضاي 
مناس��ب تري را با غرب براي احي��اي كامل برجام 

ايجاد مي كند. 
موضوع مذاكره دوجانبه ايران و امريكا هم اين روزها 
بازتاب هاي زيادي پيدا كرده اس��ت. كارشناسان 
هم��واره تاكيد مي كنند، بدون مذاكره مس��تقيم 
با امريكا اس��تيفاي حداكثر منافع دو طرف وجود 
ندارد. اي��ن نوع پيغ��ام دادن هاي غيرمس��تقيم، 
فايده اي براي ايران نخواهد داشت. از طريق مذاكره 
مس��تقيم مي توان معادلات با امريكا را حل كرد و 
زمينه را ب��راي احياي برجم فراهم كرد. ايران براي 
بهبود شاخص هاي اقتصادي به برجام و پايان يافتن 
تحريم ه��ا نياز دارد و تحريم ها ه��م در گروي حل 

معادلات با امريكاست.

مالزي به روي شركت هاي 
چيني باز مي ماند

وزير ارتباطات مالزي اعلام كرد: مالزي يك بازار 
آزاد خواهد ماند و به اپراتورهاي تلفن همراه اجازه 
مي دهد خودش��ان تصميم بگيرند در راه اندازي 
دومين شبكه نسل پنجم، با سازندگان تجهيزات 
چيني از جمله شركت هواوي همكاري خواهند 
كرد يا خي��ر. به گزارش ايس��نا، فهم��ي فاضل، 
وزير ارتباطات و ديجيت��ال مالزي در مصاحبه با 
بلومبرگ نيوز گف��ت: دولت وارد هيچگونه تعهد 
قراردادي با هي��چ كدام از اي��ن فراهم كنندگان 
تجهيزات ش��بكه نشده اس��ت. اين يك تصميم 
تجاري اس��ت و كس��اني كه بايد متقاعد شوند، 
شركتهاي مخابراتي و اپراتورهاي شبكه موبايل 
هستند. با اين حال، دولت مالزي نگراني هايي كه 
از سوي بعضي از كش��ورهاي غربي در خصوص 
احتمال مش��اركت هواوي در اين ش��بكه مطرح 
شده است را بررسي مي كند. امريكا و انگليس در 
ميان كشورهايي هستند كه تجهيزات مخابراتي 
س��اخت هواوي را ب��ا اين ادعا كه ريس��كي براي 
امنيت ملي هستند و احتمال ارتباط اين شركت 
با دولت چي��ن، ممنوع كرده اند ام��ا هواوي اين 
ادعاها را بي پايه و اساس خوانده است. مالزي پس 
از ماه ها بررس��ي رسمي ش��بكه فعلي كه توسط 
شركت ديجيتال ناس��يونال اداره مي شود، قصد 
دارد تا ژانويه ش��بكه دوم ۵G را راه اندازي كند. 
طبق گزارش روزنامه فايننشال تايمز، اين برنامه 
باعث لابي شركت هواوي براي دريافت قراردادها 
شده و باعث شده امريكا و اتحاديه اروپا به مالزي 
درباره ريس��ك هاي امنيتي هشدار دهند. دولت 
انور ابراهيم، نخس��ت وزير مال��زي، مكررا اعلام 
كرده اس��ت قراردادها براي ساخت شبكه دوم از 
طريق يك فرآيند مناقصه آزاد اعطا خواهد ش��د. 
فهمي همچنين اظهار كرد: وزارتخانه اش در حال 
بررس��ي تحكيم قوانين فعلي درباره اپراتورهاي 
ش��بكه موبايل و كيفيت خدماتي اس��ت كه آنها 
ارايه مي كنند. اين پيش��نهادها ممكن اس��ت تا 
اواسط سال ۲۰۲۴ به پارلمان ارايه شود. بر اساس 
گ��زارش بلومبرگ، وزير ارتباط��ات مالزي اظهار 
كرد: اصلاحات پيشنهاد شده ممكن است شامل 
رسيدگي به ضعف در تضمين پايبندي رگولاتوري 
پلتفرم هاي ش��بكه اجتماعي به ويژه در خصوص 

نفرت پراكني و محتواي تحريك آميز، باشد.

انباشت تراشه در كره جنوبي 
ركورد زد

موجودي نيمه رساناي كره جنوبي بيشترين افزايش 
را در هفت س��ال گذشته داش��ته كه نشان دهنده 
تداوم تقاضاي ضعيف براي تراشه ها با وجود رونق 
جهاني توسعه هوش مصنوعي اس��ت. به گزارش 
ايس��نا، طبق داده ه��اي مركز آمار ك��ره جنوبي، 
موجودي نيمه رس��اناها در آوريل نس��بت به سال 
گذشته، ۸۳ درصد افزايش پيدا كرد كه بزرگ ترين 
افزاي��ش از آوري��ل س��ال ۲۰۱6 بود و ش��اخص 
رصدكننده موجودي، ب��ه ركوردي بالايي جهش 
پيدا ك��رد. در همين حال، ارس��ال از كارخانه هاي 
توليد تراشه نس��بت به مدت مشابه سال گذشته، 
۳۳ درصد كاهش يافت و توليد ۲۰ درصد افت كرد. 
توليدكنندگان تلفن هاي هوش��مند و رايانه هاي 
شخصي در بحبوحه كاهش تقاضاي جهاني براي 
محصولات فناوري، با اشباع موجودي روبرو شده اند. 
فروش لپ تاپ هاي مك ش��ركت اپل در سه ماهه 
اول، ۴۰ درصد كاهش يافت كه و به كاهش شديد 
فروش در بازار رايانه هاي شخصي دامن زد. مديران 
شركت هاي لنوو، س��وني و كوالكام كه بزرگ ترين 
تامين كننده پردازنده هاي تلفن هاي هوشمند در 
جهان است، اخيرا گفته اند كه انتظار دارند موجودي 
انبارها در سه ماهه دوم بالا بماند و بازارها در اواخر 
سال ميلادي جاري به وضعيت عادي برگردند. اما 
بهبود فروش تلفن هاي هوشمند ممكن است مدت 
بيشتري طول بكش��د. فعاليت صنعت تراشه  كره 
جنوبي، معيار مهمي براي سنجش تقاضاي جهاني 
براي لوازم الكترونيكي است، زيرا اين كشور، خانه 
شركت هاي سامس��ونگ الكترونيكس و اس كي 
هانيكس است كه در زمره بزرگ ترين شركت هاي 
نيمه رس��اناي جهان ق��رار دارند. عم��ده صادرات 
نيمه رس��اناي كره جنوب��ي، تراش��ه هاي حافظه 
اس��ت كه در ساخت هر نوع محصولي از تلفن هاي 
هوشمند، لپ تاپ ها و دوربين هاي ديجيتال گرفته 
تا خودروهاي متصل و ديتاسنترهاي بزرگ استفاده 
مي شوند. چين بزرگ ترين بازار اين تراشه ها است. بر 
اساس گزارش بلومبرگ، صنعت تراشه بخش مهمي 
از اقتصاد كره جنوبي بوده و در حدود ۱۳ درصد از 
كل صادرات اين كشور در آوريل سهم داشته است.
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يك بام و دو هواي ماليات از رمزارزها

چند خانوار تحت پوشش فيبر نوري قرار گرفته اند؟
طبق گفت��ه وزير ارتباط��ات و فن��اوري اطلاعات، 
تاكنون سه ميليون و ۲۰۰ هزار خانوار تحت پوشش 
فيبرنوري قرار گرفته اند. به گزارش ايس��نا، درحال 
حاضر فيبر نوري بخش مهمي از تجهيزات ارتباطي 
زيرساختي در جهان را تشكيل داده است، پروژه اي 
كه تحقق آن با آغاز به كار دولت س��يزدهم درصدر 
برنامه ه��اي وزارت ارتباط��ات قرار گرفت.  ش��بكه 
زيرس��اخت كش��ور با س��رمايه گذاري دولت، بيش 
از 7۰ ه��زار كيلومتر فيبر را براي اتصال ش��هرهاي 
مختلف كش��ور به يكديگر فراهم كرده، اما در داخل 
شهرها هنوز شبكه دسترسي يا آخرين لايه اتصال به 
ساختمان هاي مسكوني و تجاري كشور با تجهيزات 
قديمي هم وجود دارد كه به ش��بكه مس��ي مشهور 
است؛ اين ش��بكه به رغم گس��تردگي زياد، توانايي 
كمي براي سازگاري با فناوري هاي جديد و استفاده از 

خدمات پهن باند دارد. اين در حالي است كه بر اساس 
مصوبه ش��وراي عالي فضاي مجازي تا سال ۱۴۰۴ 
بايد ۸۰ درصد خانوارها و ۱۰۰ درصد كسب وكارها 
با متوسط سرعت ۲۵ مگابيت  برثانيه به پهن باند ثابت 
دسترسي داشته باشند و دسترسي ۲۰ ميليون خانوار 
و پنج ميليون كس��ب وكار تا سال ۱۴۰۴ به اينترنت 
پهن باند ثابت بايد بر بس��تر فيبر نوري شكل گيرد. 
سال ۱۴۰۱ اقدامات بسياري توسط وزارت ارتباطات 
جهت پيشررفت اين پروژه انجام شد؛ به گونه اي كه 
برخي اس��تان ها مانند قم تحت پوش��ش كامل اين 
فن��اوري قرار گرفتند.  به دلي��ل اهميت اين پروژه و 
تأكيد مس��وولان بر آن آيين نامه بند »س« تبصره 
7 قانون بودجه تصويب شد كه با اين مصوبه حساب 
توسعه شبكه فيبرنوري با سرماي اوليه هزار ميليارد 
تومان ايجاد مي ش��ود كه با اجراي اين پروژه مسير 

ايجاد ۱۰ ميليون پوشش تا آخر سال هموار خواهد 
ش��د. در همين رابطه چندي پيش عمليات اجرايي 
اتصال مدارس به طرح فيبرنوري با حضور مسوولان 
وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات و آموزش پرورش 
در يك مدرس��ه واقع در شهر پرديس آغاز شد و قرار 
است ۱۰ تا ۱۵ درصد مدارس در سال جاري قبل از 
شهريورماه به فيبر نوري متصل شوند و تا پايان سال 
۳۵ درصد مدارس ديگر به اين فناوري وصل ش��وند 
و طبق اعلام تا آخر اين دولت تلاش مي ش��ود همه 

مدارس از طريق فيبرنوري به شبكه متصل شوند.
 حال به تازگي، عيس��ي زارع پ��ور، وزير ارتباطات و 
فناوري اطلاعات  درباره اين پروژه گفته كه تاكنون 
س��ه ميليون و ۲۰۰ هزار خانوار تحت پوشش فيبر 
نوري ق��رار گرفتند و در نظ��ر دارند تا پايان س��ال 
هشت الي ۱۰ ميليون نفر تحت پوشش قرار بگيرند. 

نكته مهم��ي كه وجود دارد اين اس��ت اينترنتي كه 
مشتركان با اين فناوري دريافت مي كنند، سرعتي 
نزديك به 9۰۰ مگابيت برثاني��ه دارد و اين يعني تا 
۸۰ برابر سرعتي بالاتر از اينترنت فعلي كه مردم در 
اختيار دارند. بنابراين اين پروژه سرويس پايدارتر و 
با كيفيت تري را در اختيار مردم قرار مي دهد و حتي 
جالب است بدانيد كه مصرف انرژي فناوري مبتني 
بر فيبر نوري بسيار كمتر از فناوري هاي همراه است. 
و در پايان ش��ايان ذكر است كاربران بدانند اينترنت 
ماهواره اي نمي تواند سرعت و كيفيت ارتباط مبتني بر 
فيبرنوري را فراهم كند، براي همين همه كشورهاي 
پيشرفته با شتاب در حال اتصال ساختمان هايشان 
با فيبرنوري هس��تند و با نگاه به اين پروژه در اروپا، 
مي توان فهميد همه بسيج شده اند تا سال ۲۰۲۵ به 

پوشش حداكثري برسند.

1-نام دستگاه مناقصه گزار : شرکت مخابرات ايران-مديريت منطقه مازندران 
2-نشانی دستگاه مناقصه گزار : مازندران –بابل-خیابان مدرس-مديريت منطقه مازندران تلفن 011-32362241

3-موضوع مناقصه : خريد سیم دوبل مهاردار 06    و سیم اصلی 1.5
4-مبلغ سپرده شرکت در مناقصه :    3/265/500/000  ريال

5-دستگاه نظارت : معاونت شبکه 
6-نوع تضمین : ضمانتنامه معتبر بانکی در وجه شرکت مخابرات ايران- مديريت منطقه مازندران  و قابل تمديد و يا وجه نقد واريز به حساب جام به شماره 1672372372 و به شماره شناسه پرداخت  30000805121149  و يا چک تضمین شده بانکی

7-مهلت دريافت و تحويل اسناد: از تاريخ 1402/03/16 لغايت 1402/03/29
8-تاريخ بازگشايی اسناد :  ساعت 13/30 روز سه شنبه مورخ 1402/03/30 

9-مکان بازگشايی پاکات : مديريت منطقه مازندران
. www.mn.tci.ir  10- دريافت اسناد : سايت مخابرات ايران - منطقه مازندران به نشانی

11-نشانی تحويل پاکات : بابل – خیابان مدرس –دبیرخانه مديريت منطقه مازندران
12-ساير جزئیات و شرايط در اسناد مناقصه درج شده است .

13-کلیه هزينه های مربوط به آگهی ها و کارشناسي بر عهده برنده/برندگان مناقصه مي باشد.
14-شرکت کنندگان در مناقصه بايست داراي شماره اقتصادي و کدپستي باشند.

15- به پیشنهادهای فاقد امضاء ، مخدوش ، مشروط و پیشنهادهائی که بعد از انقضاء مدت مقرر در فراخوان واصل شود، مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد .
16- مناقصه گزار در رد يا قبول يک يا کلیه پیشنهادات مختار مي باشد.

17-ارتباط موضوع فعالیت شرکت با موضوع مناقصه از سوی شرکت کنندگان الزامی است .
18-رعايت قانون استفاده حداکثر تولیدات داخل برای شرکت کنندگان الزامی می باشد.

19-مدت اعتبار پیشنهادها بايد سه ماه شمسی باشد.
20-هر شخص حقوقی شرکت کننده در مناقصه نمی تواند عضو بیش از يک مشارکت باشد اما می تواند بعنوان پیمانکار دست دوم در بیش از يک پیشنهاد معرفی شود در مشارکتها هرگونه تغییر در مشارکت منوط به تائید کتبی مناقصه گزار 

بیش از تاريخ تسلیم پیشنهاد است.
تلفن تماس : 011-32362241
دورنويس : 011-32331221      

آگهي مناقصه يک مرحله اي شماره 1402/6 –م/ب 
نوبت اول

 شركت مخابرات ايران
 مديريت منطقه مازندران )سهامی عام(

شركت مخابرات ايران- مديريت منطقه مازندران )سهامی عام(

 آگهي دعوت به مجمع ساليانه 
صندوق سرمايه گذاري مشترك نقش جهان

ثبت شده به شماره 30534 و شناسه ملي 10320832729
به اطلاع كلیه سهامداران ممتاز مي رساند مجمع سالیانه صندوق سرمايه گذاري 
مشترك نقش جهان، در روز ش�نبه مورخ 1402/3/27 راس ساعت 15:30 به 
نشاني بلوار نلسون ماندلا، خیابان پديدار، پلاك 54، طبقه اول با دستور جلسه 

به شرح زير برگزار مي گردد:
1- استماع گزارش مدير در خصوص وضعیت و عملكرد صندوق براي سال مالي 

منتهي به 1401/12/29؛
2- استماع گزارش حس�ابرس در خصوص صورت هاي مالي حسابرسي شده 

سال مالي منتهي به 1401/12/29،
3- تصمیم گیري در خصوص تصويب صورت هاي مالي سال مالي 1401/12/29؛

4- تعیین حسابرس صندوق برای سال مالي منتهي به 1401/12/29؛
5- تعیین روزنامه كثیرالانتشار جهت درج آگهي هاي صندوق براي سال مالي 

منتهي به 1401/12/29؛
6- سايرموارد در اختیار مجمع.

 https://jahanfund.com براي كسب اطلاعات بیشتر به سايت 
مراجعه فرمايید.

فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله اي
 شركت ش�هرك هاي صنعتي استان س�منان در نظر دارد مناقصه عمومي 
دو مرحل�ه اي اجراي مرحل�ه دوم مدول 2 تصفیه خانه فاضلاب ش�هرك 
صنعتي سمنان را از طريق سامانه تداركات الكترونیكي دولت برگزار نمايد. 
 كلیه مراحل برگزاري مناقصه از دريافت اس�ناد مناقصه تا ارائه پیش�نهاد 
مناقصه گ�ران و بازگش�ايي پاكت ه�ا از طري�ق درگاه س�امانه تداركات 
الكترونیكي دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد. 
مهلت زماني دريافت اس�ناد مناقصه از س�ايت: از تاريخ 1402/03/08 تا 

ساعت 14:30 تاريخ 1402/03/18 
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار: آدرس: سمنان، میدان استاندارد، 

بلوار جوان، كد پستي  35159-83611و تلفن 33370723 )023(

شناسه آگهي : 1505664

شركت شهرك هاي صنعتي استان سمنان )سهامي خاص( 

شركت شهرك هاي صنعتي 
استان سمنان )سهامي خاص( 



تعادل |
روند صعودي قيمت خودرو تا اواسط ارديبهشت ماه 
ادامه داشت؛ همين مساله سياست گذار خودرويي را 
به فكر انداخت ت��ا با اجراي مرحله دوم فروش خودرو 
در س��امانه يكپارچه و جلوگي��ري از درج قيمت در 
پلتفرم هاي انتشار دهنده آگهي به نوعي مانع افزايش 
قيمت بازار خودرو ش��ود. با اين اقدامات مدتي است 
قيمت انواع خودروها در بازار در سراشيبي قرار دارد. 
به طوري كه بررسي قيمت برخي خودروهاي داخلي 
در بازار نشان مي دهد، طي دو ماه گذشته بين ۱۰۰ تا 
۳۰۰ ميليون تومان افت قيمت داشته اند. كارشناسان 
مي گويند: »بلاتكليفي قيمت محصولات مونتاژي، 
قوت گرفتن ورود كاركرده ها و همچنين دور دوم فروش 
خودرو در سامانه يكپارچه« از جمله دلايل افت قيمت 

همراه با ركود معاملات به شمار مي آيند. 

   چرا قيمت خودرو كاهشي شد؟ 
سال گذشته قيمت خودرو با تنش هاي بسياري همراه 
بود و كمتر خريداري مي توانس��ت از كارخانه يا بازار 
خودروي مورد نياز خود را خريداري كند. از يك طرف 
خودروساز بر طبل افزايش قيمت ها مي كوبيد و ازطرف 
ديگر وزارت صم��ت از برنامه هاي خود براي مديريت 

قيمت ها در بازار صحبت مي كرد.
بلاتكليف��ي بازار در نهايت باعث ش��د تا طرح فروش 
خودرو توسط س��امانه يكپارچه در اسفند ماه ۱4۰۱ 
اجرايي شود و به نوعي بخشي از تقاضاي بازار به سمت 
خريد خودرو از اين سامانه رفت اما با آغاز سال ۱4۰2 
پيش بيني كاهش قيمت ها در بازار محقق نشد و حتي 
با اع��لام قيمت هاي جديد ان��واع خودروهاي داخلي 
توسط دولت جرقه جديدتري براي رشد قيمت ها در 

بازار خودرو زده شد. 
بر همين اس��اس طي فروردين م��اه »دناپلاس« در 
بازار 795 ميليون تومان قيمت گذاري ش��د و رشدي 
۱۰ ميليوني را تجربه كرد و »دنا پلاس توربو اتومات« 
هم با رش��د 6۳ ميليوني در بازار ي��ك ميليارد و 2۰ 
ميليون تومان قيمت خ��ورد و در بازار وارد باش��گاه 
يك ميلياردي ها ش��د. علاوه بر اي��ن »2۰7 پاناراما 
اتومات« هم در بازار يك ميليارد و ۱65 ميليون تومان 

قيمت گذاري شد.
بازار خودرو كه در ماه هاي اخير رش��د هاي عجيب و 
غريبي تجربه كرده بود، طي ماه گذش��ته، به صورت 
يكنواخت كاهشي شد. اين روند به قدري جدي است 
كه در برخي از محصولات، شاهد رسيدن قيمت بازار 
به قيمت كارخانه بوده و ب��ه نوعي آن حباب قيمتي 
بازار خودرو تركيد.  البته تا اواس��ط ارديبهش��ت ماه 
روند صع��ودي قيمت خودرو ادامه داش��ت و همين 
مساله سياس��ت گذار خودرويي را به فكر انداخت تا با 
اجراي مرحله دوم فروش خودرو در سامانه يكپارچه و 
جلوگيري از درج قيمت در پلتفرم هاي انتشار دهنده 

آگهي به نوعي مانع افزايش قيمت بازار خودرو شود.
با اين اقدامات مدتي است قيمت انواع خودروها در بازار 
در سراشيبي قرار دارد اما بايد اين نكته را مدنظر قرار داد 
كه بلاتكليفي قيمت محصولات مونتاژي، قوت گرفتن 
ورود كاركرده ها و همچنين دور دوم فروش خودرو در 
س��امانه يكپارچه از جمله دلايل افت قيمت همراه با 

ركود معاملات به شمار مي آيند.
كارشناس��ان معتقدند اج��راي مرحل��ه دوم فروش 
يكپارچه خ��ودرو يك��ي از دلايل اف��ت قيمت ها در 
بازار خودرو اس��ت. در واقع با توجه به اختلاف قيمت 
خودرو ه��ا از بازار تا كارخانه، اف��راد ترجيح مي دهند 
خودروي موردني��از خود را از طريق س��امانه فروش 
يكپارچه خودرو خريداري كنند. البته ممكن اس��ت 
تحويل خ��ودرو، مدت زمان زيادي طول بكش��د اما 
اختلاف قيمت بين كارخانه و بازار به ميزاني است كه 

صرف مدت زمان بيشتر براي دريافت خودرو، باز هم 
براي مشتريان صرفه اقتصادي دارد.

موضوع ديگري كه بيشترين تاثير را در كاهش قيمت 
خودروهاي مونتاژي و حتي داخلي داش��ته اس��ت؛ 
قيمت گذاري اين محصولات توس��ط شوراي رقابت 
است كه بهاي اين خودروها را حتي نسبت به قيمت 
قبلي نمايندگي  ها با كاهش قابل توجهي همراه كرده 
و اختلاف قيمت بين كارخانه و بازار را براي اين دست 
از خودروها بيش از پيش افزايش داده است.بنابراين 
مشتريان ترجيح مي دهند براي خريد اين خودروها 
تا تعيين تكليف نهايي اختلافات ميان خودروسازان 

خصوصي و شوراي رقابت صبر كنند.
علاوه بر اين دليل ديگر كاهش قيمت خودرو و ركود 
در بازار خودرو را بايد ورود خودروهاي وارداتي دانست 
چراكه پ��س از كش و قوس هاي فراوان گويا به مرحله 

عملياتي نزديك شده و حتي قيمت پايه چانگان نيز 
تعيين شده است. بنابراين متقاضيان ترجيح مي دهند 
تا ورود خودروهاي خارجي و تاثير آن بر بازار از خريد 

خودرو خودداري كنند.

   مقايسه قيمت 15 مدل خودرو در دوماه 
در اين گزارش به نوس��انات قيمتي ۱5 خودروي داخلي 
پرتقاضاي بازار طي 2 ماه گذشته پرداخته شده كه در طول 
اين مدت قيمت ها روند صعودي و نزولي قابل توجهي را 
تجربه كرده است. بررسي روند قيمتي اين خودروها نشان 
مي دهد طي اين دو ماه قيمت بخش زيادي از اين خودروها 

از ۱۰۰ تا ۳۰۰ ميليون تومان كاهش داشته است.
قيمت خودروي شاهين فروردين ماه 7۳۰ ميليون تومان 
ب��وده كه در خردادماه با كاه��ش ۱۳۰ ميليون توماني، 
6۰۰ميليون تومان معامله مي ش��ود. كوييك آر نيز با 
كاهش 67 ميليوني، در خردادماه ۳5۳ ميليون تومان 
معامله مي ش��ود. اين خودرو در فروردين 42۰ ميليون 
تومان قيمت داشته است. كوييك معمولي نيز از 4۱5 
ميليون با افت قيمت، ۳49 ميليون تومان خريد و فروش 
مي شود. سمند س��ورن پلاس كه در فروردين ماه 7۳2 
ميليون تومان معامله مي ش��ده، در خردادماه با كاهش 
۱22 ميليوني، در بازار 6۱۰ ميليون تومان قيمت دارد. 
رانا پلاس نيز كاهش محسوسي را تجربه كرده، به طوريكه 
طي اين دوماه ۱2۰ ميليون تومان ارزانتر شده و از 62۰ 
ميليون تومان به 5۰۰ ميليون تومان افت قيمت داشته 
اس��ت. دنا پلاس نيز فروردين ماه 8۰5 ميليون تومان 
قيمت داشته كه با كاهش ۱25 ميليون توماني به 68۰ 
ميليون تومان رسيده است. دنا توربو اتوماتيك نيز با افت 
قيمت مواجه شده، به طوريكه از كانال يك ميليارد و ۳۰ 
ميليون تومان در فروردين به كانال 9۰۰ ميليون تومان 
در خردادماه سقوط كرده است. اما خودروي پرطرفدار 
پژو 2۰7 پانا افت شديدي را تجربه كرده است؛ قيمت اين 
خودرو در فروردين ماه يك ميليارد و ۱65 ميليون تومان 
بوده كه در خردادماه 975 ميليون تومان قيمت خورده 
است؛ به عبارتي اين خودرو، ۱9۰ ميليون تومان طي دوماه 
ارزانتر شده است. تيبا صندوق دار هم كه فروردين ماه 4۰5 
ميليون تومان ارزش داشته، در خردادماه با كاهش چند 
ده ميليوني ۳57 ميليون معامله شده است. ساينا نيز با 
كاهش 8۰ ميليون��ي در خردادماه ۳4۰ ميليون تومان 
قيمت دارد. خودروي ساينا در فروردين ماه 42۰ ميليون 
تومان داشته اس��ت. تيبا 2 هم با كاهش 5۱ ميليوني از 
4۰6 ميلي��ون تومان در فروردين م��اه به ۳55 ميليون 
تومان در خردادماه رسيده است.  پژو2۰7 دنده اي نيز كه 
در فروردين ماه 8۰۰ ميليون تومان قيمت داشته است در 
خردادماه 685 ميليون تومان قيمت خورده است. يعني 
كاهش ۱۱5 ميليون توماني. هايما S5پلاس نيز از يك 
ميليارد و64۰ تومان با يك افت شديد قيمتي، يك ميليارد 
و۳2۰ ميليون تومان معامله مي ش��ود؛ به عبارتي اين 
خودرو طي دوماه ۳2۰ ميليون تومان ارزانتر شده است. 
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ورود ۹ كالا به عراق ممنوع شد
سازمان توسعه تجارت اعلام كرد با توجه به تصميم 
دولت عراق تا اط��لاع ثانوي صادرات 9 كالا به اين 
كشور ممنوع است. سازمان توسعه تجارت ايران 
از ممنوعيت واردات گوجه فرنگي، س��يب زميني، 
خيار، پياز، كدو، بادمجان، هندوانه، طالبي و باميه 
به عراق تا اطلاع ثانوي خبر داد. اين تصميم مصوبه 
ش��وراي وزيران دولت عراق بوده كه به پيش��نهاد 
وزارت كش��اورزي و به دليل فراواني توليد داخلي 
گرفته ش��ده اس��ت. عبدالامير ربيه��اوي، رايزن 
بازرگاني ايران در بغداد درباره اين خبر تصريح كرد 
كه ابلاغيه ممنوعي��ت واردات اين 9 محصول كه 
در پانزدهمين نشست شوراي وزيران عراق گرفته 
شده، از سوي دفتر فواد حسين، معاون نخست وزير 
اين كشور، صادر شده است و تا اطلاع ثانوي ورود 
اين محصولات به عراق ممنوع خواهد بود. موضوعي 
كه بايد مورد توجه صادركنندگان ايراني قرار گيرد. 
با توجه به جزييات ارايه شده از سوي رايزن ايران 
در عراق، به نظر مي رس��د كه اين برنامه به شكل 
سراسري انجام ش��ده و واردات اين محصولات از 
طرف ديگر كش��ورها به عراق نيز ممنوع اس��ت و 
مس��اله فقط به تجار ايراني مربوط نمي ش��ود. بر 
اساس برآوردهاي انجام شده، عراق پس از چين، 
دومين مقصد صادراتي كالاهاي ايراني به حساب 
مي آيد و در س��ال هاي گذشته س��بد متنوعي از 

كالاهاي ايراني به اين كشور صادر شده است.

پيگيري توسعه همكاري هاي 
حمل و نقلي با روسيه

ات��اق بازرگان��ي اي��ران از برنامه ريزي براي توس��عه 
همكاري هاي حمل و نقلي با روسيه و استفاده از توان 
بخش هاي خصوصي دو كش��ور در اين حوزه خبر داد. 
در راستاي توسعه فعاليت هاي حمل ونقلي، ترانزيتي و 
تجاري در مسير كريدور شمال-جنوب، امور حمل ونقل 
بين المللي، كارنه تي��ر و آت آ اتاق اي��ران و نمايندگي 
بازرگاني روس��يه در ايران )موسسه آسماپ( تصميم 
گرفتند، ابعاد و زمينه هاي لازم براي انعقاد تفاهم نامه را 
بررسي كنند. در همين رابطه رستم ژيگانشين، رييس 
نمايندگي بازرگاني فدراسيون روسيه در ايران با بهنام 
فرامرزيان، مدير امور حمل ونقل بين المللي، كارنه تير و 
آت آ اتاق ايران ديدار كرد. در اين نشست بر اهميت نقش 
حمل ونقل و لجستيك در تقويت مراودات اقتصادي بين 
دو كشور اشاره و همكاري در قالب يك تفاهم نامه بين 
اتاق ايران و موسسه آس��ماپ مورد تأكيد قرار گرفت. 
به همين منظور مقرر شد رايزني هاي لازم از سوي دو 
طرف صورت گيرد و زمينه هاي همكاري هرچه سريع تر 
مش��خص و مورد توافق قرار گيرد. چندي قبل، مدير 
حمل ونقل بين المللي و كارنه تير اتاق ايران با تشريح 
مسائل مهم حوزه كارنه تير ميان ايران و روسيه بيان كرده 
بود: روس ها در اين حوزه دو موضوع مهم دارند كه اخيراً 
هم در كميسيون هاي مشترك حمل ونقلي مطرح بوده 
است. اول موضوع مجوز تردد است. در حال حاضر مجوز 
تردد دو طرفه در توافقات حمل ونقلي و وزارتخانه هاي 
راه دو كشور برداشته شده اما دو كشور فقط براي كشور 
ثالث به يكديگر مجوز مي دهند. او افزود: طرف ايراني 
مايل است مجوز ثالث هم برداشته شود و اين پيشنهاد 
را قبلًا هم به روس ها ارايه كرديم. اما روس ها به عكس 
به دنبال افزايش و نه حذف اين مجوزها هس��تند. قرار 
است اين موضوع را هم زمان با حضور هيات روسي در 
تهران با بخش خصوصي و دبيركل اتحاديه حمل ونقل 
روسيه مطرح كنيم. فرامرزيان ادامه داد: موضوع مهم 
بعدي براي روس ها، نرخ مابه التفاوت سوخت است كه 
اين موضوعي دولتي و حاكميتي اس��ت و ما به عنوان 
بخش خصوصي از مسوولان خواسته ايم كه در جلسات 
c2b شركت كنند و به سوالات درباره نرخ مابه التفاوت 
س��وخت و چگونگي اراي��ه س��وخت در جايگاه ها به 
كاميون هاي روس��ي پاس��خ دهند. مدير حمل ونقل 
بين المللي و كارنه تير اتاق ايران با اشاره به اينكه براي 
بخش خصوصي ايران حذف مجوزهاي ثالث با روسيه 
و روان سازي كامل حمل ونقل ميان دو كشور اهميت 
زيادي داشته و خواستار لابي هاي دولتي براي عملياتي 
شدن آن هستيم گفت: علاوه بر اين مشخص شدن نرخ 
مابه التفاوت سوخت و شفافيت در اين بخش نيز براي ما 
مهم است. او افزود: دليل اهميت اين موضوع اين است 
كه مايليم كاميون هاي روس به عمق ايران بيايند و فقط 

در مرز آستارا تخليه و بارگيري نشوند. 

آمار عجيب از متقاضيان دور 
دوم فروش خودرو 

اما از س��امانه فروش خودرو چه خبر؟ فاز دوم فروش 
خودرو با مكانيزم نوبت دهي به اتمام رسيد. هر متقاضي 
اين امكان را داشت تا نس��بت به انتخاب پنج اولويت 
خودرويي خود اقدام كند. حال با تمام ش��دن فاز دوم، 
متقاضيان خريد خودرو به قيمت كارخانه بايد منتظر 
باشند، مديران سامانه يكپارچه با مديران شركت هاي 
خودروساز حاضر در طرح پيش فروش خودرويي صمت 
هماهنگ كنند تا اولويت هاي عرضه محصولات فروخته 
شده در اين طرح پيش فروش خودرو بدون قرعه كشي 
مش��خص شده و به متقاضيان اعلام ش��ود. آنطور كه 
برنامه ريزي شده قرار اس��ت روز 24 خرداد اولويت ها 
تعيين تكليف شده و به اطلاع ثبت نام كنندگان برسد 
بنابر اين متقاضيان خريد خودرو با مكانيزم نوبت دهي 
دو هفت��ه پُر التهاب را پي��ش رو دارند. البته آنچه گذر 
اين بازه زماني تا اعلام نتايج را براي متقاضيان سخت 
مي كند ابهام هايي است كه دور دوم فروش خودرو براي 
ثبت نام كنندگان داشت. ابهام اول درباره تعداد افرادي 
بود كه در دور دوم فروش خودرو در س��امانه يكپارچه 
علاوه بر افتتاح حساب وكالتي نسبت به انتخاب خودرو 
نيز اقدام كردند. مدير سامانه يكپارچه در چند روز آغاز فاز 
دوم طرح پيش فروش خودرويي صمت آمار افرادي كه 
وارد سامانه شدند و نسبت به انتخاب خودروهاي مورد 
نظر خود اقدام كردند را اعلام مي كرد. اما مهدي تقدسي 
از نيم��ه راه تصميم گرفت ديگر آم��اري درباره تعداد 
متقاضيان اعلام نكند. آخرين آمارها حكايت از حضور 
يك ميليون نفر متقاضي در دور دوم فروش خودرويي 
صمت داش��ت. اين آمار مربوط به روز 6 خرداد امسال 
بود در حالي كه هن��وز چند روز تا پايان مهلت تعيين 
شده باقي مانده و به به طور قطع اين عدد افزايش يافته 
است. دور اول فروش خودرويي وزارت صمت از مسير 
سامانه يكپارچه شاهد حضور حدود 9۳5 هزار متقاضي 
بود. البته در دور اول فروش محصولات ش��ركت هاي 
خودروس��از با مكانيزم ب��دون قرعه كش��ي علاوه بر 
ايران خودرو شاهد حضور بهمن موتور، خودروسازي 
ايلي��ا، آرين پارس موتور و مكث موت��ور بوديم. اما اين 
خودروس��ازان در دوم غايب بودند و دور جديد فروش 
خودرويي صمت تنها خودروسازي سايپا به همراه كرمان 

موتور، مديران خودرو و فردا موتور برگزار شد.

30 هزار تن تخم مرغ 
از ابتداي امسال صادر شد

بر اس��اس آمارها از ابتداي سال تاكنون ۳۰ هزار تن 
تخم مرغ به كش��ورهاي هدف صادر شده است. به 
گزارش تسنيم، رييس هيات مديره اتحاديه سراسري 
مرغداران تخم گذار ميهن گفت: طي هفته هاي اخير، 
قيمت هر كيلوگرم تخم مرغ درب واحدهاي توليدي 
همچنان زير قيمت مصوب است. حميدرضا كاشاني 
درباره وضعيت بازار تخم مرغ افزود: قيمت مصوب هر 
كيلوگرم تخم مرغ درب واحدهاي توليدي 47 هزار 
و ۳۰۰ تومان و قيمت مصرف كننده 56 هزار تومان 
براي سال ۱4۰2 تعيين شد، اما طي هفته هاي اخير 
قيمت هر كيلوگرم تخم مرغ درب واحدهاي توليدي 
بين ۳6 تا 4۰ هزار تومان عرضه مي شود كه كماكان 
ضرر توليدكنندگان را در پي دارد. وي اظهار داشت: 
قيمت تخم م��رغ براي مصرف كنن��دگان با قيمت 
مصوب به فروش مي رس��د يعن��ي با كاهش قيمت 
درب واحدهاي توليدي قيم��ت مصرف كنندگان 
نيز كاه��ش نمي يابد. به گفت��ه وي، كاهش قيمت 
تخم مرغ تنها مربوط به واحدهاي توليدي اس��ت. 
كاشاني با بيان اينكه وقفه در صادرات و كاهش اندك 
مصرف به دليل گرم شدن هوا از دلايل كاهش قيمت 
تخم مرغ طي هفته هاي اخير بوده است، خاطرنشان 
كرد: طي هفته هاي اخي��ر معاونت بازرگاني وزارت 
جهاد كش��اورزي در نامه اي تحت عنوان )پرداخت 
مابه التفاوت( محدوديتي در صادرات اين محصول 
ايجاد كرده بود كه اين موضوع برطرف شد. وي اضافه 
كرد: هرگونه وقفه در صادرات مي تواند موجب مازاد 
عرضه در بازار داخلي شود، زيرا مدت زمان نگهداري 
تخم مرغ كوتاه اس��ت. رييس هيات مديره اتحاديه 
سراسري مرغداران تخم گذار ميهن تنها راهكار اين 
صنعت را صادرات دانست و گفت: به تازگي مشكل 
وقفه صادرات برطرف شده و به طور مجدد صادرات 

اين محصول از سر گرفته شده است. 

طيدوماهگذشتهبرخيخودروهابين۱۰۰تا۳۰۰ميليونتومانافتقيمتداشتهاند

سه عامل ريزش قيمت خودرو

شهرداری نودشه در نظر دارد )تجدید(مناقصه عمومی پروژه تنظیف، رفت و روب -  انجام امورات خدمات شهری -  انجام 
امورفضای سبز و کشتارگاه شهر نودشه به شماره فراخوان 2002005278000004 راازطریق سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت برگزار نماید.کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اس�ناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشائی 
پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد(به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد. لازم 
است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی 

را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
مناقصه در سامانه مورخ 1402/03/08  می باشد.

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: ساعت 14:30  روز سه شنبه مورخ 1402/03/16
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : ساعت 14:30 روز شنبه مورخ 1402/03/27

زمان بازگشایی پاکتها : ساعت 09:00 صبح روز یکشنبه مورخ 1402/03/28
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر درخصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکتها

آدرس: شهر نودشه -  خیابان مرزداران -  سراهی شهرداری -  ساختمان شهرداری -  واحد فنی و عمران
جهت کسب آگهی بیشتر با شماره های 2444-2358-08346442022  تماس حاصل گردد.

 ) شهردار( 09188332683  و ) خدمات شهری 09183314570 (

آگهی تجديد فراخوان مناقصه عمومی يک مرحله ای
انجام امورات خدمات شهری

)) مرحله سوم مناقصه ((

شماره : 7140/709
تاریخ :1402/03/08

شهرداری نودشه

نوبت دوم

شهرداری کامیاران در نظر دارد فروش دو قطعه زمین با کاربری مسکونی واقع در شهرک بهار ناحیه منفصل شهری توبره ریز را از طریق مزایده عمومی و با جزییات 
مندرج در اس�ناد مزایده با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت  www.setadiran.irوبا شماره مزایده 2002005116000001به صورت الکترونیکی 

واگذار نماید.
زمان انتشار درسایت 1402/3/7

تاریخ بازدیداز تاریخ 1402/3/7تا 1402/3/27
زمان بازگشایی ساعت 8/00صبح 1402/3/28

مهلت دریافت اسناد از تاریخ 1402/3/7تا 1402/3/16ساعت19/00
آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت تا ساعت 19/00تاریخ 1402/3/27

زمان اعلام برنده 1402/3/28
ضمنا رعایت موارد زیر الزامی است :

1-برگزاری مزایده صرفا از طریق تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل فرآیند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده در صورت وجود هزینه 
مربوطه پرداخت تضمین شرکت در مزایده ودیعه ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعیت برنده بودن مزایده گران محترم از این طریق امکان پذیر می باشد.

2-مبل�غ ضمانتنامه ش�رکت در مزایده به ش�رح جدول زیر تهیه و ضمیمه اس�ناد نماید که بص�ورت ضمانتنامه بانکی و یا واریز وجه نقد به حس�اب ش�ماره 
0105877912000بانک ملی در وجه شهرداری کامیاران سپرده می باشد لذا پرداخت هر نوع سپرده به جز یکی از آن دو مردوداعلام می گردد.

آگهی مزايده فروش دو قطعه زمين با کاربری مسکونی 
واقع در شهرک بهار کامياران به شماره مزايده 2002005116000001

نوبت دوم

آدرس شهرداری کامیاران :استان کردستان شهرستان کامیاران خیابان صلاح الدین ایوبی نبش چهارراه ادهم مظفری واحد قرار دادهای شهرداری کامیاران 
تلفن 087-087035522610-35531790

مفروزپلاک اصلیپلاک فرعیشماره قطعه
قیمت پایه کارشناسی قطعه مساحتو مجزی از

ریال 
 مبلغ ضمانت نامه شرکت

 در مزایده  ریال
 شماره مال

 مورد مزایده 

9944519171608/600/000/000430/000/0002102005116000001

10945519171608/450/000/000422/500/000212005116000002

فرشاد منبری شهردار کامیاران 

قیمت خردادماه 1402قیمت فروردین ماه 1402نام خودرو
600میلیون تومان 730 میلیون تومانشاهین

353 میلیون تومان 420 میلیون تومانکوییک آر
349میلیون تومان415 میلیون تومانکوییک معمولی

610 میلیون تومان732 میلیون تومانسمند سورن پلاس 
500 میلیون تومان620 میلیون تومانرانا پلاس 
680 میلیون تومان805 میلیون توماندنا پلاس 

900 میلیون تومان1 میلیاردو 30میلیون تومان دنا پلاس توربو اتوماتیک
975 میلیون تومان1 میلیاردو 165 میلیون تومانپژو 207 پانا

357 میلیون تومان405 میلیون تومانتیبا صندوق دار
340 میلیون تومان420 میلیون تومانساینا
355 میلیون تومان406میلیون تومانتیبا 2

685 میلیون تومان800 میلیون تومانپژو 207 دنده ای
1 میلیاردو 320 میلیون تومان1 میلیاردو 640 میلیون تومانهایما S5 پلاس

رييسمركزپژوهشهاياتاقبازرگانياعلامكرد

ايرادات برنامه هفتم توسعه چيست؟ 
رييس مركز پژوهش هاي اتاق ايران گفت: در برنامه هفتم 
توسعه، شرايط كشور عادي تلقي شده و تكليف هيچ كدام 
از مشكلات س��اختاري روشن نيس��ت؛ در حالي كه اين 
سند بالادستي بايد مبناي ساير اسناد كشور باشد. محمد 
قاسمي، اظهار داشت: در برنامه هفتم توسعه شرايط كشور 
عادي لحاظ شده است؛ يعني كشوري كه تحريم نيست و 
مش��كلات خاصي در حوزه اقتصاد به ويژه در بخش توليد 
ندارد. رييس مركز پژوهش هاي اتاق بازرگاني ايران افزود: 
نكته دوم آنكه يك سندي در حال تصويب است براي نوشتن 
مجموعه اي از اسناد ديگر؛ يعني اينكه در برنامه هفتم توسعه 
تكليف هيچ موضوعي روشن نشده است. هر جا گفته شده 
مشكلي وجود دارد قرار است گروهي جمع شوند و اسنادي 
بنويسند كه اين اسناد در قالب سندهاي راهبردي، پشتيبان 

و… و بعد از تدوين شروع به اجرا شوند و مشكل را رفع كند. 
وي ادامه داد: به اين ترتيب شبيه برنامه هاي قبلي بايد چند 
سال صرف نوشتن اس��نادي كنيم كه تازه به نقطه شروع 
اجراي برنامه هفتم توسعه برسيم. قاسمي اظهار داشت: 
مساله مهم ديگر آنكه مجموعه اي از اصلاحات ساختاري 
پيش بيني شده است منتهي مشخص نيست كه نتايج آنها 
چيست. آيا بررسي دقيقي در مورد آنها صورت گرفته است 
يا خير؛ به عنوان نمونه در اين برنامه پيشنهاد داده شده كه 
وزارت امور اقتصادي و دارايي تبديل به وزارت تأمين مالي و 
خزانه داري شود. سوال اين است كه آيا مجموع صدها وظيفه 
ديگري كه فراتر از تأمين مالي و خزانه داري بر عهده وزارت 
امور اقتصادي و دارايي است، چيست؟! همچنين دولت در 
لايحه ديگري پيشنهاد داده كه وزارت بازرگاني تشكيل شود 

كه به نوعي وظيفه قيمت گذاري و كنترل قيمت دارد. وي 
تصريح كرد: اگر دولت واقعاً مي خواست يك طرح و برنامه 
درستي داشته باشد شايد لازم بود حوزه بازرگاني داخلي و 
خارجي از وزارت صمت مي گرفت و با گمرك و باقي نهادهاي 
درگير در اين حوزه مانند سازمان توسعه تجارت، تبديل به 
وزارت اقتصاد و بازرگاني مي ك��رد و در كنار آن هم وزارت 
تأمين مالي و خزانه داري تشكيل مي شد. قاسمي تاكيد 
كرد: بنابراين به نظر مي رسد طرح و نقشه مشخصي براي اين 
اصلاحات ساختاري وجود ندارد. رييس مركز پژوهش هاي 
اتاق بازرگاني ايران گفت: يك تعريف قانوني از برنامه 5 ساله 
در قانون برنامه و بودجه -۱۳5۱- داريم كه گفته شده دولت 
اهدافي را تعيين مي كند و در ادامه نحوه تأمين منابع براي 
اين اهداف را روش��ن و سپس چگونگي اجراي اين اهداف 

را تعيين تكليف مي كند. وي افزود: در پيش نويس برنامه 
هفتم توسعه آن چارچوب قانون برنامه و بودجه را رعايت 
كرده و بيشتر از الگوي برنامه پنجم به بعد تبعيت كرده است. 
اين برنامه ها تقريباً در يك زمينه يكساني هستند. قاسمي 
تصريح كرد: اين برنامه ها مجموعه اي از اصلاحات حقوقي و 
ساختاري كه در حقيقت به دنبال تعيين يك مجموعه اي از 
محدوديت ها آن هم عمدتاً براي تنظيم بودجه هاي سنواتي 
هستند؛ يعني با ايجاد كردن محدوديت هايي براي اينكه 
بتواند با پيشنهادهاي دستگاه هاي اجرايي در مرحله تهيه 
بودجه مقابله كند و مجموعه اي از پيشنهادهاي نمايندگان 
در مرحله تصويب بودجه را مديريت كند. بنابراين چندان 
مباني نظري روشني روي اصلاحات ساختاري ذكر شده در 

برنامه هفتم توسعه حاكم نيست.
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خبرروز

رگبار و رعدوبرق و وزش باد شديد در نقاط مختلف كشور
رييس مركز ملي پيش بيني و مديريت بحران مخاطرات وضع هوا از وقوع رگبار پراكنده، گاهي رعد و برق و وزش باد شديد موقت براي بيشتر 
نقاط كشور تا روز جمعه )۱۹ خردادماه( خبر داد. صادق ضياييان ادامه داد: روز سه شنبه در اردبيل، آذربايجان شرقي، شمال آذربايجان غربي، 
استان هاي ساحلي درياي خزر، دامنه ها و ارتفاعات جنوبي البرز غربي و مركزي، بخش هايي از استان هاي قم، مركزي، اصفهان، يزد، كرمان 
و سيستان و بلوچستان رگبار پراكنده، گاهي رعد و برق و وزش باد شديد پيش بيني مي شود. روز چهارشنبه و پنجشنبه نيز در مناطقي از 
شمال غرب، استان هاي ساحلي درياي خزر، استان هاي واقع در دامنه هاي جنوبي البرز، برخي مناطق واقع در كرمان، سيستان و بلوچستان 

و بخش هايي از مركز رگبار و رعدوبرق و وزش باد شديد موقت گاهي با احتمال گردوخاك پيش بيني مي شود.

رويخطخبر

۱۶مبتلاويكفوتي؛جديدترينآماركرونادرايران
مركز روابط عمومي و اطلاع رس��اني 
وزارت بهداش��ت آخري��ن وضعيت 
كرونا در كشور را اعلام كرد. بر اساس 
اين گ��زارش تاكن��ون ۶۵ ميليون و 
۲۱۹ ه��زار و ۳۶۹ نف��ر دُز اول، ۵۸ 
ميلي��ون و ۶۱۵ ه��زار و ۲۸۷ نفر دُز 
دوم و ۳۱ ميليون و ۷۰۰ هزار و ۴۰۷ 
نفر، دُز س��وم و بالاتر واكس��ن كرونا 

را تزريق كرده اند و مجموع واكس��ن هاي تزريق 
ش��ده در كش��ور به ۱۵۵ ميليون و ۵۳۵ هزار و 

۶۳ دُز رسيد. 
همچنين بر اساس معيارهاي قطعي تشخيصي، 
۱۶ بيمار جدي��د مبتلا به كوويد۱۹ در كش��ور 
شناس��ايي و ۸ نفر از آنها بستري شدند. مجموع 
بيم��اران كوويد۱۹ در كش��ور ب��ه ۷ ميليون و 

۶۱۱ ه��زار و ۹۴۷ نفر رس��يد. ۱ نفر 
از بيماران كوويد۱۹ در كش��ور جان 
خود را از دست دادند و مجموع جان 
باختگان اين بيماري، به ۱۴۶ هزار و 
۲۶۸ رسيد. تاكنون ۷ ميليون ۳۶۶ 
ه��زار و ۶۱۷ نفر از بيم��اران، بهبود 
يافته ي��ا از بيمارس��تان ها ترخيص 
ش��ده اند. ۱۰۳ نفر از بيماران مبتلا 
به كووي��د۱۹ در بخش ه��اي مراقبت هاي ويژه 
بيمارس��تان ها تحت مراقبت قرار دارند. تاكنون 
۵۶ ميليون و ۷۰۷ هزار و ۳۸۸ آزمايش تشخيص 
كوويد۱۹ در كش��ور انجام ش��ده است. در حال 
حاضر ۰ شهرستان وضعيت قرمز، صفر شهر در 
وضعيت نارنجي، ۶۵ شهر در وضعيت زرد و ۳۸۳ 

شهر كشور نيز در وضعيت آبي قرار دارند.

آمادهباشامدادگرانونجاتگراندرپيهشدارهواشناسي
سرپرس��ت س��ازمان امدادونج��ات 
با اش��اره به هش��دار هواشناس��ي از 
آماده ب��اش امدادگ��ران و نجاتگران 
 ۱۱ در  هلال احم��ر  جمعي��ت 
اس��تان، خبر داد. به گ��زارش پايگاه 
اطلاع رس��اني جمعيت هلال احمر؛ 
محم��ودي، ب��ا اش��اره به هش��دار 
س��طح نارنجي هواشناس��ي، گفت: 

س��ازمان هواشناس��ي، در مناط��ق و ارتفاعات 
مركزي و جنوبي و جنوب غربي كرمان، ش��مال 
هرمزگان، ارتفاعات شرق هرمزگان، ارتفاعات و 
دامنه جنوب سيس��تان و بلوچستان، ارتفاعات 
ش��مال س��منان و جنوب فارس، بارش شديد و 

رگباري باران و وزش باد و گردوغبار 
پيش بيني كرده است.

 او ادام��ه داد: در روز سه ش��نبه نيز، 
در اس��تان هاي قزوي��ن، البرز، غرب 
مازن��دران و مناط��ق و ارتفاع��ات 
مركزي و جنوبي كرمان، پيش بيني 
ب��ارش ب��اران و وزش ب��اد ش��ديد 
ش��ده اس��ت. محمودي اضافه كرد: 
امدادگران و نجاتگران جمعيت هلال احمر در اين 
استان ها در حالت آماده باش قرار دارند. سرپرست 
س��ازمان امدادونجات عنوان كرد: از شهروندان 
درخواس��ت دارم كه از حضور در ارتفاعات و در 

كنار رودخانه ها خودداري كنند.

انجامبيشاز۳هزارويزيتحجاجايرانيدرمكهومدينه
رييس مركز پزش��كي ح��ج و زيارت 
جمعيت هلال احمر با اش��اره به ارايه 
بيش از ۹ هزار خدمت درماني و امدادي 
به حجاج ايراني در مكه و مدينه گفت: تا 
امروز بيش از ۳ هزار ويزيت زائران بيمار 
در مجموعه مطب هاي هلال احمر در 
عربستان انجام شده است. به گزارش 
پاي��گاه اطلاع رس��اني جمعيت هلال 

احمر؛ دكتر سيد علي مرعشي با اشاره به حضور و 
خدمات رساني كادر بهداشت و درمان هلال احمر 
ايران در مراس��م حج تمتع در كش��ور عربس��تان 
گفت: از روز س��وم خ��رداد ماه و همزم��ان با اعزام 
حجاج به عربس��تان ت��ا پاي��ان روز ۱۴ خردادماه، 
 ۹۲۱۰ خدم��ت بهداش��تي و درمان��ي در مراكز 
هلال احمر به حجاج ارايه ش��ده است. او افزود: در 
اين مدت در مجموع، ۳۱۷۰ مورد ويزيت عمومي در 

مجموعه هتل هاي محل اقامت زائران 
ايراني و ۲۸۴ مورد نيز ويزيت پزشكان 
متخصص به حجاج ارايه ش��ده است. 
همچنين ۲۱ مورد بستري اورژانس، 
۲۱۹۵ مورد خدمات نوار قلب، فش��ار 
خون و قند خون، تزريقات، پانسمان 
و س��رم تراپي در مراكز درماني ايران 
در مكه و مدينه به حجاج كش��ورمان 
ارايه شده اس��ت. مرعشي تعداد نسخ درمانگاه ها و 
داروخانه بيمارس��تان براي حجاج را ۳۳۲۴ مورد 
اعلام كرد و افزود: ۲۱۳ مورد امدادرساني و انتقال 
بيماران به مراكز درماني نيز از خدمات ارايه ش��ده 
در اين مدت بوده اس��ت. رييس مركز پزشكي حج 
و زيارت جمعيت ه��لال احمر تاكيد كرد: در حال 
حاضر ۲ زائر در بيمارستان هلال احمر ايران در مكه 

و بيمارستان سعودي بستري هستند.

ادامهازصفحهاول

 فاجعه حذف تعاوني ها 
در برنامه هفتم توسعه

 موانع اصلي براي پيشرفت تعاوني هاست. آمارهاي 
رسمي نشان مي دهد كه بيش از ۸۵درصد اقتصاد 
كشور در اختيار دولت است و سهم بخش تعاون در 
خوش بينانه ترين حالت به ۵ الي ۶درصد مي رسد. 
اعداد و ارقامي كه نش��ان مي دهد دولت برنامه اي 
براي رش��د بخش تعاوني ندارد.چ��را كه دولت به 
راحتي مي تواند از س��هم خود كاس��ته و به بخش 

تعاوني ها بيفزايد.
۵( مساله بعدي تناقضات و اشكالات اساسي است 
كه دولت در هم پوشاني و هم افزايي امكانات و اسناد 
كشور دارد. وقتي برنامه ۵ساله اي براي كشور نوشته 
مي شود و بخش��ي از اقتصاد مطابق قانون اساسي 
بخش تعاوني است، اما دولت نامي از بخش تعاوني ها 
در در برنامه هفتم نمي برد، نشانگر آن است كه اراده 
و عزمي وجود دارد تا اين بخش مهم از اقتصاد ايران 
حذف شود. تداوم اين روند براي آينده اقتصاد ايران 
مي تواند بسيار خطرناك باشد.اين در حالي است كه 
در ماه هاي اخير سند توسعه تعاون كه ۱۰سال قبل 
در دولت روحاني تصويب شده بود، دوباره در دولت 
سيزدهم تصويب شده است. بايد ديد چه اتفاقي رخ 
داده كه دولت مصوبه خود در خصوص تعاوني ها را 
حذف كرده و در برنامه هفتم هيچ اش��اره اي به آن 
نمي كند؟ به نظر مي رسد دولت اعتقادي به بخش 
تع��اون ندارد. هم از نظر كم��ي و هم از نظر كيفي، 
فعاليت هاي تعاوني در ايران در حال نزول اس��ت. 
حدود ۱۰۰هزار تعاوني در كشور وجود دارد كه از 
اين تعداد ۲۰هزار تعاوني فقط نام هستند و عملا 

فعاليت خاصي ندارند. 
۶( اين در حالي اس��ت كه اغلب اف��راد و جرياناتي 
كه با نام تعاون��ي در حوزه توليد فعاليت مي كنند، 
در حال سوءاستفاده از اسم و ابزار تعاوني هستند. 
يعني مشاركت عمومي در اين بخش هاي به لحاظ 
توليدي وجود ندارد، افرادي خاص با حضور برخي 
خويشاوندان به نام تعاوني فعاليت مي كنند و از مزايا 
و تسهيلاتي كه اين بخش است استفاده مي كنند. 
برداشت من اين اس��ت اتفاقاتي كه طي سال هاي 
اخير افتاده است به گونه اي است كه دولت نه تنها 
برنامه اي براي توس��عه تعاون ندارد، بلكه خود به 
عاملي براي نزول تعاوني ها بدل ش��ده اس��ت. در 
بخش هايي مانند تعاوني هاي اعتبار هم شواهدي 
وجود دارد كه دولت آنها را به بانك مركزي واگذار 
ك��رده و ماهيت تعاوني آنها از بين رفته اس��ت. در 
واقع بانك مركزي با نظارت هاي س��ختگيرانه اي 
كه انجام داده، ماهيت تعاوني آنها را از ميان برده و 
بانك مركزي با نظارت هاي سخت گيرانه اي كه در 
خصوص آنها صورت داده، اكثر تعاوني هاي اعتبار 
را از بين برده و دولت بي توجه به نقش تعاوني هاي 
اعتباري در ش��مايل كل��ي اقتص��اد تعاوني ها، به 
گسترش دامنه فعاليت هاي دولت در اقتصاد و حذف 

بخش تعاوني از اقتصاد است.

رويداد

مديركل دفتر مديريت پس��ماند س��ازمان حفاظت 
محيط زيست به مناس��بت روز جهاني محيط زيست 
با اش��اره به س��هم آلودگي هاي پلاستيكي در محيط 
زيست به تشريح آيين نامه كاهش مصرف پلاستيك 
و ميكروپلاس��تيك ها پرداخت. مه��دي خادم ثامني 
گفت: بر اساس گزارش دفتر برنامه هاي محيط زيستي 
س��ازمان ملل )UNEP( حدود ۱۳۰ كش��ور قوانين 
و مقرراتي را براي ممنوعي��ت توزيع و كاهش مصرف 
كيسه هاي پلاستيكي تدوين و اجرا كرده اند. او افزود: در 
خصوص مديريت اجرايي پسماندهاي عادي، كيسه هاي 
پلاستيكي نازك با وجود وزن كمي كه دارند جمع آوري 
آنها بسيار پر هزينه و دشوار است و بازيافت  اين كيسه ها 
نيز مقرون به صرفه نيست. بدين جهت آيين نامه  اجرايي 
درخصوص كاهش مصرف كيس��ه هاي پلاستيكي با 
هماهنگي ساير دستگاه ها مانند سازمان صدا و سيما، 
وزارت جهاد كشاورزي، وزارت كشور، وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، وزارت آموزش و پرورش و سازمان ملي 
استاندارد تهيه و تقديم هيات دولت شد كه در نهايت 
مهرماه ۱۴۰۱ به تصويب رسيد. مديركل دفتر مديريت 
پسماند سازمان حفاظت محيط زيست ضمن اشاره به 
اينكه كيسه هاي پلاستيكي غالبا از جنس پلي اتيلن 
يا پلي  پروپيل��ن و به صورت تك لايه ي��ا چند لايه اي 
هس��تند، افزود: آيين نامه كاهش مصرف پلاستيك و 
ميكروپلاستيك ها در ۱۰ ماده تصويب شد و در ماده ۲ 
آنكه - يكي از مهم ترين مواد آيين نامه مذكور اس��ت - 
وزارت صمت مكلف است برنامه اي پنج ساله را تدوين 
كند تا سالانه ۲۰ درصد از ظرفيت توليدي كيسه هاي 
پلاس��تيكي نازك با ضخامت كمت��ر از ۲۵ ميكرون 
با كيسه هاي زيس��ت تخريب پذير يا سازگار با محيط 
زيست جايگزين ش��ود. خادم ثامني با اشاره به ماده ۱ 
آيين نامه كه به تعريف كيسه هاي زيست تخريب پذير و 
سازگار با محيط زيست پرداخته است، گفت: براساس 
ماده ۲ مقرر شد يك شيوه نامه تشويقي توسط وزارت 
صمت وسازمان حفاظت محيط زيست تدوين و توسط 

وزارت امور اقتصادی و دارايي ابلاغ ش��ود. او همچنين 
درباره ماده ۳ آيين نامه توضيح داد: بر اساس اين ماده 
وزارت صمت با همكاري وزارت كشور شيوه نامه اي در 
جهت كاهش توليد پس��ماند و محدود كردن توليد، 
توزيع و مصرف كيسه هاي پلاس��تيكي تهيه خواهد 
شد همچنين در اين ماده بر ممنوعيت توزيع رايگان 
كيسه هاي پلاستيكي به جز ميوه فروشي ها و ممنوعيت 
توزيع كيسه هاي پلاستيكي نازك با ضخامت كمتر از 

۲۵ ميكرون تاكيد شده است.

   ميكروپلاستيك ها، آلاينده هاي نوپديد 
خادم ثامن��ي درب��اره تاثي��رات ميكروپلاس��تيك ها 
بر محيط زيس��ت توضي��ح داد: ميكروپلاس��تيك ها 
آلاينده هاي نوپديد هس��تند. در همين راستا، توليد 
و توزيع پلاس��تيك هاي اكسا زيس��ت تخريب پذير از 
سال ۲۰۱۶ در بسياري از كشورها ممنوع شد چراكه 
در گذش��ته تصور مي كردند كه اين نوع پلاستيك ها 
قابليت برگش��ت به محي��ط را دارند ام��ا با تحقيقات 
بيشترمتوجه شدند كه اين نوع پلاستيك ها در معرض 
نور خورش��يد و گرما با شكس��ته ش��دن زنجيره هاي 
پليمري به ميكروپلاستيك ها تبديل مي شوند. او تاكيد 
كرد: براساس برخي بررسي ها، تحقيقات و آناليزهاي 
بين المللي و ملي، وجود ميكروپلاستيك ها در منابع 
آبي ثابت شده است. وجود ميكروپلاستيك ها درهوا، 
منابع آبي و خاك ب��ه آبزيان، موجودات زنده و محيط 
طبيعي خس��ارات زي��ادي را وارد مي كن��د. به گفته 
خادم ثامني كيسه هاي پلاستيكي  زيست تخريب پذير 
 با اضافه ش��دن يك سري از مواد ش��يميايي، توسط 
ميكرو ارگانيسم هاي موجود در محيط تجزيه مي شوند 
و به آب، دي اكس��يد كربن و م��واد غير مضرر تبديل 
خواهند شد. مديركل دفتر مديريت پسماند سازمان 
حفاظت محيط زيس��ت همچنين با اش��اره به ماده ۶ 
آيين نامه كاهش مصرف كيسه هاي پلاستيكي گفت: 
براساس اين ماده اميدواريم در آينده نزديك با توجه به 

انجام هماهنگي هاي بين دستگاهي و مصوبات كارگروه 
ملي مديريت پسماند، استاندارد ملي كيسه هاي زيست 
تخريب پذي��ر تدوين و ابلاغ ش��ود. او ضمن اش��اره به 
كنوانسيون پلاستيك اظهار كرد: جلسات متعددي در 
سطح بين المللي در حال برگزاري است و توانسته باتوجه 
به زيان هاي زيس��ت محيطي پلاستيك ها به محيط 
زيست و سلامت انسان، تعهدات بين المللي در حوزه 

ممنوعيت و محدوديت توليد پلاستيك ايجاد كند.

   افزايش غلظت آلاينده ها در منابع حياتي
مديركل دفتر مديريت پس��ماند س��ازمان حفاظت 
محي��ط زيس��ت در پاس��خ ب��ه اي��ن پرس��ش ك��ه 
آلودگي هاي پلاس��تيكي و ميكروپلاستيك ها چقدر 
از آلودگي هاي محيطي ما را شامل مي شوند، توضيح 
داد: هن��وز هيچگونه حدود مجاز ب��راي آلاينده هاي 
ميكروپلاس��تيك ها در محيط ه��اي آب، خاك و هوا 
همچنين اس��تاندارد ملي يا بين المللي وجود ندارند 
بنابراي��ن در حال حاضرنمي توان گفت چ��ه مقدار از 
آلودگي هاي محيط زيس��تي ما را شامل مي شوند اما 
محققان براس��اس تحقيقات و پايش هاي انجام شده 
بين المللي معتقدند مقدار غلظت اي��ن آلاينده ها در 
منابع حياتي در حال افزايش اس��ت و در واقع بررسي 
و نتايج اينگونه تحقيقات باعث ش��كل گيري جلسات 
مقدماتي كنوانسيون پلاستيك ش��ده است. او درباره 
آلودگي پلاس��تيكي در ايران گفت: حدود ۱۸۵ هزار 
تن پلاستيك سالانه در كشور توليد مي شود كه قابليت 
برگش��ت به طبيعت را ندارند بنابراي��ن بايد در حوزه 
جمع آوري پس��ماندهاي پلاس��تيكي و بازيافت آنها 
بسيار فعال باشيم تا با تبديل شدن به مواد اوليه صنايع 
در محصولات ديگر استفاده شوند. خادم ثامني در پايان 
تأكيد كرد: شايد نتوان از محصولات پلاستيكي صرف 
نظر يا جايگزيني براي آن انتخاب كرد اما بايد استفاده 
از اين محصولات بهينه و به صورت معقول باش��د تا به 

محيط زيست حداقل آسيب وارد شود.

توليدسالانه۱۸۵هزارتنپلاستيكدركشور

برنامههفتمتوسعه؛كموكاستيهايبرنامهايكهناظرندارد

بهبود شرايط؛ شايد وقتي ديگر
تعادل| از روزي ك��ه پيش نويس برنامه 
هفتم توسعه رونمايي شده است تا به امروز 
ايرادات زيادي از سوي كارشناسان به آن وارد 
شده است. در واقع اين برنامه در زمينه هاي مختلف هيچ 
باب پيشرفتي را نگشوده است. از حوزه بهداشت و درمان 

گرفته تا آموزش و پرورش و محيط زيست و....
در واقع هر چه هست انتقادات بي شماري است كه به اين 
برنامه وارد شده اس��ت. انتقاداتي كه تاكنون هيچ كدام 
از مس��وولان به خود زحمت پاسخگويي در اين رابطه را 
نداده اند و همه چيز قرار است همانطور كه تعيين شده پيش 
برود حتي اگر تمامي صاحب نظران بر اين عقيده باشند 
كه راه اشتباه است. در واقع مساله اينجاست كه اين برنامه 
براي كشوري در شرايط عادي در نظر گرفته شده است، 
اما مساله اينجاست كه كش��ور ما در حال حاضر وقتي با 
مشكلات اقتصادي و تحريم ها و ... دست و پنجه نرم مي كند 
نمي تواند شرايط عادي داشته باشد، پس برنامه بايد با توجه 
به شرايط موجود در كشور تدوين مي شد. با اين شرايط تنها 

مي توان گفت كه اميد به بهبود، شايد وقتي ديگر.

   سندي براي نوشتن مجموعه اي از اسناد ديگر
محمد قاسمي، رييس مركز پژوهش هاي اتاق بازرگاني 
ايران درباره ايرادات سند هفتم توسعه مي گويد: در واقع 
برنامه هفتم توسعه س��ندي در حال تصويب است براي 
نوشته مجموعه اي از اس��ناد ديگر. در واقع تكليف هيچ 
موضوعي روش��ن نشده است. هر جا گفته شده مشكلي 
وجود دارد قرار است گروهي جمع شوند و اسنادي بنويسند 
كه اين اسناد در قالب سندهاي راهبردي، پشتيبان و… 
و بعد از تدوين ش��روع به اجرا شوند و مشكل را رفع كند. 
به اين ترتيب شبيه برنامه هاي قبلي بايد چند سال صرف 
نوشتن اسنادي كنيم كه تازه به نقطه شروع اجراي برنامه 

هفتم توسعه برسيم.

   قابليت نظارت ندارد
خس��رو حق شناس، كارش��ناس آموزش درباره جايگاه 
آموزش و پرورش در برنامه توسعه هفتم مي گويد: مساله 
اينجاست كه هيچ كدام از حوزه ها جايگاه خاصي در اين 
برنامه ندارند، در واقع وقتي هيچ قابليت نظارتي بر برنامه 
وجود نداشته باش��د، عملا داش��تن يا نداشتن جايگاه 

چندان نمي تواند به حل كردن مش��كلات كمك كند. 
اينكه به طور كلي بيان كنند، بايد عدالت آموزش افزايش 
پيدا كند و ... نمي توان به آن خيلي اميدوار بود. اين برنامه 
هيچ چشم اندازي كه بتواند عملياتي باشد را در خود جاي 

نداده است. 
او مي افزايد: اينكه ما اهداف كلي داشته باشيم نمي تواند 
باعث پيشرفت ش��ود، در واقع هدف هاي تعيين شده در 
اين برنامه بايد قابليت تبديل به هدف هاي كوچك تر را 
داشته باشند تا قابليت دستيابي به آنها و نظارت بر روند 

اجرايي آن آسان باشد.

   بايد به درك درستي از مشكلات برسيم
علي پذيرنده، فعال حوزه معلولان درباره جايگاه اين حوزه 
در برنامه هفتم توس��عه مي گويد: وقتي درك درستي از 
مشكلات نداشته باشي نمي تواني راه حل منطقي براي رفع 
آن پيدا كني. در حال حاضر پيش نويس اين برنامه نشان 
مي دهد كه هيچ درك درستي از مشكلات معلولان ندارد. 
او مي افزاي��د: در خوش بينانه تري��ن حالت بس��ياري از 
كارشناسان معتقدند كه تنها ۳۰ يا ۴۰ درصد اين برنامه 
با موفقيت اجرايي مي شود اين در حالي است كه معلولان 
در اين برنامه هيچ سهم و جايگاهي ندارند. وقتي حداقل ها 
را از اين افراد دريغ مي كنند و ش��رايط زندگي را برايشان 
سخت تر و بغرنج تر مي كنند، چطور مي توانيم از جايگاه 
معلولان در برنامه هفتم توسعه حرف بزنيم. اين فعال حوزه 
معلولان در ادامه مي گويد: هفته هاست كه معلولان سعي 
مي كنند خواست هاي خود را به گوش مسوولان برسانند، 
هفته هاست كه اعتراض خود از كاهش بودجه بهزيستي 
را به عناوين مختلف بيان كرده اند، اما دريغ از يك جواب 
روشن و واضح در اين زمينه، كسي حرفي براي گفتن ندارد 
چون واقعيت به طور كلي نشان مي دهد كه مسوولان درك 

درستي از مشكلات جامعه معلولان ندارند.
 

 محيط زيست به دست پيمانكاران 
و بودجه خواران مي افتد

همين چند روز قبل بود كه ايرج حشمتي، معاون محيط 
زيست انساني سازمان حفاظت محيط زيست به رسانه ها 
گفت: در حال حاضر پنج چالش اساسي آب، آلودگي هوا و 
تغيير اقليم، تغيير كاربري اراضي و فرسايش خاك، مصرف 

انرژي و خطر انقراض تنوع زيس��تي و ذخاير ژنتيكي در 
كشور وجود دارد. 

يك فعال محيط زيست نيز در مورد پيش نويس برنامه 
هفتم توسعه به خبرآنلاين مي گويد: لايحه پيشنهادي 
برنامه هفتم توس��عه دس��ت دولت را باز گذاشته براي 
هركاري ك��ه مي خواهد در اين س��رزمين انجام دهد، با 
اين وضعيت كشور به دست پيمانكاران، بودجه خواران 
و كس��اني كه مي خواهند به هر قيمتي پروژه اي را شروع 
كنند سپرده مي شود و نتيجه آن صرف منابع مالي كشور 
به نفع يك اقليت كوچك است. او مي گويد: تمام چالش ها 
و معضلات محيط زيستي به دليل مقتدر نبودن حاكميت 

براي حفظ محيط زيست است.

   برنامه هفتم توسعه بدون محيط زيست
در روزهايي كه چاه هاي مجاز و غيرمجاز كمر به نابود كردن 
سفره هاي زيرزميني بسته اند، يا قاچاقچيان چوب و زغال 
به جان جنگل ها افتاده اند، شايد فقط قانون بتواند از منافع 
محيط زيست در برابر منافع افراد و گروه ها دفاع كند، اما 
به نظر مي رسد حالا همين قانون چالش محيط زيست شده 
است. محمدي مي گويد: ما قوانين و مقرراتي داشتيم كه يا 
ناديده گرفته مي شده يا ناقص اجرا مي شده، با اين وجود به 
هرصورت قانوني وجود داشته است، اما حالا دولت پا را فراتر 
گذاشته و مي خواهد اساساً اين مواد قانوني را بردارد، موادي 
كه دست سازمان محيط زيست را باز مي گذاشت و فعالان 
محيط زيست ترغيب مي شدند با استناد به اين قوانين 
جلوي برخي اقدامات مخرب را بگيرند، دولت مي خواهد 

اين قوانين را از سر راه خودش بردارد.
او درباره اقدام دولت براي كنار گذاش��تن قوانين حامي 
محيط زيس��ت بيان مي كند: دولت در سال ۱۴۰۲ براي 
۴۱۱ پروژه كه مجوز محيط زيست ندارند بودجه تعيين 
كرده است. درحالي كه تمام كارشناسان محيط زيست 
دنبال چراي��ي تخصيص بودجه به اي��ن پروژه ها بودند، 
پيش نويش لايحه برنامه هفتم توس��عه منتشر شد، در 
اين پيش نويس دولت بعد از ۲۰ سال كه همه برنامه هاي 
توسعه ارزيابي محيطي زيستي داشتند و هميشه يك 
فصل برنامه ها به محيط زيست اختصاص داشت، براي 
اولين بار اين بخش اساساً حذف شده و بخشي به نام محيط 

زيست در برنامه هفتم توسعه وجود ندارد.

   گل به خودي سازمان محيط زيست
محمدي درباره واكنش س��ازمان حفاظت از محيط 
زيست به لايحه برنامه هفتم توسعه مي گويد: جالب 
اينكه خود س��ازمان محيط زيست مي گويد مساله 
محيط زيس��ت در برنامه هفتم حذف نش��ده بلكه 
ادبيات آن تغيير كرده است، درصورتي كه فقط در دو 
ماده يك اشاره گذرا و بي محتوا به محيط زيست شده 
است، سازمان محيط زيس��ت كه بايد دنبال اقتدار 
سازمان باشد تا بتواند جلوي طرح هاي فاقد استاندارد 
را بگيرد از لايحه برنامه هفتم حمايت مي كند، درحالي 
كه سازمان محيط زيست براي اين درست شده كه 
بتواند جلوي طرح هاي عمراني كه اس��تانداردها را 

رعايت نمي كنند بگيرد.
اي��ن فعال محيط زيس��ت بيان مي كن��د: اميدوارم 
فعالي��ت نمايندگان مجلس و رس��انه ها كمك كند 
لايحه برنامه هفتم درخصوص محيط زيست اصلاح 
شود، درغيراين صورت اگر در سال هاي گذشته عدم 
اجراي قانون حاكم بوده و به آب و خاك و هواي كشور 
آسيب رس��انده اين وضعيت تشديد مي شود چراكه 

ديگر قانوني وجود نخواهد داشت.

   كشور به دست بودجه خواران مي افتد
اگر برنامه هفتم توسعه با همين كيفيت و بدون در نظر 
گرفتن ملاحظات محيط زيستي تصويب شود، نگراني 
بزرگي براي محيط زيست و كنشگران آن درست مي كند، 
محمدي درباره اين نگراني مي گويد: صدها مورد وجود 
دارد كه طرح هاي عمراني ناقص اجرا ش��ده و به اقتصاد 
آسيب زده است، س��دي كه آب رودخانه را شور كرده يا 
منطقه اي را از سهم آبي خودش محروم كرده يا جاده اي 
كه فرسايش خاك شديدي ايجاد كرده تا شاهد رانش زمين 
و سيلاب باشيم به اقتصاد كشور لطمه مي زند، بنابراين اينها 
پروژه  هاي مخربي هستند، تنها قانون مي توانست جلوي 
اجراي اين پروژه ها را بگيرد، اگرچه قوانيني كه وجود دارد 
ناقص اجرا مي شد اما حالا مي خواهند همين قوانين را هم 
كنار بزنند تا حتي امكان شكايت بردن به دستگاه قضايي 
وجود نداشته باشد. قانون برنامه هفتم دست دولت را باز 
گذاش��ته براي هركاري كه مي خواهد در اين سرزمين 
انجام دهد، با اين وضعيت كش��ور به دست پيمانكاران، 
بودجه خواران و كس��اني كه مي خواهن��د به هر قميتي 
پروژه اي را شروع كنند سپرده مي شود و نتيجه آن صرف 

منابع مالي كشور به نفع يك اقليت كوچك است.

   چه بايد كرد؟
كارشناسان مي گويند: در مسير پيشرفت، روش آزمون و 
خطا اجتناب ناپذير است، اما نكته مهم استفاده از تجربيات 
گذش��ته و بهره برداري براي آينده اس��ت كه در تدوين 
برنامه هفتم بس��يار ضروري اس��ت. گام نخست تدوين 
برنامه، اش��راف نظري كلان براي طراح��ي راهكارهاي 
اجرايي براي تحقق اهداف است؛ انعكاس اين وضعيت در 
برنامه و تلاش براي حفظ هماهنگي ميان اهداف كلان 
و برنامه هاي اجرايي در مسير تدوين قانون برنامه كه در 
دوره هاي اخي��ر در حوزه آموزش و پرورش كمرنگ بوده 

اهميت كليدي دارد. 
گام دوم نيز در نظر داش��تن تمام اج��زاي يك برنامه به 
عنوان يك پازل است. به عبارتي تمام اجزاي برنامه بايد 
در يك راستا و حول يك محور باشند تا بتوان از نتايج يك 
برنامه درست بهره برد. ارزيابي، نظارت و پيگيري اهداف و 
احكام برنامه ها نيز نكته ديگر در تدوين برنامه هفتم است. 
درواقع قوانين برنامه توسعه، بايد ارتباط ارگانيك با لوايح 
بودجه سالانه داشته باشند و اين مهم بايد در تدوين برنامه 
مدنظر قرار گيرند و اهداف قانون برنامه بايد قابليت تجزيه 

به گام هاي سالانه داشته باشند.

گزارش


